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Introduction 
 
1. This addendum to the report of the Special Rapporteur on extrajudicial, summary, or 
arbitrary executions describes 68 country situations and gives an account of actions 
undertaken by the Special Rapporteur between 11 December 2000 to 1 December 2001. It 
also contains in summary form the replies received from Governments to her 
communications, as well as observations of the Special Rapporteur where considered 
appropriate.  
 
2. Owing to restrictions on the length of documents, the Special Rapporteur has been 
obliged to reduce considerably details of communications sent and received.  As a result, 
requests from Governments to publish their replies in their totality could not be acceded to.  
For the same reason, responses from sources to requests of the Special Rapporteur, 
although of great importance to her work, are reflected only very briefly in the report. 
 

SUMMARY OF CASES TRANSMITTED AND REPLIES RECEIVED 
 

A. COUNTRIES 
 
Afghanistan 
 
Urgent Appeals 
 
3. On 29 January 2001, the Special Rapporteur transmitted an urgent appeal to the Taliban 
Authorities after having received information that more than 100 people were killed, 
including an unidentified number of Afghan humanitarian workers and a 13-year-old boy, 
during fighting which occurred in the Yakawlang area of Hazarajat in central Afghanistan. 
It was reported that the killings led to massive displacement. Furthermore numerous 
allegations of summary executions of Hazara civilians by the Taliban were received.  
 
Albania 
 
Communication sent 
 
4. The Special Rapporteur, jointly with the Special Rapporteur on torture, transmitted to 
the Government of Albania an allegation concerning Mr. Kastriot Bega, a 19-year-old man 
from Vishaj village, Peqin. According to the information received, Mr. Bega was detained 
by police on 5 January 1999 on suspicion of murder. He reportedly died a few hours later 
in hospital where he had been brought to from the police station. His body allegedly bore 
multiple marks of ill-treatment. On 6 January, an agent of the judicial police in Peqin police 
station and an officer of the same police station were reportedly arrested in Elbasan, and 
charged with "perpetrating arbitrary acts" against Mr. Bega.  However, in September 1999, 
the Ministry of Public Order allegedly stated that charges against them were dropped as the 
young man's death was due to natural causes. The Special Rapporteur was informed that, in 
July 2000, the Prosecutor General's Office had been reviewing this case and that it was to 
be tried by the District Court of Elbasan in March 2001. 
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Algérie 
 
Communications envoyées 
 
5. Par une lettre datée du 3 mai 2001, la Rapporteuse spéciale a transmis au 
Gouvernement algérien une allégation concernant des événements d’extrême violence 
survenus dans la région Nord-Ouest de l’Algérie suite de la mort en détention de Guermah 
Massinissa. Arrêté le 18 avril 2001, ce jeune étudiant berbère aurait reçu plusieurs coups de 
feu pendant qu’il se trouvait en détention à la gendarmerie de Beni Douala. Cet incident 
aurait provoqué le soulèvement de plusieurs centaines d’étudiants et de jeunes, membres de 
la communauté berbère de la région de Kabylie. Pendant les émeutes, plusieurs 
manifestants auraient été blessés ou seraient décédés suite à des coups de feu portés contre 
eux par les forces de sécurité algériennes.  
 
Communications reçues 
 
6. Par une lettre du 16 mai 2001, le Gouvernement algérien a communiqué à la 
Rapporteuse spéciale des renseignements au sujet de la mort de Guermah Massinissa, 
étudiant berbère qui serait mort en détention à la gendarmerie de Beni Douala le 18 avril 
2001. Selon le Gouvernement, une enquête judiciaire est en cours en ce qui concerne les 
circonstances du décès de M. Guermah Massinissa. Par ailleurs, le Gouvernement algérien 
informe la Rapporteuse spéciale que le Président de la République a créé une Commission 
d’enquête chargée de faire la lumière sur cet événement et d’établir avec impartialité les 
responsabilités administratives et sociales à l’origine du déclenchement et de l’évolution 
des faits. De plus, le Gouvernement algérien a précisé que l’Assemblée Populaire Nationale 
a mis en place une commission d’enquête parlementaire dont la mission consistera à 
« enquêter dans la transparence et en toute intégrité » sur les événements qui ont eu lieu 
dans cette région de l’Algérie.  

 
Argentina 
 
Llamamientos urgentes 
 
7. El 16 de marzo de 2001, la Relatora Especial transmitió un llamamiento urgente tras 
haber sido informada sobre las presuntas amenazas de muerte por parte de cuatro policías 
contra Vanesa Piedrabuena (Roque Virgilio Piedrabuena), miembro de la “Asociación de 
Travestis Unidas de Córdoba”. Estas amenazas estarían relacionadas con la participación 
de Vanesa Piedrabuena en una manifestación en la que se pedía la reapertura de la 
investigación relacionada con la tortura y muerte en dependencias policiales de Vanesa 
Lorena Ledesma, tambieén miembro de la Asociación de Travestis Unidas de Córdoba.   

 
8. El 21 de marzo de 2001, la Relatora especial junto con la Representante Especial del 
Secretario General sobre defensores de derechos humanos mandó un llamamiento urgente 
referente a las amenazas por parte de agentes de la policía contra los miembros de la 
Comisión de Familiares de Víctimas de Gatillo Fácil, formada por padres de menores 
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quienes habrían muerto como consecuencia de los dísparos de la policía. Estas amenazas se 
habrían intensificado desde la publicación, por parte de esta asociación, de un informe en el 
que se recogían más de 800 casos de menores muertos como consecuencia de los disparos 
realizados presuntamente por agentes de la policía. En particular, la Relatora Especial 
expresó su preocupación por la seguridad de los siguientes padres quienes fueron quienes 
fueron amenazados por la policía: Alberto Barreto, Silvia Ruiz, Oscar Ríos y Lidia Zarate. 
 
Comunicaciones recibidas 
 
9. El 15 de junio y 22 de marzo de 2001, el Gobierno de Argentina informó a la Relatora 
Especial respecto al caso de Vanesa Piedrabuena, presidenta de la Asociación de Travestis 
Unidas de Córdoba, indicando que el presente caso se encuentra en estado de investigación, 
con intervención de la Fiscalía de Instrucción Distrito I- Turno IV. Paralelamente, la 
Subsecretaría de Derechos Humanos del Ministerio de Justicia reclamó el cese de las 
presuntas amenazas contra la vida y la seguridad de Vanesa Piedrabuena y sigue 
atentamente el desarrollo de los hechos para protejer la vida y la seguridad de la 
denunciante. En este sentido la Subsecretaria de Derechos Humanos, Dra. Diana Conti se 
reunió con Vanesa Piedrabuena en la ciudad de Córdoba, donde recibió un informe 
pormenorizado sobre la seguridad de la denunciante. 

 
10. El 5 de diciembre de 2001, el Gobierno de Argentina informó a la Relatora Especial 
respecto a las amenazas de las que habrían sido víctimas los miembros de la Comisión de 
Familiares de Víctimas del Gatillo Fácil, indicando que la Subsecretaría de Derechos 
Humanos del Ministerio de Justicia y Derechos Humanos informó que se continúan 
haciendo gestiones para contactar a los miembros de la mencionada comisión y esclarecer 
los casos. El Gobierno de la República Argentina se comprometió a mantener informado a 
la Sra Representante Especial ante cualquier novedad que pueda aportarse al caso de 
referencia.  
 
Azerbaijan 
 
Communication sent 
 
11. On 17 September 2001, the Special Rapporteur transmitted an allegation to the 
Government of Azerbaijan concerning the case of Mr. Ilqar Djavadov, aged 26, who was 
allegedly taken to the 9th Police Station of Sabayil, District of Baku on 13 May 2001, and 
severely beaten while in custody. It was reported that the police demanded that Mr. 
Djavadov's wife pay money for her husbands release and that when a friend of Mr. 
Djavadov's wife delivered the money half an hour later, he was told that Mr. Djavadov was 
dead. Allegedly, Mr. Djavadov's body displayed multiple fractures and bruises. 
 
12. On 20 September 2001, the Special Rapporteur, jointly with the Special Rapporteur on 
Torture, transmitted an allegation concerning the case of Mr. Djavadov, the circumstances 
of his death as reported to the Special Rapporteurs are described above. 
 
Bahrain 
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Urgent appeals 
 
13. On 21 December 2001, the Special Rapporteur, jointly with the Special Rapporteur on 
Violence against Women and the Special Rapporteur for the Human Rights of Migrants 
transmitted an urgent appeal on behalf of Ms. Yeshiworq Desta Zewdu, a documented 
Ethiopian migrant worker in Bahrain. According to the information received, Ms. Zewdu, 
aged 20, was sentenced to death by a Bahrain Court on 28 November 2000 for the murder 
of her employer. Ms. Zewdu was reportedly subjected to physical and psychological abuse 
during her employment and had not been paid for the last two years. This and the effect of 
the abuse were allegedly not taken into consideration when Ms. Zewdu was convicted and 
sentenced. It was further reported that she had no legal assistance during her trial. 
 
Communication received 
 
14. On 22 January 2001 the Government of Bahrain transmitted its response concerning the 
case of Ms. Yeshiwork Desta Zewdu. According to the information provided by the 
Government, Ms. Zewdu was convicted of intentional and premeditated murder and 
sentenced to death by a competent court. The Special Rapporteur was informed that the 
court was presented with all the relevant evidence, including a psychiatric report, which 
concluded that Ms. Zewdu was fully aware of what she did and was fully responsible for 
her actions. The Government affirmed that Ms. Zewdu was represented by an independent 
defence lawyer and that the latter had lodged an appeal in the high court of Appeal on 25 
December 2000. A hearing date was reportedly awaited from the court. 
 
Bangladesh 
 
Urgent appeals 
 
15. On 17 October 2001 the Special Rapporteur transmitted an urgent appeal concerning 
attacks against Hindu and other religious minorities. It was reported that since the 
Bangladesh Nationalist Party (BNP) won a large majority in the general election on 1 
October, its supporters had allegedly been attacking Hindus and other religious minorities. 
According to the information received, hundreds of people were driven off their land and 
their houses burned. Several women were reportedly gang-raped. The guard of the Hindu 
temple at Deobhogh was allegedly kidnapped by armed men. Furthermore several Hindu 
doctors from the Dhaka Medical College Hospital and the Mitford Hospital were reportedly 
attacked. The Special Rapporteur expressed her concerns over reports that the police had 
done nothing to stop the attacks or protect the victims. 
 

Communication sent 
 
16. On 30 September 2001, the Special Rapporteur, jointly with the Special Rapporteur on 
Torture, transmitted an allegation concerning Mr. Shah Mohammed Tiku, a young man 
resident of Mirbagh area of Dhaka, who reportedly drowned on 3 July 1999. According to 
the information received, Mr. Tiku panicked and ran away when he saw some police men 
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passing by as he was on bail in a criminal case. The police reportedly followed him and 
began to kick him severely when they finally got hold of him. Allegedly, Mr. Tiku lost his 
balance and fell into a pond. It was believed that Mr. Tiku was unable to swim and that the 
police allegedly did not help him, moreover prevented other people present from coming to 
Mr. Tiku's rescue. To the Special Rapporteurs' knowledge, no investigation had been 
opened concerning the case. 
 
Communication received 
 
17. On 5 April 2001 the Government of Bangladesh transmitted information concerning the 
case of Saiful Islam Solet. The Special Rapporteur was informed that the case had been 
referred to the concerned authorities and that a detailed response of the Government would 
follow once details had been received from the capital.  
 
Bolivia 
 
Llamamientos urgentes 
 

18. La Relatora Especial junto con la Representante Especial del Secretario General sobre 
los defensores de los derechos humanos envió el 6 de marzo de 2001 un llamamiento 
urgente según el cual, desde el 22 de febrero de 2001, el Sr. Waldo Albarracín Sanchez, 
presidente de la asamblea permanente para los derechos humanos (APDH), habría sido 
amenazado de muerte en dos ocasiones. Ante esta situación la APDH habría denunciado 
los hechos ante la cámara de la comisión de representantes de derechos humanos, la oficina 
del defensor del pueblo, el ministro de justicia y el ministro de gobierno.  
 
19. El 24 de septiembre de 2001, la Relatora Especial junto con el Relator Especial sobre la 
situación de los derechos humanos y las libertades fundamentales de los indígenas mandó 
un llamamiento urgente referente a los habitantes del pueblo indígena chiquitano de Santa 
Cruz de la Sierra quienes habrían sido amenazados de muerte por unos indivíduos quienes 
deforestarían el territorio indígena de Monte Verde. Se informa que desde 1994, la central 
indígena Paikoneka de San Javier, asi como la central indígena de comunidades de 
Concepción habrían tratado de obtener la titulación por el gobierno de su territorio 
denominado Monte Verde. Sin embargo, la empresa aceitera fino s.a, trás su cooperativa « 
la unidad », intentaría apropriarse más de 15.000 hectáreas en esta región. Según las 
informaciones recibidas, el 11 de septiembre de 2001, miembros de la cooperativa 
« unidad » habrían amenazado de muerte con armas de fuego a unos indígenas 
acompañados por una comisión de la superintendencia forestal, entidad estatal competente 
para controlar y sancionar la tala ilegal de bosque, que habría iniciado una inspección sobre 
las áreas deforestadas por la cooperativa « la unidad ».  
 
20. El 13 de noviembre de 2001, la Relatora Especial mandó un llamamiento urgente al 
Gobierno de Bolivia sobre las situaciones de las poblaciones de las zonas rurales del sur del 
departamento de Bolívar quienes estaban amenazadas de muerte por grupos de 
paramilitares. Según las informaciones recibidas, desde el 20 de octubre de 2001 habría 
llegado a esta región un grupo de más de 300 hombres armados quienes se establecieron en 
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las localidades de la Unión, la Fría, Alto Cañabraval, Monte Carmelo y Villanueva sin 
ninguna oposición por parte de las autoridades civiles, eclesiásticas o militares. Se informa 
que este grupo paramilitar habría asesinato siete campesinos entre el 22 y el 30 de octubre 
y habrían secuestrado un bebé de seis meses de edad. Consecuentemente, el terror 
producido por esos asesinatos habría producido el desplazamiento forzado de 270 familias 
de estas localidades. Por fin, la Relatora Especial expresó su preocupación en cuanto al 
bloqueo iniciado por los paramilitares con el fin de aislar a los campesinos.  
 
Comunicaciones enviadas 
 
21. La Relatora Especial transmitió una alegación al Gobierno de Bolivia referente a la 
violación del derecho a la vida de las personas que se indican a continuación. 
 
22. En el mes de abril de 2001, el Sr. Daniel Vera Cumba habría muerto como 
consecuencia del uso excesivo de la fuerza por parte de la policía en la dispersión de una 
marcha de transportistas en la ciudad de la Paz. El 27 de junio de 2001, el Sr. Severo 
Mamani habría muerto como consecuencia de un disparo efectuado por un miembro de las 
fuerzas armadas durante una manifestación de campesinos en el altiplano de la Paz. Los 
efectivos de las fuerzas armadas habrían utilizado munición real para reprimir a los 
manifestantes que intentaban bloquear las carreteras. Además el 29 de junio de 2001, la 
Sra. Isabel Quispe habría muerto tras sufrir una herida de bala el 27 de julio en el 
transcurso de las protestas campesinas en la localidad de Kella-Kella, región del Altiplano 
de La Paz. Se informa que el ejército habría sido encargado de reprimir a los manifestantes. 
 
Comunicaciones recibidas 
 
23. El 19 de febrero de 2001, el Gobierno de Bolivia informó a la Relatora Especial acerca 
de los sucesos acontecidos entre el 18 y 28 de setiembre de 2000 en los departamentos de 
La Paz,  Cochabamba, Santa Cruz y Chuquisaca, señalando que fueron detenidas 37 
personas, las mismas que fueron liberadas. Asímismo se informa que fallecieron diez 
personas, cinco en la ciudad de La Paz y cinco en Cochabamba. Respecto a la muerte de los 
Sres. Joaquin Morales, Cirilo Choquehuanca y Toribio Chui, el Ministerio Público informó 
que los casos de las personas antes citadas asi como de las otras personas que resultaron 
muertas se encuentran en proceso de investigación. 
 
 
 
Brazil 
 
Urgent appeals 
 
24. On 30 October 2001, the Special Rapporteur, jointly with the Special Representative of 
the Secretary-General on Human Rights Defenders, transmitted an urgent appeal on behalf 
of Friar Wilson Zanatta, a member of the Pastoral Land Commission in Tupanciretã, in the 
State of Rio Grande do Sul. Friar Wilson Zanatta had reportedly received death threats on 
20 October 2001, According to the information received, the community of Friars to which 
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Zanatta belonged, decided to transfer him out of the region and requested the authorities to 
investigate the case. 
 
25. On 3 December 2001, the Special Rapporteur transmitted an urgent appeal on behalf of 
Mr. Orlando Canuto, a town councillor in Rio Maria, who had reportedly received death 
threats. According to the information received, a man by the name of José Serafim Sales 
alias "Barrerito", who was a suspect in the killing of a former advisor to the mayor was 
seen in the town. The Special Rapporteur expressed her concerns over reports that the 
police had not taken steps to arrest "Barrerito", although they reportedly thought that he 
presented a risk to Mr. Canuto, who had been involved in the impeachment of the town's 
mayor.  It was further reported that Mr. Canuto's father and two brothers were killed in 
1985 and 1990 respectively. Mr. Canuto himself was reportedly seriously wounded in the 
ambush in which his brothers were killed. The trial of those accused of ordering the killing 
of Mr. Canuto's father was reportedly set to start and concerns had been expressed for the 
safety of those involved in the proceedings. 
 
26. On 17 March 2001, the Special Rapporteur, jointly with the Special Rapporteur on 
Torture transmitted an urgent appeal concerning juvenile detainees at FEBEM detention 
centre Franco da Rocha, who were reportedly at risk of reprisals by guards and police 
officers, following a riot on 11 March 2001. According to the information received, the riot 
started after some minors were allegedly tortured by guards earlier that week in response to 
their speaking out about torture and ill-treatment. The official cause for the riot was stated 
as being a failed escape attempt. During the riot, in which the inmates held around 40 
people hostage, 21 guards and 12 juvenile detainees were reportedly injured. One guard 
was reportedly killed. The military police allegedly fired rubber bullets, sometimes at point 
blank range, and used tear gas and pepper spray. Two negotiators, Father Julio Lancelotti 
and Ariel Castro, were allegedly kicked and beaten by guards when they arrived at the 
detention centre.  
 
27. On 26 January 2001, the Special Rapporteur, jointly with the Special Rapporteur on 
Torture and the Special Rapporteur on the Independence of Judges and Lawyers, 
transmitted an urgent appeal concerning three public prosecutors, Gustavo dos Reis 
Gazzola, Roberto de Campos Andrade and Thomás Mahuyico Yabiku, who were 
reportedly about to bring charges against 26 police officers and prison guards accused of 
torturing prisoners at a public jail in the town of Sorcaba, Sao Paulo State. According to the 
information received, the prosecutors had received several death threats. Concerns were 
also expressed for the safety of the prisoners who reportedly were still subjected to ill-
treatment as the police officers charged by the public prosecutors allegedly had not been 
suspended.  
 
Communication sent 
 
28. On 17 September 2001, the Special Rapporteur transmitted an allegation to the 
Government of Brazil concerning Mr. Robelio Lima dos Santos, who was reportedly shot 
at least twice by police officers, while he was being transported to hospital for treatment of 
a gun-shot wound in his abdomen. The latter wound was reportedly received during 
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exchange of fire with the police after Mr.Lima dos Santos and two other men had tried to 
rob a bank on 11 October 1999. 
 
Burundi 
 
29. Le 9 avril 2001, la Rapporteuse Spéciale a envoyé, conjointement avec le Rapporteur 
spécial sur la question de la torture et le Rapporteur spécial sur la situation des droits de 
l’homme au Burundi, un appel urgent sur la situation de M. Matenga, agriculteur de 
Bujumbura, qui aurait été détenu le 18 Mars 2001, par  des soldats de l’armée burundaise à 
Maramvya qui l’auraient accusé d’appartenir aux Forces nationales de libération (FNL).  
La Rapporteuse spéciale a exprimé sa préoccupation quant au fait qu’il risquait d’être 
torturé ou exécuté étant donné qu’il avait disparu depuis son arrestation. 
 
Canada 
 
Urgent appeals 
 
30. On 14 May 2001, the Special Rapporteur, jointly with the Special Rapporteur on 
torture, transmitted an urgent appeal on behalf of Mr. Kassem Ahmad Mohyalden and his 
15-year-old son, two Yemeni citizens, who were reportedly at risk of deportation to Yemen 
the same night. Concerns had been expressed for the safety of Mr. Mohyalden and his son 
if they returned to Yemen. It was believed that they were at serious risk of torture or 
execution since Mr. Mohyalden, as president of the Popular Conference/General Congress 
of the Republic of North Yemen in 1987 had reportedly spoken out against abuses in 
prison, human rights violations in the country and terrorist attacks against South Yemen. 
Furthermore, it was reported that Mr. Mohyalden was attacked on one occasion and 
subjected to torture by soldiers in 1987. His son, Ibrahim Kassem Mohyalden, was 
reportedly arrested in 1995 and allegedly died while in custody in 1997. Another of his 
sons was believed to remain in detention. According to the information received, Kassem 
Ahmed Mohyalden applied for political asylum in Canada in 1997, but his claim was 
reportedly denied. 
 
Communication received 
 
31. On 4 July 2001, the Special Rapporteur received information provided by the 
Government of Canada regarding the case of Mr. Kassem Ahmad Mohyalden and his son, 
two Yemeni citizens who had unsuccessfully claimed refugee status in Canada. The Special 
Rapporteur was informed that Mr. Mohyalden's claim was denied as he failed to establish a 
serious possibility that he and his son were facing danger of the death penalty or torture 
upon return to Yemen. The reasons for this decision were reportedly serious credibility 
problems concerning key elements of Mr. Mohyalden's personal history and the fears 
arising therefrom and the considerable change of the political situation in Yemen since the 
Mohyaldens had left Yemen.  Furthermore it was pointed out, that Mr. Mohyalden had 
access to various forums of risk assessment available in Canada. However, in conclusion it 
was said, that neither the Mohyaldens' personal circumstances, nor the situation in Yemen, 
supported the family's submission that their return to Yemen placed them at risk of torture 
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or the death penalty. Mr. Mohyalden and his son were reportedly removed from Canada on 
14 May 2001 as scheduled. 
 
32. On 21 July 2001, the Special Rapporteur received the response of the Government of 
Canada concerning the case of Ms. Anam Iqra, a refugee claimant in Canada. The Special 
Rapporteur was informed that Ms. Anam Iqra was recognized by Canada as a "Convention 
refugee" on 14 February 2001.  Furthermore, it was reported that Ms. Iqra subsequently 
filed an application for pe rmanent residence on 27 February 2001. 
 
China 
 
Urgent appeals 
 
33. On 22 October 2001, the Special Rapporteur transmitted an urgent appeal on behalf of 
five ethnic Uighurs, including two men named as Mr. Abdulmejid and Mr. Abdulahmad, 
who were reportedly sentenced to death on 15 October 2001 in the city of Gulja (Yining), 
Xinjiang Uighur Autonomous Region. According to the information received, they were 
sentenced to death for political crimes of "anti-state separatism" at a public trial in Gulja 
city.  
 
34. On 1 October 2001, the Special Rapporteur transmitted an urgent appeal on behalf of 
six people, including Lu Jijing and Lu Changhe, who were reportedly found guilty by the 
Intermediate People's Court in Taizhou city, Zhejaing province, of operating a gang 
engaged in the production and sale of fake coins. Whereas Lu Jijing and four others were 
reportedly sentenced to death, Lu Changhe received a two year suspension of execution. 
 
35. On 10 August 2001 the Special Rapporteur transmitted an urgent appeal on behalf of 
Mr. Li Li who was reportedly sentenced to death for tax fraud and evasion on 25 April 
2001. His wife, Chen Lijuan, reportedly received a sentence of death with a two-year 
reprieve for the same offence. According to the information received, Mr. Li had confessed 
to all the offences and had given full details of the role of government officials in the 
crimes, including senior staff in the tax department. His lawyers reportedly argued that Mr. 
Li's substantial co-operation with police investigations should be taken into consideration 
as mitigating factor. Furthermore it was said that Mr. Li was made to take full 
responsibility for crimes which were equally the work of government officials. 
 
36. On 1 May 2001 the Special Rapporteur transmitted an urgent appeal concerning the 
cases of Li Guang, Mu Jiangqiao and Zhang Yusong, who were allegedly sentenced to 
death on 25 April 2001 by an intermediate People's Court in Lijiang region, Yunnan 
province. According to the information received, Li Guang and Mu Jiangqiao were accused 
of robbing a US diplomat on 13 August 2000 in Lijang and of being part of a gang, which 
allegedly committed 10 armed robberies in Lijiang over a three month period in 2000. 
Zhang Yusong was reportedly accused of robbing 400 Yuan and $ 30 from two tour ists on 
19 July 2000 in Lijiang.  
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37. On 24 April 2001 transmitted an urgent appeal on behalf of Zhuo Xiaojun, who was 
reportedly sentenced to death for "intentional killing" by Fuzhou Cit Intermediate People's 
Court. Urgent appeals concerning this case had already been transmitted by the Special 
Rapporteur, jointly with the Special Rapporteur on Torture, on 12 July 2000 and on 14 
December 2000. According to the information received, the trial and pre-trial detention in 
Zhuo Xiaojun's case did not meet basic international fair trial standards. The Fujian 
Province Higher People's Court reportedly upheld the sentence and concerns were 
expressed that Zhuo Xiaojun was facing imminent execution if the Supreme People's Court 
also rejected his appeal. 
 
38. On 29 December 2000 the Special Rapporteur transmitted an urgent appeal on behalf of 
Wang Youcai, who reportedly had been imprisoned since 1998 at Zejihang No. 1 Prison. 
According to the information received, Wang Youcai had contracted tuberculosis and was 
not receiving any treatment or proper examination. 
 
Communication sent 
 
39. The Special Rapporteur transmitted allegations of violation of the right to life of the 
following individuals: 
 
40. According to the information received, fifteen female prisoners, including Ms. Zhang 
Yulan, Ms. Shao Yin, Ms. Xuiqin Li and Ms. Zhao Yayun, died in Wanjia Labor Camp as 
a result of torture and severe ill-treatment around 20 June 2001.  
 
41. It was alleged that on 19 February 2001, Ms. Yanhua Li, aged over 60, was arrested 
and taken to the police station in Dongjiang for interrogation. She was reportedly severely 
beaten until she died by police officers using clubs. 
 
42. According to the information received, on 24 November 2000, Ms. Zhou Fenglin, aged 
32, was arrested in her home town of Qingtan, and sent to Qingtan jail. Allegedly, she was 
severely tortured by police officers while she was in detention. After a brief release she was 
reportedly rearrested on 27 December 2000 and sent to Xilin Detention Centre. It was 
alleged that on the night of 8 January 2001, she was tortured under interrogation and 
declared dead the following morning. 
 
 
 
Communication received 
 
43. During the period under review the Government of the People's Republic of China 
provided the Special Rapporteur with information concerning the following cases. 
 
44. The Special Rapporteur was informed that Zhuo Xiaojun, who was reportedly 
convicted of deliberate homicide and sentenced to death on 7 September 1990, was given 
timely and full defence by counsel. Furthermore, it was said that he appea led twice to 
higher courts and therefore his right of appeal had been fully upheld. At the time of the 
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communication the case was under appeal. The Government denied any allegation that a 
confession made by Zhuo was a result from him being subjected to tor ture. Finally, the 
Special Rapporteur was informed that Zhuo was in normal custody and good health. The 
Government stressed that the Chinese law-enforcement authorities were fully respecting 
and upholding Zhuo's legitimate rights. 
 
45. The Government of the People's Republic of China replied to a communication of the 
Special Rapporteur dated 30 September 2000 that the allegations contained in the 
aforementioned letter were contrary to the actual facts and that no so-called Evangelical 
church of Home Church leaders had been sentenced to death in Guangdong Province. 
Furthermore, the Special Rapporteur was informed that the Chinese Government believed 
that the death sentence as a most ancient form of legal penalty would eventually be 
abolished throughout the world, but that states should decide on the matter of abolition 
according to their specific conditions and by respecting the will of the people. It was also 
brought to the Special Rapporteur's attention that Chinese law provides that criminals, 
sentenced to death but not subject to immediate execution, may "receive a death sentence 
with a two-year reprieve", i.e. a criminal under such a penalty may have his sentence 
commuted to a life sentence if he has not committed new intentional crimes within the two-
year reprieve. Furthermore, if the criminal had rendered outstanding service, he could 
reportedly see his sentence reduced to 15-20 years of imprisonment. According to the 
Government's response the system of reprieves had greatly limited use of the death penalty. 
Reportedly, 99 per cent of criminals condemned to death had their sentences reduced to life 
or fixed-term imprisonment. Finally, the Government pointed out that in China no person 
could be detained, arrested or placed in custody or sentenced to death on religious grounds. 
 
Chile 
 
46. El 17 de enero de 2001, el Gobierno de Chile contestó a la Relatora Especial relativo a 
la amenazas contra Viviana Díaz, Paula Lagos, José Antonio Viera Gallo y Ricardo Nuñez 
Cuenta. El Gobierno informó que Viviana Díaz tomó contacto con la Subsecretaría del 
Interior con ocasión de amenazas recibidas y se le otorgó protección policial directa y 
permanente entre el 15 de octubre y el 16 de diciembre de 1999. Según el Gobierno, los 
Senadores José Antonio Viera Gallo y Ricardo Nuñez Cuenta cuentan con protección 
policial directa y permanente desde el mes de octubre 1999 hasta la actualidad. En cuanto a 
Paula Lagos, la subsecretaría del interior ha solicitado informe a Carabineros de Chile del 
que se informará una vez que se haya recibido. Además, el Gobierno aseguró que de los 
tres casos citados, no habría intervención de agentes del estado y que, por el contrario, el 
Estado de Chile en su calidad de garante de los derechos de las personas, les otorgó la 
citada protección policial. Por fin, el Gobierno precisó que las amenazas contra Viviana 
Díaz y Paula Lagos no fueron por el hecho de su condición de mujer, y no se puede 
entonces poner Chile como infractor del derecho a la vida de la mujer como tal.  
 
Colombia 
 
Llamamientos Urgentes 
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a). Acciones de grupos paramilitares 
 
Activistas en pro de los derechos humanos 
 
47. El 19 de enero de 2001, la Relatora Especial junto con la Representante Especial del 
Secretario-General sobre los defensores de los derechos humanos trasmitió un llamamiento 
urge nte al Gobierno de Colombia tras conocer que Iván Madero Vergel y José Guillermo 
Larios, miembros de la Corporación Regional para la Defensa de los Derechos Humanos 
(CREDHOS), con sede en Barrancabermeja, región del Magdalena Medio, habrían recibido 
diversas amenazas de muerte en enero de 2001, provenientes, según afirma la fuente, de 
miembros del grupo paramilitar Autodefensas Unidas de Colombia. Desde entonces, los 
dos hombres afirman haber recibido, en su casa, una serie de llamadas telefónicas 
amenazantes en las que le recuerdan que es considerado como un “objetivo militar” y lo 
acusan de ser simpatizante o colaborador de la guerrilla. 
 
48. El 13 de febrero de 2001, la Relatora Especial junto con la Representante Especial del 
Secreatrio-General sobre los defensores de los derechos humanos y la Relatora Especial 
sobre la violencia contra las mujeres trasmitió un llamamiento urgente al Gobierno de 
Colombia referente a las amenazas por el grupo paramilitar Autodefensas Unidas de 
Colombia (AUC) contra el centro “Casa de la Mujer” dirigido por la Organización 
Femenina Popular (OFP) en el distrito Prado Campestre de Barrancabermeja, departamento 
de Santander y más especialmente contra uno de sus miembros, la defensora de los 
derechos humanos, Jackeline Rojas. Además, la Relatora Especial llamó la atención al 
Gobierno respecto a las recientes amenazas por miembros de las AUC contra un 
observador internacional de la organización no gubernamental “Peace Brigades 
International” (PBI), que colabora con otros grupos de defensores  de los  derechos 
humanos en Colombia, en particular, la Organización Femenina Popular. Tras tomar los 
documentos y el celular del observador internacional, los dos hombres habrían abandonado 
el centro amenazando con declarar a la Organización PBI objetivo militar. Por este motivo 
la Relatora Especial expreso su preocupación respecto a la posible suspensión  por la fuerza 
del trabajo de los defensores de los derechos humanos en Barrancabermeja como resultado 
de la intimidación a la cual serían sometidos. 

 
49. El 22 de febrero de 2001, la Relatora Especial junto con la Representante Especial del 
Secretario General sobre defensores de derechos humanos transmitió un llamamiento 
urgente al Gobierno de Colombia tras conocer que, el 16 de febrero, el Sr. Omar Vera 
Luna, Presidente de la Junta de Acción Comunal del Barrio de Villarelis de la ciudad de 
Barrancabermeja, Departamento de Santander, y estrecho colaborador del Programa de Paz 
y Desarrollo de Magdalena Medio, habría sido amenazado de muerte en sucesivas 
ocaciones por parte del grupo paramilitar Autodefensas Unidas de Colombia. Además la 
Relatora Especial informó respecto a la situación del Sr. Andrés Aldana, Presidente de la 
Junta de Acción comunal del Barrio 9 de Abril, Comuna 7 de la ciudad de 
Barrancabermeja, quien habría sido amenazado por miembros de las Autodefensas quienes 
le habrían ordenado firmar y sellar un documento en el que se exigía la presencia del 
ejército en la Comuna 7 y la expulsión de la OFP. Igualmente la Relatora Especial llamó la 
atención al Gobierno respecto a la situación del Sr. Angel Miguel Solano, que de acuerdo 
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con la información recibida, el 7 de febrero de 2001, habría recibido en su casa del barrio 
María Eugenia, Comuna 7, la visita de tres individuos que idintificándose como miembros 
de las AUC le habrían advertido que debía irse de la ciudad de Barrancabermeja. 
 
50. El  9 de marzo de 2001, la Relatora Especial junto con la Representante Especial del 
Secretario General sobre los defensores de los derechos humanos transmitió un 
llamamiento urgente en relación a los hechos ocurridos el 7 de marzo de 2001, cuando un 
grupo de hombres que se habrían identificado como miembros de Autodefensas Unidas de 
Colombia (AUC) habrían agredido y amenazado de muerte a defensoras de derechos 
humanos de la Organización Femenina Popular (OFP) mientras organizaban la celebración 
del Día Internacional de la Mujer. Según la fuente los paramilitares habrían exigido el 
abandono de la región por parte de los miembros de la OFP. Además, la Relatora Especial 
expresó su preocupación por la seguridad de Yolanda Becerra, Presidenta de la OFP quien 
habría recibido amenazas por teléfono ese mismo día. 
 
51. El 14 de marzo de 2001, la Relatora Especial envió un llamamiento urgente al Gobierno 
de Colombia según el cual, el 5 de marzo de 2001, al menos 10 hombres armados habrían 
atacado la comunidad de paz de San José de Apartadó, en el departamento de Antioquia. 
Según la fuente, los supuestos paramilitares habrían prendido fuego a 13 casas, ordenado el 
desalojo del municipio y  amenazado de muerte a los habitantes del lugar, a dos de los 
miembros de la organización no gubernamental brigadas de paz internacionales y a varios 
misioneros que con ellos se encontraban. Se informa que, horas más tarde, miembros del 
ejército habrían llegado al municipio pero no habrían hecho intento alguno de arrestar o 
perseguir a los supuestos paramilitares.  
 
52. El 11 de junio de 2001, la Relatora Especial junto con la Relatora Especial sobre la 
violencia contra la mujer, con inclusión de sus causas y consecuencias y la Representante 
Especial sobre los defensores de los derechos humanos trasmitió un llamamiento urgente 
relativo a las amenazas de muerte contra la Sra. Dany Rada y otros activistas de la 
Organización Femenina Popular (OFP). De acuerdo con las informaciones recibidas, el 18 
de mayo de 2001, paramilitares habrían informado a Dany Rada que era objetivo militar y 
desde entonces, habría recibido reiteradas amenazas de muerte. Estos hechos habrían sido 
denunciados a la policía. Sin embargo, un  parmilitar habría afirmado a un familiar de Dany 
Rada que un policía de Puerto Wilches le habría entregado una copia de la denuncia. La 
Relatora Especial informó que los paramilitares habrían amenazado igualmente a varios 
miembros de la organización de Puerto Wilches, departamento de Santander, con matar a 
activistas de la OFP. 
 

53. El 11 de junio de 2001, la Relatora Especial junto con el Representante Especial sobre 
los defensores de los derechos humanos trasmitió un llamamiento urgente expresando su 
preocupación por la desaparición del líder indígena Kimi Domico Pernia, quien habría 
desaparecido el 2 de junio de 2001 en el Alto Sinú, Tierralta, Córdoba. El mencionado líder 
habría liderado el proceso pacífico de acuerdos suscritos entre los indígenas, el Gobierno y 
la empresa Urrá, en Alto Sinú, firmados en abril de 2000. Uno de los acuerdos 
contemplaría la protección de líderes  y autoridades indígenas entre los que se habría 
incluido Kimi Domico Pernia. Según la información recibida, tres hombres armados, 
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presumiblemente pertenecientes al grupo paramilitar Autodefensas Unidas de Córdoba y 
Urabú (ACCU), lo habrían secuestrado y se lo habrían llevado en una moto. La Relatora 
Especial informó al Gobierno de sus inquietudes por la seguridad de Kimi Domico Pernia 
ya que nadie había vuelto a ver a Kimi Domico Pernia. 
 
54. El 12 de junio de 2001, la Relatora Especial junto con la Representante Especial del 
Secretario General sobre defensores de derechos humanos trasmitió un llamamiento 
urgente respecto a las recientes amenazas de muerte recibidas por Berenice Celeyta 
Alayón, Presidenta de la organización no gubernamental pro derechos humanos 
NOMADESC. Estas amenazas estarían relacionadas con las denuncias que en los útimos 
meses NOMADESC y otras ONGs habrían realizado en relación con las violaciones de 
derechos humanos por parte de los paramilitares, quienes habrían amenazado de muerte a 
numerosos sindicalistas en el departamento del Valle del Cauca y quienes habrían cometido 
masacres civiles en las zonas del río Naya , en el Valle del Cauca y en el vecino 
departamento de Cauca. NOMADESC también habría pedido a las autoridades 
colombianas que tomen las medidas necesarias para la protección de sindicalistas y civiles 
de la región contra los ataques de grupos paramilitares. Igualmente la Relatora Especial 
informó respecto a la situación del Sr. Martín Agudelo, Presidente del Sindicato Nacional 
de trabajadores de la Industria de Alimentos, Sección Bugalagrande (SINALTRAINAL) 
quien habría huido de la región después de que unos hombres armados  habrían tratado de 
asesinarle. Además, la Relatora Especial informó respecto a la situación del Sr. Carlos 
Arbey González, uno de los dirigentes del Sindicato de Trabajadores y Empleados 
Universitarios de Colombia (SINTRAUNICOL) quien, en el transcurso de un encuentro de 
paramilitares en el Valle del Cauca, habría sido declarado objetivo militar. Desde entonces, 
el Sr. Arbey González y su familia habrían estado bajo constante vigilancia de personas no 
identificadas. La relatora informó al Gobierno de sus inquietudes por la seguridad del Sr. 
Arbey González y de su familia en razón de la lentitud del programa de Protección del 
Ministerio del Interior para tomar medidas de protección en su favor.  
 
55. El 15 de junio de 2001, la Relatora Especia l junto con la Representante Especial del 
Secretario General sobre defensores de derechos humanos, trasmitió un llamamiento 
urgente respecto a la situación de la Sra. Isleña Rey quien era en estos momentos el único 
miembro con vida de la desaparecida organización no-gubernamental pro derechos 
humanos Comité Civico de Derechos Humanos del Meta, organización que tuvo un 
importante papel en la denuncia de presuntas violaciones de derechos humanos cometidas 
por fuerzas de seguridad y grupos paramilitares en el departamento de Meta. Desde 1981 
los miembros de la organización habrían sido víctimas de intimidaciones diversas y 
amenazas de muerte las cuales se habrían hecho efectivas en el caso de cuatro  de sus 
dirigentes que habrían sido asesinados y de otros tres  más que habrían “desaparecido”. El 
13 de octubre de 1996, el Sr. Josué Giraldo, presidente de dicha ONG, habría sido 
asesinado en la ciudad de Villavicencio. El pasado 5 de junio de 2001, Gonzalo Zarate, 
miembro de esta organización, y su hermano habrían sido asesinados por hombres armados 
no identificados en su domicilio sito en el distrito El Manantial de Villavicencio, 
departamento del Meta. 
 



E/CN.4/2002/74/Add.2 
Page 18 

56. El 15 de junio de 2001, la Relatora Especial junto con la Representante Especial del 
Secretario General sobre defensores de derechos humanos mandó un llamamiento urgente 
sobre la situación de la Sra. Astrid Manrique Carvajal y de su familia quienes, en las 
últimas semanas, habrían sido víctimas de hostigamientos y amenazas. Estas amenazas 
estarían relacionadas con las actividades de la Sra. Manrique Carvajal como miembro de la 
asociación de familiares de detenidos  desaparecidos (ASFADDES) en Popayán, 
organización no gubernamental dedicada a la denuncia ante la justicia de presuntos 
responsables de “desapariciones” en Colombia. Además, la Relatora Especial informó al 
Gobierno referente a numerosas amenazas recibidas por la ONG ASFADDES.  
 
57. El 20 de agosto de 2001, la Relatora Especial mandó un llamamiento urgente según el 
cual los miembros del Movimiento Popular Multiétnico de la Vertiente del Pacífico 
Nariñense, organización no gubernamental para la protección de las minorías étnicas en la 
región de Nariño, habrían sido amenazados y agredido por grupos paramilitares. Se informa 
que el 6 de agosto de 2001, dos miembros de dicha organización, Pepe Zabala y Angela 
Andrade, habrían sido matados en el barrio de Aguaclara dentro de la municipalidad de 
Tumaco presuntamente por grupos paramilitares. De acuerdo con las informaciones 
recibidas, los grupos paramilitares, supuestamente apoyados de manera clandestina por las 
fuerzas de seguridad, habrían empezado sus operaciones contra las poblaciones civiles en 
Tumaco desde el mes de septiembre del año 2000, matando y amenanzando a civiles y 
comunidades indígenas, acusandoles de colaborar con los grupos guerrilleros. Por 
consiguiente, miembros del Movimiento Popular Multiétnico habrían pedido protección al 
Ministerio del Interior. Este Ministerio habría suministrado a los miembros del Movimiento 
Popular Multiétnico con teléfonos mobiles para que puedan informar al gobierno en caso 
de ataque por los paramilitares. Sin embargo, el gobierno no habría tomado medidas 
concretas para capturar, detener y desmantelar a dichos  grupos paramilitares. A pesar de la 
fuerte presencia militar del ejército colombiano en la región de Tumaco, los grupos 
paramilitares seguirían manteniendo su presencia en esta región. La Relatora Especial 
expresó su preocupación por el peligro que corren tales poblaciones amenazadas, y 
especialmente miembros del Movimiento Popular Multietnico de la Vertiente del Pacifico 
Nariñense.  
 
58. El 14 de Septiembre de 2001, la Relatora Especial junto con la Representante Especial 
del Secretario General sobre los defensores de los derechos humanos, mandó un 
llamamiento urgente sobre la situación de José Guillermo Larios, y Yaneth Rubio 
Rodríguez, ambos miembros de la organización regional de derechos humanos corporación 
regional de defensa de los derechos humanos (CREDHOS), quienes habrían sido víctimas 
de amenazas de muerte. Se informa que el 3 de septiembre, estas personas habrían recibido 
a través de otra organización de derechos humanos (REINICIAR) con la que cooperan, 
cartas de condolencias por parte del grupo de limpieza urbana supuestamente apoyado por 
los grupos paramilitares autodefensas unidas de colombia (AUC) que estarían al lado del 
ejército colombiano. Esta amenaza se habría producido tres días después de la publicación 
de una carta en el internet en la cual el AUC habría anunciado una “campaña de limpieza 
para aniquilar aquellos que colaboran con los grupos insurgentes”. Asimismo, la Relatora 
Especial informó al Gobierno de que varios miembros de esta organización ya han sido 
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asesinados en la ciudad de Barracabermeja progresivamente controlada por los grupos 
paramilitares apoyados por el ejército. 
 
59. El 30 de octubre de 2001, la Relatora Especial transmitió un llamamiento urgente tras 
haber sido informada sobre las presuntas amenazas de muerte en contra de Gladys Avila, 
Secretaria general, y Gloria Herney, Coordinadora general de la Asociación de Familias de 
Personas Detenidas y Desaparecidas (ASFADDES) asi como otros activistas de la 
organización. Se informa que las oficinas de ASFADDES habrían recibido numerosas 
llamadas anónimas y que las líneas telefónicas estarían intervenidas. De acuerdo con las 
informaciones recibidas, las amenazas se habrían intensificado desde la circulación de un 
mensaje internet al final de agosto, según el cual el grupo Limpieza Urbana de las 
Autodefensas Unidas de Colombia iban a empezar una campaña de limpieza contra las 
personas que dicen pertenecer a la guerrilla urbana. 
 
60. El 8 de noviembre de 2001, la Relatora Especial junto con la Representante Especial 
del Secretario General sobre los defensores de los derechos humanos transmitió un 
llamamiento urgente tras haber sido informada sobre las presuntas amenazas de muerte en 
contra de Diana Marcela Gallego, abogada y Diana García, portavoz de la asociación de 
defensa de derechos humanos REINICIAR Por último, la Relatora Especial informó que 
Yaneth Rubio Rodríguez, ex miembro de REINICIAR y actualmente trabajando para 
CREDHOS habría sido obligada a huir de Colombia a causa de numerosas amenazas de 
muerte del grupo paramilitar “Grupo Limpieza”. 

 
Abogados y Magistrados 
 
61. El 6 de febrero de 2001, la Relatora Especial junto con el Relator Especial sobre la 
independencia de magistrados y abogados y la Representante Especial del Secretario 
General sobre los defensores de los derechos humanos trasmitió un llamamiento urgente 
relativo al caso del Sr. Oscar Rodas Villegas, abogado y defensor de los derechos humanos 
y miembro de la Corporación Colectivo de Abogados “José Alvear Restrepo” (CAJAR),  
quien habría sido amenazado de muerte si no abandonaba sus investigaciones sobre 
violaciones de derechos humanos. Se informa que el pasado 24 de enero de 2001, Olga 
Iliana Velez, mujer del abogado anteriormente citado, habría sido secuestrada y golpeada, 
por tres hombres y una mujer, pertenecientes, según afirma la fuente, a un grupo 
paramilitar. Los secuestradores antes de liberar a Olga Iliana Velez le habrían dicho que su 
marido tenía hasta el 17 de febrero para desaparecer. 

 
62. El 2 de abril de 2001, la Relatora Especial junto con la Representante Especial del 
Secretario General sobre defensores de derechos humanos transmitió un llamamiento 
urgente al Gobierno de Colombia sobre la situación de Alirio Uribe, presidente del 
Colectivo de Abogados José Alvear Restrepo y vice-presidente de la Federación 
Internacional de los Derechos Humanos. Las informaciones indican que en marzo de 2001, 
un grupo de sicarios profesionales habría recibido instrucciones de asesinar a Alirio Uribe.  

 
63. El 12 de julio de 2001, la Relatora Especial junto con la Representante Especial del 
Secretario General sobre los defensores de los derechos humanos y el Relator Especial 
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sobre la independencia de  magistrados y abogados transmitió un llamamiento urgente en 
relación a las amenazas de muerte contra el Colectivo de Abogados « José Alvear 
Restrepo » proferidas por  el grupo paramilitar Autodefensas de Cundinamarca. El 
Colectivo habría tenido conocimiento  de la intención de dicho grupo paramilitar de atentar 
contra la vida de los Sres. Alirio Uribe Nuñez, Luis Guillermo Pérez Casas, Maret Cecilia 
García y Alvaro Iván Prieto, todos ellos miembros del mismo. 

 
Campesinos 
 
64. El 19 de enero de 2001, la Relatora Especial junto con el Representante del Secretario 
General sobre los desplazados internos trasmitió un llamamiento urgente al Gobierno tras 
ser informada que alrededor de 50 individuos pertenecientes a un grupo paramilitar, según 
informa la fuente, habrían llegado el 18 de enero de 2000 al corregimiento de Chenge, 
Ovejas en el departamento de Sucre y habrían matado o raptado a campesinos e incendiado 
a numerosas casas. A las pocas horas del ataque armado, unas 900 personas habrían 
resultado desplazadas hacia los cascos urbanos de los municipios de Chalán y Ovejas. 
Además, la Relatora Especial informó que en Ciénaga, Magdalena, en una finca bananera, 
cinco campesinos (entre los cuales Pedro Manuel Carrrillo, Victor Acosta y José Castaño) 
habrían resultado muertos como consecuencia de otra incursión durante la cual los 
paramilitares habrían disparado indiscriminadamente. Una tercera masacre habría sido 
llevada a cabo en las inmediaciones de la Sierra Nevada de Santa María, en el lugar “Los 
Corazones”. Allí otros tres campesinos habrían resultado muertos y se desconocería el 
paradero de un cuarto. Según informa la fuente, las incursiones habrían sido llevadas a 
cabo por miembros del grupo paramilitar Autodefensas Unidas de Colombia (AUC), cuyo 
segundo subcomandante de las AUC Santander Lozano, habría declarado que iba a limpiar 
la Costa de guerrilla.  
 
65. El 22 de febrero de 2001, la Relatora Especial junto con el Representante del Secretario 
general sobre los desplazados internos transmitió un llamamiento urgente expresando su 
preocupación por las denuncias que señalan que el alcalde del municipio de Villavicencio 
habría ordenado el desalojo del campamento de Caños Negros antes del 22 de febrero de 
2001. En dicho campamento se encontrarían refugiadas más de 2000 familias desplazadas. 
Esto habría ocurrido sólo unas semanas despues de que más de 1000 soldados hubieran 
tratado de desalojar a otro grupo de familias desplazadas del cercano campamento de La 
Nohora. La Relatora Especial  llamó la atención al Gobierno respecto a la situación de 
algunos miembros de la Junta de la Asociación de Viviendas quien habrían recibido 
amenazas de muerte, como por ejemplo su presidente Willian Camelo y Laura Johana 
Esquivel, presidenta de la Asociación de Desplazados de la Reliquia. 
 
66. El 14 de marzo de 2001, la Relatora Especial trasmitió un llamamiento urgente 
expresando su preocupación por los hechos ocurridos el 5 de marzo de 2001 cuando al 
menos 10 hombres armados habrían atacado la Comunidad de Paz de San José de 
Apartadó, en el departamento de Antioquia. Se informa que, horas más tarde, miembros del 
ejército habrían llegado al municipio pero no habrían hecho intento alguno de arrestar o 
perseguir a los supuestos paramilitares. Sin embargo, la Relatora Especial observó que la 
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XVII Brigada del Ejército Colombiano había avisado miembros de la organización 
Brigadas de Paz Internacionales de no viajar al municipio de Apartadó.  
 
67. El 12 de junio de 2001, la Relatora Especial trasmitió un llamamiento urgente 
expresando su preocupación por las informaciones recibidas según las cuales un gran 
número de paramilitares se estaban concentrando en la zona de la Cuenca del río Cacarica, 
en el departamento de Chocó. De acuerdo con la fuente, este grupo de paramilitares estaba 
planeando un ataque contra las poblaciones de la zona. Los habitantes de este área habrían 
vuelto al lugar,  en concreto a los campamentos de reasentamiento de “Esperanza de Dios” 
y “Nueva Vida”, tras haber sido forzados a huir de sus hogares en 1997. La fuente 
informaba que el posible ataque  podría producirse entre finales de mayo y junio. 
 
68. El 4 de julio de 2001, la Relatora Especial trasmitió un llamamiento urgente expresando 
su preocupación por los hechos ocurridos el 7 de junio de 2001, cuando un grupo de 
paramilitares miembros de Autodefensas Unidas de Colombia, habrían amenazado de 
muerte a 13 familias en caso de negarse a abandonar sus hogares en la Comunidad El 
Salado ubicada en el resguardo indígena de Nuestra Señora Candelaria de la Montaña. Se 
informa que estas personas habrían huido a Ríosucio. Además, se informó que presuntos 
paramilitares tambien habrían ordenado el abandono de sus lugares de residencia a los 
habitantes de las comunidades indígenas de Pueblo Viejo, La Robada  Tres Cruces, Cambia 
y Los Charcos. Dichos grupos paramilitares habrían establecido controles ilegales con el 
fin de vigilar los movimientos de la población civil de la zona. Se informa que habrían 
amenazado de muerte a aquellos que se niegen a mostrar sus documentos de identidad. Las 
comunidades indígenas ya habrían informado a las autoridades competentes de las acciones 
y amenazas de estos grupos paramilitares. Sin embargo, aunque las tropas de los batallons 
Ayacucho y  Quimbaya de la VIII brigada del Ejé rcito Colombiano estaban acantonadas en 
los municipios de Ríosucio y  Supía desde hacía un mes, las autoridades no habrían tomado 
las medidas necesarias para hacer efectiva la protección de los habitantes de estas 
comunidades 
 
69. El 19 de julio de 2001, la Relatora especial mandó al Gobierno de Colombia un 
llamamiento urgente según el cual, a principios del mes de julio de 2001, alrededor de 200 
paramilitares habrían rodeado y amenazado a las comunidades Embera Chamí. Estas 
comunidades indígenas habrían sido acusadas por parte de los paramilitares de colaborar 
con los grupos guerrilleros; sin embargo se temía que esta acción se estara produciendo en 
represalia por su participación en las tareas de búsqueda del Sr. Kimy Pernía Domicó, líder 
indígena embera, secuestrado el 2 de junio de 2001 por presuntos miembros de las 
autodefensas unidas de Colombia y Urabú (ACCU) en el departamento de Córdoba.  

 
70. El 19 de julio de 2001, la Relatora Especial transmitió un llamamiento urgente según el 
cual, el 21 de junio de 2001 un grupo de paramilitares proveniendo del casco urbano del 
municipio de Yondó y de la ciudad de Barrancabermeja  habría llevado a cabo un ataque 
contra la Reserva Campesina del Valle del Río Cimitarra. A pesar de las repetidas 
denuncias, los grupos paramilitares seguirían controlando los accesos por carretera y las 
vías fluviales del Valle del Río Cimitarra. Además, se informa que las tropas del Ejército 
Colombiano acantonadas en la zona no habrían tomado medida alguna encaminada a 
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capturar a aquellos paramilitares presentes en la región. La presencia de paramilitares en el 
Valle del Río Cimitarra estaría poniendo en peligro la vida de los 25.000 campesinos que 
conforman dichas comunidades.  
 
71. El 23 de agosto de 2001, la Relatora Especial transmitió un llamamiento urgente en 
relación con las informaciones recibidas, según las cuales los habitantes de le región de 
Chocó, y especialmente los miembros de la Comunidad de Paz de Natividad de María, los 
mismos que fueron desplazados y que volveiron a su comunidad, estarían amenazados por 
grupos de paramilitares. De acuerdo con las informaciones recibidas, el 2 de agosto de 
2001, unos 200 paramilitares habrían entrado en el pueblo de Bocas de Curbaradó, ubicado 
en la comunidad de Paz de la Natividad de María, habrían reunido la población acusándoles 
de colaborar con los grupos guerrilleros y les habrían pedido que se fueran de la región. Se 
informó también que el primero de agosto, el Sr. Orfides Flores no habría vuelto a su casa 
en Bocas de Curbaradó; la policía habr ía encontrado a un cuerpo mutilado en el río Atrato 
que podría ser el suyo. A pesar de la fuerte presencia militar de las fuerzas armadas 
colombianas en la región de Chocó, los grupos paramilitares seguirían manteniendo su 
presencia en esta región.  
 
72. El 17 de septiembre de 2001, la Relatora Especial trasmitió un llamamiento urgente en 
relación a las informaciones recibidas, según las cuales desde el 18 hasta el 20 de agosto de 
2001, un grupo de hombres fuertemente armados, vestidos con prendas militares quienes se 
habrían identificado como miembros de las Autodefensas Unidas del Casanare, habrían 
reunido a la población del municipio del Tame, en el departamento de Arauca, y les habrían 
amenazado de muerte si no colaboraban con ellos sin que la fuerza pública haya hecho 
ningún tipo de control.     
 
73. El 22 de octubre de 2001, la Relatora Especial trasmitió un llamamiento urgente en 
relación a las denuncias graves con respecto a posibles casos de masacres en los municipios 
de Jurado en el departamento del Chocó por lo cual varias familias habrían sido obligadas a 
desplazarse hacia la zona urbana del municipio. De acuerdo con las informaciones 
recibidas, el 6 de octubre de 2001  habría llegado a Jurado un grupo de paramilitares quien 
habría llevado hacia la playa a 14 indígenas de las comunidades de Santa Teresita y 
Buenavista, supuestamente para asesinarles. Sin embargo las religiosas misioneras se 
habrían opuesto a que se fueran. Los informes señalan que al mismo tiempo los 
paramilitares habrían llevado a la playa al comerciante del lugar el Sr. José del Transito 
pino, a quien habrían asesinado de tres disparos, para luego salir en dos embarcaciones. 
Además, los paramilitares, quienes tendrían listas de campesinos a quienes acusan de 
pertenecer a grupos insurgentes, habrían proferido amenazas contra los habitantes de 
Garrapatal, exigiéndoles  de abandonar sus parcelas de tierra y sus casas. Según las 
informaciones recibidas, las autoridades civiles y militares del municipio no harían nada 
para prevenir estos hechos. 
 
74. El 13 de noviembre de 2001, la Relatora Especial transmitió un llamamiento urgente 
tras haber sido informada en cuanto a las amenazas de muerte contra las poblaciones de las 
zonas rurales del sur del departamento de Bolívar. Según las informaciones recibidas, 
desde el  20 de octobre de 2001 habrían llegado a esta región un grupo de mas de 300 
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hombres armados quienes se habrían establecido en las localidades de la Unión, la Fría, 
Alto Cañabraval, Monte Carmelo y Villanueva, presuntamente sin ninguna oposición de 
parte de las autoridades. Se informa que este grupo paramilitar habría asesinado a siete 
campesinos entre el 22 y 30 de octubre; asimismo habrían secuestrado un bebe de seis 
meses de edad. Consecuentemente, el terror ocasionado por estos asesinatos habría 
producido el desplazamiento forzado de 270 familias de estas localidades. La Relatora 
Especial ha sido informada que los paramilitares habrían iniciado un bloqueo a las rutas de 
acceso de los alimentos desde Barrancabermeja hacia la región bolivarense con el fin de 
aislar a los campesinos. 
 
75. El 27 de noviembre de 2001, la Relatora Especial transmitió un llamamiento urgente 
tras haber sido informada de las amenazas de muerte contra las poblaciones civiles de las 
comunidades rurales de las regiones de Alto y Bajo Naya, y de los departamentos del Valle 
del Cauca y de Cauca. De acuerdo con las informaciones recibidas, los grupos paramilitares 
habrían aumentado su presencia con más de 300 paramilitares en la zona norte del Cauca 
asi como en la zona sur del Valle del Cauca. La Relatora Especial expresó su preocupación 
por la seguridad de los 25,000 habitantes de las regiones de Alto y Bajo Naya en las 
municipalidades de Timba, Suárez, Buenos Aires y Buenaventura donde 32 civiles habrían 
sido asesinados por grupos paramilitares en abril de 2001. 

 
76. El 27 de noviembre de 2001, la Relatora Especial transmitió un llamamiento urgente 
tras haber sido informada de que el grupo paramilitar Autodefensas Unidas de Colombia 
planificaba el ataque contra las poblaciones civiles de las municipalidades de Frías, Falán, 
Casabianca, Villa Hermosa y Palo Cabildo en el norte del departamento de Tolima. Según 
los informes, ya habrían perpetrado dos masacres en el departamento de Tolima en 
septiembre de 2001. Los paramilitares estaría n presentes permanentemente en dichas 
municipalidades a pesar de la presencia del Batallón Patriotas del ejército colombiano, 
quienes acusan a las poblaciones civiles de colaborar con los paramilitares y quienes no 
habrían tomado las medidas necesarias para defender a la población local durante los 
ataques de los paramilitares. 
 
 
Dirigentes políticos y sindicalistas 
 
77. El 2 de abril de 2001, la Relatora Especial transmitió un llamamiento urgente en 
relación a las informaciones que señalan que el 24 de marzo de 2001, el Sr. Jaime Alberto 
Duque Castro, presidente del Sindicato de Trabajadores de Cementos El Cairo 
(SUTIMAC), habría sido secuestrado por miembros del grupo paramilitar Autodefensas 
Unidas de Colombia (AUC) en la ciudad de Santa Bárbara, departamento de Antioquia.  
 
78. El 10 de abril de 2001, la Relatora Especial transmitió un llamamiento urgente en 
relacion a las denuncias que informan que los miembros de la Asocición Nacional de 
Trabajadores y Empleados de Hospitales, Clinicas (ANTHOC) estarían siendo objeto de 
amenazas de muerte. Estas amenazas ya se han hecho realidad en el caso del Sr. Ricardo 
Luis Orozco Serrano, Vicepresidente Nacional de ANTHOC en el municipio de Soledad, 
quien habría sido asesinado por dos hombres armados  el 2 de abril de 2001 en el Barrio de 
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Los Almendros, municipio de Soledad, Departamento del Atlántico. Se informa que los 
Sres. Angel Salas y Robert Alvarino, ambos líderes de ANTHOC Distrital, habrían 
abandonado el país en los últimos meses como consecuencia de las constantes amenazas. 
 
79. El 10 de mayo de 2001, la Relatora Especial trasmitió un llamamiento urgente en 
cuanto a las denuncias que indican que el 3 de mayo de 2001, Floro Tunubalá, Gobernador 
del Cauca, y su asesor el profesor Diego Jaramillo habrían recibido una llamada, en la que 
presuntos paramilitares habrían asegurado que el Gobernador y miembros de su oficina 
serían asesinados durante la semana. En un comunicado de prensa del 4 de mayo de 2001, 
unos grupos paramilitares (Autodefensas Unidas de Cauca, Autodefensas Campesinas de 
Córdoba y Urabá, Autodefensas Unidas de Colombia y Autodefensas Unidas de Colombia, 
Frente Calima) habrían señalado a los Alcaldes y habitantes de los municipios de Cartago, 
Tuluá, Villarica, Timbio, El Patía y Rosas y a las comunidades de Páramo de Miraflores, El 
Dobio, Santander de Quilichao, Comunidad Zona Plana, El Valle del Patía, Balboa y 
Mercaderes como “objetivos militares”, concediéndoles 48 horas para evacuar el área. 
Asímismo, habrían declarado “objetivos militares” a la organización comunitaria CIMA y a 
los líderes de la central sindical ASOINCA. También habrían advertido al Gobernador del 
Cauca de no concertar con movimientos de izquierda o de lo contrario sería 
declarado”objetivo militar”.  
 
80. El 29 de junio de 2001, la Relatora Especial junto con la Representante Especial del 
Secretario General sobre defensores de derechos humanos transmitió un llamamiento 
urgente en relación al intento frustado de homicidio en contra de la Sra. Emma Gómez de 
Perdomo y su hija Diana Perdomo, miembro de la Asociación Nacional de Trabajadores y 
Empleados de Hospitales y Clínicas (ANTHOC) de la ciudad de Honda, departamento de 
Tolima. La información indica que el 13 de junio de 2001 dos presuntos paramilitares 
armados habrían disparado contra la Sra.Emma Gómez de Perdomo y su hija quienes 
sufrirían heridas. En las últimas semanas un grupo de paramilitares a las órdenes  del 
comandante Ramón Isaza habría amenazado de muerte a los miembros del sindicato 
ANTHOC del hospital de la ciudad de Honda, si estos se negaban a participar en las 
reuniones de dicho grupo paramilitar. Según la fuente, los grupos paramilitares estarían con 
frecuencia convirtiendo a sindicalistas en objetivos militares a través de acusaciones de 
colaboración con los grupos gerrilleros.  
 
81. El 24 de julio de 2001, la Relatora Especial junto con la Representante Especial del 
Secretario General para los defensores de derechos humanos trasmitió un llamamiento 
urgente en relación al intento de asesinato frustado del señor Hernando Hernández Pardo, 
Vicepresidente de la Central Unitaria de Trabajadores (CUT) y Presidente de la Unión 
Sindical Obrera (USO). Según la información recibida, el Sr.Hernández se encontraba 
participando en un acto del sindicato USO en Barrancabermeja, Departamento de 
Santander, cuando se le advirtió de que un grupo de paramilitares armados se disponía a 
asesinarle. El acto fue inmediatamente suspendido y el Sr. Hernández trasladado a un lugar 
seguro. 
 
82. El 23 de agosto de 2001, la Relatora Especial trasmitió un llamamiento urgente en 
relación al atentado perpetrado contra tres miembros del Comité ejecutico del Sindicato de 
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la electricidad de Colombia (SINTRAELECOL), quienes el 16 de agosto de 2001, habrían 
sido víctimas de un atentado al salir de su lugar de trabajo en Fusagasuga, Departamento de 
Cundinamarca. El atentado habría causado la muerte de la Sra. Doris Lozano Nuñez  
mientras el Sr. Omar García Angulo habría resultado gravemente herido. La tercera 
colaboradora habría salido ilesa. Se informa también que el mismo día, el  señor Manuel 
Pajaro Peinado, tesorero del Sindicato de Servidores Públicos de Barranquilla habría sido 
asesinado en su domicilio. Al parecer, el Sr. Pajaro Peinado habría solicitado sin éxito ser 
incluido en el Programa de Protección del Ministerio del Interior. De otra parte, de acuerdo 
con las informaciones recibidas, se informa que el 16 de agosto de 2001, Edgar Pua y José 
Meriño, respectivamente tesorero y fiscal de la Asociación nacional de Trabajadores y 
Empleados de Hospitales, Clinicas, Consultorios y Entidades dedicadas a procurar la salud 
de la Comunidad (ANTHOC), habrían recibido sufragios amenazándoles de muerte y 
dándoles 12 horas para abandonar la ciudad y su lucha sindical. De acuerdo con las 
informaciones recibidas, también se habría encontrado bajo la puerta de la sede de 
ANTHOC un comunicado con amenazas de muerte contra el Sr. Gustavo Villanueva, 
directivo de la seccional Polonuevo y de la Junta departamental de ANTHOC. 
 
83. El 13 de septiembre de 2001, la Relatora Especial junto con la Representante Especial 
del secretario general sobre los derechos humanos trasmitió un llamamiento urgente en 
relación a las amenazas de muerte recibidas contra los líderes sindicalistas de la Asociación 
Nacional de Trabajadores y Empleados de Hospitales, Clínicas, Consultorios y Entidades 
dedicadas a procurar la salud de la Comunidad (ANTHOC) en Barranquilla (región 
Atlántico) en particular Edgar Pua, Judith Castillo, Argemio Rigaldo, Carlos Bustamante, 
Ubaldo Galindo, José Meriño y Arminto Sarmiento, quienes según las informaciones 
recibidas habrían sido amenazados de muerte por grupos paramilitares (supuestamente 
apoyados por el ejército) quienes les acusan de colaborar con la guerrilla. Se informa que 
por consiguiente, habrían sido obligados a huir de la región. Estas amenazas harían parte de 
una amplia campaña de terror contra los sindicalistas del ANTHOC. Hemos sido 
informados que Carmen Pungo, también miembro del ANTHOC, y su primo R. Yanten 
Pungo habrían sido asesinados por grupos paramilitares el 2 de septiembre de 2001 en 
Tambo, en la región de Cueca. 
 
84. El 14 de septiembre de 2001, la Relatora Especial trasmitió un llamamiento urgente con 
relación a las amenazas de muerte y actos de intimidación en contra de Edgar Mojica 
Venegas, líder de la Unión Sindical Obrera de Bogotá, y del secretario de prensa de dicha 
organización, Daniel Rico Serpa. Desde el mes de mayo de 2001, se informa que Edgar 
Mojica y Daniel Rico habrían recibido llamadas telefónicas por parte del grupo paramilitar 
Autodefensas Unidas de Colombia (AUC) amenazándoles de muerte si continuaban con 
sus actividades sindicales. Asimismo, se informó que ambos sindicalistas habrían tenido 
que dejar Barrancabermeja, su ciudad de origen en la región de Santander en 1992 a causa 
de semejantes amenazas de muerte. 
 
85. El 26 de septiembre, la Relatora Especial junto con la Representante Especial del 
Secretario-General para los defensores de los derechos humanos, mandó al Gobierno de 
Colombia un llamamiento urgente sobre la situación del Sr. Hernando Montoya, líder 
sindical de SINTRAMUNICIPIO en la sección de Cartago, departamento del Valle, quien 
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habría recibido serias amenazas de muerte informándole que « entre el mes de septiembre y 
octubre, se llevariá a cabo su asesinato». Los informes señalan que el Sr. Montoya habría 
sido amenazado anteriormente por una cooperativa de seguridad que se autodenominaría 
COPROSEG, la cual se habría atribuido los asesinatos de varios directivos sindicales. La 
Relatora especial observó que el Sr.  Montoya se encontraba vinculado a un programa de 
seguridad que le habría asignado el ministerio del interior, como consecuencia de su difícil 
situación de seguridad. Sin embargo, se ha denunciado que el alcalde de Cartago, en varias 
oportunidades, habría proferido amenazas verbales contra el Sr. Montoya, y habría hecho 
señalamientos en su contra, los cuales hanbrían contribuido a agravar su situación de 
inseguridad.   

 
86. El 24 de octubre de 2001, la Relatora Especial junto con la Relatora Especial sobre la 
promoción del derecho a la libertad de opinión y de expresión mandó un llamamiento 
urgente denunciando las amenazas de muerte contra unos sindicalistas en el departamento 
de Nariño por parte de grupos de paramilitares. De acuerdo con las informaciones 
recibidas, el 8 de octubre de 2001, la oficina del sindicato de maestros de Nariño 
(SIMANA) habría recibido una carta firmada por « Pablo, comandante bloque libertadores 
del sur autodefensas unidas de colombia ». que amenazaba de muerte a Aquiles Portilla, 
Jairo Rosero, Jaime Goyes, Rosalba Oviedo, Ricardo Chavez, miembros del SIMANA, 
Pedro Leytón, Diego Escandón, y Luis Ortega, miembro del sindicato de Empopasto. Por 
consiguiente, varios sindicalistas habrían tenido que dejar la región de Nariño. Por fin, la 
Relatora Especial informó al Gobierno de que, el 20 de octubre de 2001, dos profesores 
habrían sido asesinados, entre los cuales Jesús Agreda, sindicalista miembro de SIMANA.   
 
87. El 25 de octubre de 2001, la Relatora Especial junto con la Representante Especial del 
Secretario General sobre los defensores de los derechos humanos y el Relator Especial 
sobre la libertad de opinión y de expresión transmitió un llamamiento urgente tras haber 
sido informada  de los asesinatos en octubre de 2001 de Luis Manuel Anaya Aguas, 
tesorero del Sindicato de Conductores y Trabajadores del Transporte de Santander 
(SINCONTRAINDER)  Luis Lopez, Presidente de dicho sindicato en Barrancabermeja y 
Julián Rodríguez, miembro de la Corporación CREDHOS. Se informó tambien que Jairo 
Calderón, Alonso Martínez, Ramón Rangel, Edgar Mojica y Fernando Acuña, todos 
dirigentes sindicales de la Unión Sindical Obrera (USO),  habrían sido detenidos por 
agentes del Cuerpo Técnico de Investigaciones de la Fiscalía General de la Nación y del 
Departamento Administrativo de Seguridad (DAS) el 19 de octubre de 2001 en varias 
ciudades del país y acusados de “rebelión”. Estos hechos estarían relacionados con la 
jornada de protesta de la empresa estatal petrolera ECOPETROL, convocada por la USO, 
contra las contínuas amenazas de muerte, asesinatos, desapariciones y hostigamientos 
contra los dirigentes y activistas de la USO. Asimismo, varios miembros de la Junta 
Directiva del Comité Permanente por la Defensa de los Derechos Humanos (COMPERDH) 
y uno de los abogados quien trabaja por la organización, habrían recibido amenazas; entre 
otras Ernesto Amezquita Camacho, Luis Jairo Ramirez, el Dr. Carlos Lozano y la Dra. 
Jahel Quiroga quien habría recibido amenazas por su labor en la Corporación Reiniciar. 
Según los informes, Rigoberto Jiménez, Presidente de la Asociación Nacional de Ayuda 
Solidaria (ANDAS) en Cartagena  y un directivo de la Junta nacional habrían sido 
intimidados. Por fin, Manuel de la Rosa, tesorero de la Junta directiva de ANDAS habría 
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sido detenido por tres hombres armados y liberado tras la intervención de otros miembros 
de la organización.  
 
Periodistas 
 
88. El 23 de mayo de 2001, la Relatora Especial trasmitió un llamamiento urgente al 
Gobierno de Colombia tras conocer que el 21 de mayo de 2001 se habría desactivado un 
coche-bomba frente a las instalacines del Semanario La Voz y la sede del partido político 
Unión Patriotica-Partido Comunista de Colombia (UP-PPC) en la ciudad de Bogotá. Se 
informa que hacía tres meses que se había retirado la protección policial de las 
instalaciones del Semanario La Voz y de la sede del UP-PCC a pesar de las amenazas y 
hostigamiento de los que habría sido objeto presuntamente por parte de grupos de ultra–
derecha y grupos armados paramilitares, como consecuencia de las denuncias que, sobre 
todo en el caso del Semanario La Voz, habrían hecho.  
 
89. El 12 de junio de 2001, la Relatora Especial junto con el Relator Especial sobre la 
libertad de opinión y expresión transmitió un llamamiento urgente al Gobierno de 
Colombia tras ser informada de que, en un comunicado atribuido a las Autodefensas 
Unidas de Colombia (AUC) se habría declarado objetivo militar a cinco periodistas quienes 
cubren información del conflicto armado en el Valle del Cauca para diferentes cadenas de 
televisión locales y nacionales. Un panfleto que habría circulado por la ciudad de Cali 
señalaría  a los periodistas Eduardo Manzano, Jaime Gallego, Eduardo Esquivel, Hugo 
Mario Palomar y Gildardo Arango como “enemigos de la paz” mencionando como prueba 
su presunta “comunicación directa” con varios frentes de las Fuerzas Armadas 
Revolucionarias de Colombia (FARC) y el Ejército Nacional de Liberación (ELN). A estas 
amenazas la Relatora Especial añadió las recibidas por teléfono porlos periodistas Sergio 
Ocampo, Marta Soto, Carlos Pulgarín y Orlando Gamboa , todos ellos trabajadores del 
diario “El Tiempo” de Bogotá. 
 
90. El 5 de diciembre de 2001, la Relatora Especial junto con el Relator Especial sobre la 
promoción del derecho a la libertad de opinión y de expresión trasmitió un llamamiento 
urgente en relación a las amenazas de muerte que habrían recibido los periodistas Luis 
Alfonso Pardo Martinez, Gladys Cristina Castro Cabrera, Oscar Torres y German Arcos, 
respectivamente Comisionado de Paz del Departamento de Nariño, corresponsal de RCN 
Televisión, Sub-Director del Diario del sur y Camarógrafo del Noticiero CM & en Pasto. 
De acuerdo con las informaciones recibidas, estas personas habrían estado amenazadas de 
muerte desde el 9 de noviembre de 2001 por el Bloque Libertadores del Sur de las 
Autodefensas Unidas de Colombia (AUC). En efecto, el grupo habría hecho circular un 
comunicado en el que acusaba los cuatro periodistas de transmitir información tanto a las 
autoridades colombianas, como a las Fuerzas Armadas Revolucionarias Colombianas. Al 
Sr. Pardo Martinez  y a la Sra. Castro Cabrera, se les habría dado un plazo de 48 horas para 
abandonar el departamento del Nariño, mientras que a los Sres Torres y Arcos les habrían 
exigido “ arrepentirse públicamente de sus acciones deshonestas en el periodismo”.   
 
Comunicaciones enviadas 
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91. La Relatora Especial transmitió comunicaciones relativas a la violación del derecho a la 
vida en nombre de las personas que se indican a continuación.  
 
92. El 25 de diciembre de 2000 Armando Achito, líder indígena y concejal reelegido, 
habría sido asesinado por varios hombres armados, presuntos paramilitares, que habrían 
llegado a su domicilio en el municipio de Juradó y allí le habrían disparado cuatro veces en 
presencia de miembros de su familia.  
 
93. El 3 de enero de 2001, grupos armados de paramilitares habrían realizado una incursión 
en el municipio de Yolombó, Antioquía. Los paramilitares habrían recorrido las veredas de 
Cachumbal y la Verduguita donde habrían obligado a 11 campesinos a abandonar sus 
domicilios  para más tarde ejecutarlos can armas de calibre 9MM 
 
94. El 5 de enero de 2001 unos 15 hombres armados pertenecientes a un grupo paramilitar 
habrían realizado una incursión en las veredas de Mesetas, Chicó y Chiquinquirá en el 
municipio del Peñol, Antioquía. Los paramilitares habrían seleccionado, sobre la base de 
una lista, 13 campesinos a quienes posteriormente habrían ejecutado.  
 
95. Según los informes, el 5 de enero de 2001, Francisco José Ayazo Gómez, estudiante y 
funcionario del departamento de bienestar universitario, habría muerto como consecuencia 
de los disparos realizados por dos hombres que se trasladaban en motocicleta en la ciudad 
de Montería, Córdoba. Se presume que los autores del asesinato fueran paramilitares 
 
96. El 9 de enero de 2001 en la vereda los Garzones en el Municipio del Carmen del 
Viboral, presuntos paramilitares armados habrían obligado a cinco personas a abandonar 
sus domicilios y posteriormente los habrían ejecutados ante sus familiares y vecinos. Los 
paramilitares los habrían acusados de ser colaboradores de la guerrilla.  
 
97. El 12 de enero de 2001, un grupo de paramilitares que llevaaban uniformes militares 
habrían ejecutado a siete comerciantes de productos agrícolas en el caserío Corral de Piedra 
en la zona rural de San Juan del César, Guajira.  
 
98. Se informó que el 14 de enero de 2001 diez hombres armados, presuntos miembros de 
las Autodefensas Unidas de Colombia, habrían realizado una incursión en el corregimiento 
de Sardinata, norte de Santander; habrían escogido a cinco personas a las que mas tarde 
habrían asesinado.   
 
99. Según informes, el 14 de enero de 2001, 40 Paramilitares que se trasladaban en 
camionetas y motos habrían llegado al Barrio Bello Horizonte en Valledupar y allí habrían 
obligado a ocho personas a abandonar sus domicilios para luego ejecutarlos.  
 
100. Se informa que el 15 de enero de 2001, un grupo paramilitar procedente de Bajirá, 
en el Urabá, habría realizado una incursión en el río Jiguamiando, en el municipio de 
Murindó, en el bajo Atrato Antioqueño. El grupo paramilitar habría llegado a la comunidad 
Buena Vista donde habrían asesinados a Dagoberto Gavira Lanz de 50 años, y a Miguel 
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Martínez, de 60 años. En el transcurso de los hechos, Helida Torres a Italia Cueva Florez, 
habrían sido heridas.  
 
 
101. El 24 de enero de 2001, José Luis Guete, presidente del Sindicato Nacional de 
trabajadores de la Industria y el Agro (Sintrainagro), seccional Magdalena, resultó muerto 
tras recibir cuatro impactos de bala cuando se dirigía por la noche a su casa en Ciénaga, 
Magdalena. El asesinato habría sido perpetrado por presuntos paramilitares. La muerte de 
José Luis Guete, se suma a la de los 20 sindicalistas de la seccional Magdalena de 
Sintrainagro asesinados desde 1991. 
 
102. El 29 de enero de 2001 seis personas habrían sido asesinadas por presuntos 
paramilitares en el barrio el Provenir, Municipio de Santander de Quilichao, Cauca. 
 
103. El 1 de febrero de 2001 cuatro personas habrían sido obligadas a abandonar sus 
domicilios y posteriormente asesinadas en la zona rural del municipio de Santander de 
Quilichao. Los hechos habrían sido atribuidos a presuntos paramilitares de las 
Autodefensas Unidas de Colombia.  
 
104. Se informa que el 3 de febrero de 2001 un grupo armado integrado por presuntos 
miembros de las Atodefensas Unidas de Colombia habría realizado una incursión en la 
Vereda el Guayabo del Municipio de Barbosa, en donde habrían dado muerte a un 
conductor y a tres campesinos. Además, un agricultor se encontraría desaparecido desde 
entonces.  
 
105. Según informes, el 3 de febrero de 2001 habrían sido asesinados Julián Herrera, 
Dilson Miranda, Senen Miranda, Manuel Valdez Fruto y Luis Felipe Tejedor en San 
Basilio de Palenque, Corregimiento del Municipio de Mahates, departamento de Bolívar. 
Se informa que el asesinato colectivo habría sido perpetrado por paramilitares . 
 
106. Se informa que el 5 de febrero de 2001, un grupo de paramilitares que se habrían 
identificado como miembros de las Autodefensas Unidas de Colombia habrían ejecutado a 
cinco campesinos acusándolos de colaborar con la guerrilla en la vereda el Guamal, del 
corregimiento de Pueblito.  
 
107. El 12 de febrero de 2001, Iván Villamizar, rector de la Universidad Libre de Cúcuta 
y ex Defensor del Pueblo (regional) del Norte de Santander, habría sido asesinado en la 
ciudad de Cúcuta. Iván Villamizar denunció violaciones de derechos humanos en 
Catatumbo y las masacres de octubre de 1999 en el Departamento del Norte de Santander 
atribuidas a las Autodefensas Unidas de Colombia. Como consecuencia de su trabajo en la 
área de derechos humanos habría recibido constates amenazas de muerte, las cuales le 
habrían obligado a salir del país en 1999. 
 
108. Según las informaciones recibidas, el 18 de febrero de 2001, cuatro personas, entre 
ellos un concejal, habrían sido detenidas y ejecutadas por un grupo de hombres armados, 
presuntos miembros de las Autodefensas Unidas de Colombia, cuando se trasladaban en un 
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vehículo por el Municipio de Miranda. Se informa que también el 18 de febrero otras tres 
personas habrían sido acribilladas por presuntos miembros de la Autodefensas Unidas de 
Colombia en el barrio El Jardín del Municipio de Miranda. 
 
109. El 19 de febrero, un grupo paramilitar habría realizado una incursión en las veredas 
El Martillo y Playa Cotiza del corregimiento Filo Gringo, en el municipio el Tarra, 
provocando el desplazamiento de sus pobladores. En el transcurso de los hechos, los 
paramilitares habrían secuestrado, torturado y ejecutado a 4 personas en la Vereda El 
Martillo. Según la fuente, el 14 de febrero el comando de la V brigada del ejército nacional 
habría sido informado de dicha incursión. Sin embargo no se habría obtenido protección 
alguna por parte del ejército.  
 
110. Se informa que el 22 de febrero de 2001 dos presuntos paramilitares armados que se 
trasladaban en motocicleta habrían disparado contra cinco personas que se encontraban 
frente a un establecimiento comercial del mercado de la Sexta. Una de las víctimas de la 
acción de los presuntos paramilitares habría fallecido a consecuencia de los disparos y las 
otras cuatro habrían resultado heridas. 
 
111. Se alega que el 22 de febrero de 2001 un grupo de presuntos paramilitares armados 
habrían hecho presencia en el parque Antonio Santos de la ciudad de Cúcuta y habrían 
exigido la documentación a seis personas que allí se encontraban. Posteriormente habrían 
dado muerte a las seis personas en ese mismo lugar. Una séptima persona habría sido 
también asesinada cuando intentaba escapar. 
 
112. Según las informaciones recibidas, el 23 de enero de 2001 en un lugar conocido 
como el Crucero del Palo, en la Vía a Toribió, Jurisdicción de Caloto, Cauca, un grupo de 
presuntos paramilitares armados asesinaron a Lucrecio Salamanca Frenández y Edgar 
Danilo Salamanca Frendández cuando se encontraban en el asadero Rico Pollo del cual 
eran propietarios. Posteriormente los presuntos paramilitares habrían asesinado también a 
Ricardo Castro Chávez Liller Loboa Vásquez, Luis Mina Valencia y David Balanta Mera. 
Además, ocho personas habrían desaparecidos tras estos hechos. Se informa que cuatro 
presuntos miembros de las Autodefensas Unidas de Colombia habrían sido detenidos por 
tropas de l batallón Codazzi en la jurisdicción de Miranda en relación con estos crímenes.  
 
113. El 23 de febrero de 2001 cuatro presuntos paramilitares que se trasladaban en un 
vehículo habrían dado muerte a Orlando Uribe Arciniegas y Julio Mario Suárez Contreras. 
Los hechos habrían tenido lugar en el corregimiento La Parada, cercano de la ciudad de 
Cúcuta.   
 
114. El 25 de febrero de 2001, un grupo de presuntos paramilitares habría entrado en una 
taberna de la zona rural de Santander de Quilichao, Cauca, y tras verificar la identidad de 
cuatro de las personas que allí se encontraban se las habrían llevado por la fuerza. 
Posteriormente los cuerpos sin vida de estas cuatro personas habrían sido encontrados en 
un paraje de Caldono, Cauca. 
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115. El 16 de marzo de 2001, un grupo de hombres armados que se habrían identificado 
como miembros de las Autodefensas Unidas de Colombia habrían obligado a salir de sus 
casas a Carlos Armando Plata Jaimes e Israel Guerrero Gómez, quienes se encontraban en 
compañía de varios familiares. Los cuerpos de estas dos personas habrían sido encontrados 
horas más tarde en las afueras de la población de Barrancabermeja. 
 
116. El 16 de marzo de 2001 dos hombres armados, que se identificaron como 
paramilitares, habrían asesinado a Ángel Gaviria Dávila y Carlos Andrés Manjarrés, en la 
finca “Cotopris” en el municipio de San Diego. 
 
117. El 17 de marzo de 2001, unos 100 paramilitares habrían asesinado en el casco 
urbano del municipio de San Carlos a Roger Abad Gil Naranjo, Lino de Jesús Quintana 
Guzmán, Jesús María Quiceno López, Javier de Jesús López Giraldo, Sandra Patricia 
Giraldo Cardona, Nancy Margarita Giraldo Tobón, Alberto Ramírez, Alduber de Jesús 
Arias Montoya, Orlando de Jesús Quintero Quintero, Jaime Alberto Gaurín, Liuis Alberto 
Agudelo, Berto Alberto Agudelo Usuga, José Ermilson Agudelo Usuga. Según informa la 
fuente, los paramilitares provenían de la base situada en la cercana comunidad de Jordán.  
 
118. El 18 de marzo de 2001 Rafael Atencia Miranda, trabajador de Ecopetrol y afiliado 
a la subdirectiva de “Casabe”, habría sido asesinado por presuntos paramilitares. Se 
informa que después de haberle obligado a abandonar su domicilio le habrían dado muerte 
abandonando el cadáver en el corregimiento de Cuatro Bocas.  
 
119. Según informes, el 21 de marzo de 2001, Juan Rodrigo Suárez Mira habría sido 
asesinado. Su ejecución habría coincidido con su nombramiento días antes como delegado 
sindical ante el Congreso de la Federación Colombiana de Educadores. Se informa que 
desde el 1 de enero de 2000 habrían sido asesinados 32 docentes, algunos de ellos 
vinculados a la actividad sindical, social o de derechos humanos.  
 
120. El 23 de marzo de 2001, tropas del ejército nacional habrían derramado productos 
tóxicos en la finca de Jaime Pachano, produciendo la muerte de su ganado. El Sr. Pachano 
habría denunciado el hecho a la brigada del ejército en Barancabermeja donde se le habría 
pedido su dirección y se le habría informado que se le indemnizaría por los daños sufridos. 
Poco después hombres armados se habrían presentado en la finca donde le habrían 
ejecutado. 
 
121. El día 24 de marzo de 2001 Atilano Ramírez habría sido detenido en Puerto Casabe 
por efectivo del ejército. Se informa que su cadáver habría aparecido poco después en el río 
Magdalena. 
 
122. El día 24 marzo de 2001, Ciro Arias, presidente del sindicato nacional de 
trabajadores de la Industria “Colombia de Tabacos” (Sintraintabaco), seccional Capitanejo, 
habría sido asesinado por un grupo paramilitar que en días anteriores habría tomado las 
instalaciones del sindicato amenazando “acabar” con el mismo. 
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123. Se informa que a las 5.00 a.m. del 26 de marzo de 2001, María Elisa Valdés 
Morales, presidenta del sindicato nacional de la salud y de la seguridad social (SINDESS), 
seccional Dagua Valle del Cauca, habría sido asesinada por una persona no identificada 
cuando se dirigía a su lugar de trabajo. Según las informaciones recibidas, la víctima habría 
solicitado ayuda del programa de Protección del Ministerio de Interior a causa de las 
amenazas recibidas.  
 
124. Según informes, desde el 10 de abril 2001 se habría señalado a distintas autoridades 
regionales y nacionales de que aproximadamente 300 paramilitares asentados desde la 
primera semana de abril en el corregimiento de la Paila, Municipio de Buenos Aires, 
Cauca, se estaban dirigiendo hacia el Alto Naya. Como consecuencia de la intrusión por 
parte de los paramilitares se habría confirmado la muerte de 32 personas, incluso tres 
menores de edad.  
 
125. El 18 de abril de 2001, tres campesinos del corregimiento de Guacamayal, 
Magdalena, habrían sido obligados a abandonar sus domicilios por presuntos miembros de 
las Autedefensas Unidas de Colombia. Según informa la fuente el 20 de abril, fueron 
encontrados por las autoridades los cadáveres de los tres campesinos en la finca de Palo 
Alto en el corregimiento de Sevilla, Magdalena. Los cadáveres presentaban mutilaciones y 
heridas de motosierra y machete. 
 
126. El 21 de abril de 2001, las Autodefensas Unidas de Colombia habrían realizado una 
incursión en la vereda El Vergel entre Grenada y El Santuario, en Antioquía. Como 
resultado de la acción de los paramilitares ocho personas habrían sido asesinadas y Martha 
Elena Mazo habría sido secuestrada.  
 
127. El 24 de abril de 2001 Humberto Contreras Serrano habría sido asesinado por un 
hombre armado en el municipio de Soledad-Atlántico. Humberto Contreras Serrano habría 
estado recibiendo amenazas de muerte que le habría obligado a desplazarse a Bogotá.  
 
128. El 26 de abril de 2001, cuatros personas, entre ellas dos adolescentes, habrían sido 
halladas muertas en el Peñol, Departamento de Antioquía. De acuerdo con los testigos estas 
tres personas habrían sido secuestradas horas antes por presuntos paramilitares.  
 
129. El 26 de abril de 2001, Francisco Isaías Cifuentes habría sido asesinado junto con 
su esposa, Leider María Fernández, en su casa en el Municipio de Popayán. En los hechos 
habría resultado herido el hijo del matrimonio. Según la fuente, Francisco Isaías Cifuentes 
se encontraba amenazado por las Autodefensas Unidas de Colombia. 
 
130. El 27 de abril de 2001, Flavio Bedoya, corresponsal en el municipio de Tumaco del 
periódico “Voz”, órgano de información del partido comunista, habría sido asesinado por 
cuatro hombres armados cuando descendía de un vehículo de transporte público en el 
centro de Tumaco. Según la fuente la muerte estaría relacionada con un reportaje que el 
periodista publicó el 4 de abril de 2001 sobre la incursión a finales de marzo de 2001 de las 
Atodefensas Unidas de Colombia en el corregimiento de Llorente.  
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131. El 29 de abril de 2001, un grupo de paramilitares armados habría asaltado la 
comunidad El Firme asesinando a 6 pescadores afrocolombianos: Plácido Quintero, 
William Valencia, Mercedino Canga, Luis Torres Valencia, Ramón Severo Mosquera y 
Juan Trimistico Cicedo. Victor Caicedo habría resultado herido en el transcurso de los 
hechos. 
 
132. El 30 de abril 2001 la Relatora Especial envió una comunicación en relación con la 
muerte del Sr. Diego Turbay, su madre y tres de sus escoltas en un ataque llevado a cabo el 
30 de diciembre de 2000 en el municipio de Puerto Rico (Caquetá). El Sr. Diego Turbay 
había presidido, entre otros, el Comité Legislativo de Paz.  
 
133. El 21 de mayo de 2001, Carlos Eliécer Prado, miembro del sindicato de las 
empresas municipales de Cali (SINTRAEMCALI), habría muerto como consecuencia de 
los disparos efectuados desde un coche por hombres no identificados en el distrito de “La 
Base” de la localidad de Cali, en el Departamento del Valle de Cauca.  
 
134. El 25 de mayo de 2001, Henry Jiménez Rodríguez, miembro del sindicato de las 
empresas municipales de Cali (SINTRAEMCALI), habría muerto como consecuencia de 
los disparos efectuados por un hombre armado que conducía una motocicleta.  
 
135. El 27 de mayo de 2001, el campesino Laureano Sierra habría sido asesinado por un 
grupo de paramilitares armados en el parque nacional de Katíos, al norte de la cuenca del 
río Cacarica. 
 
136. El 31 de mayo de 2001 unos 20 hombres armados con distintivo de las 
Autedefensas Unidas de Colombia, habrían retenido a todas las personas presentes en la 
escuela de la Vereda de Salto Arriba en el municipio de Marinilla, oriente del 
Departamento de Antioquía acusándoles de ser colaboradores de los grupos guerrilleros. 
Posteriormente se habrían llevado a cinco personas, entre ellas, Carlos Enrique Castaño y 
Raúl Murillo cuyos cadáveres habrían sido encontrados más tarde. Otras personas habrían 
sido ejecutadas detrás de la escuela. Por último los paramilitares habrían torturado a 
algunas personas que allí se encontraban con plástico hirviendo.  
 
137. El 6 de junio de 2001, los hermanos Gonzalo y Humberto Zárate habrían sido 
asesinados por dos hombres armados no identificados en su domicilio del distrito el 
Manantial en Villavicencio, Departamento de Meta. Gonzalo Zárate fue secretario de la 
organización no gubernamental “Comité Cívico de Derechos Humanos de Meta” que tuvo 
un importante papel en la denuncia de presuntas violaciones por las fuerzas de seguridad y 
paramilitares. Como consecuencia de sus actividades, los miembros de esta organización 
habrían sido víctimas de intimidaciones, amenazas de muerte y asesinato.  
 
138. El 11 de junio de 2001, Manuel Enrique Cahrris Ariza habría sido asesinado por 
presuntos paramilitares en el municipio de Soledad, Departamento del Atlántico. Manuel 
Enrique Cahrris Ariza era trabajador de la empresa Drummond LTDA.  Seccional Ciénaga, 
sita en el departamento de Magdalena y estaba afiliado al sindicato nacional de trabajadores 
de la industria minera y energética SINTRAMINERGETICA.   
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139. El 14 de junio de 2001, cuatro personas no identificadas habrían sido ejecutadas en 
un retén establecido por las Autodefensas Unidas de Colombia en el lugar conocido como 
“La Playita” en el Municipio de Tuluá, Valle del Cauca. 
 
140. El 9 de julio de 2001, la Relatora Especial transmitió una comunicación relativa a 
las desapariciones y asesinatos de líderes indígenas en Colombia. Ocho líderes indígenas 
habrían sido asesinados por presuntos paramilitares desde principios de año entre los cuales 
Alirio Pedro Domicó, en junio de 2001; Alberto Sabugara Velásquez, portavoz de la 
comunidad de Tascicigucho del Alto Baudó en el Resguardo de Gengadó, Departamento de 
Chocó, asesinado el 27 de junio de 2001 en la ciudad de Quibdó; Kimi Domico Pernia, 
líder indígena embera, secuestrado el 2 de junio de 2001en el departamento de Córdoba. Al 
respecto se recuerda la comunicación urgente enviada a la atención del Gobierno el 11de 
junio de 2001.  
 
141. El 10 de septiembre de 2001, la Relatora Especial trasmitió una alegación en 
relación a la fiscal Yolanda Paternina, quien fue asesinada el miércoles 29 de agosto del 
presente año. Según las informaciones recibidas la doctora Paternina habría sido objeto de 
amenazas de muerte desde que empezara a investigar la masacre de 27 personas, perpetrada 
el 17 de enero de 2001 en Chenge (Sucre), atribuida a un grupo paramilitar. Tambien se ha 
señalado que se acusa a oficiales de la Armada Nacional de haberse implicado en esta 
masacre. 
 
Comunicaciones Conjuntas 
 
142. En una comunicación conjunta con el Relator Especial sobre la tortura  enviada el 
30 de Agosto 2001, los siguientes casos fueron brindados a la atención del gobierno de 
Colombia. 

143. Se alega que decenas de civiles habrían sido torturados y matados en julio de 1997 
por fuerzas paramilitares y centenares obligados a huir de Mapiripán, en el Meta, para 
ponerse a salvo. Durante cinco días los paramilitares, con el apoyo del ejército, habrían 
secuestrado los habitantes y a las personas que llegaban en bote y los habrían llevado luego 
al matadero local, donde los habrían atado, torturado y degollado. Investigaciones habrían 
mostrado que las tropas dirigidas por el general Uscátegui ayudaron a las fuerzas 
paramilitares durante su llegada a la pista de aterrizaje y se aseguraron que las tropas que 
estaban capacitadas para combatir a los paramilitares se encontraban ocupadas en otra 
parte. Como consecuencia de una investigación interna, el ejército habría trasladado al 
general a un destino administrativo. Posteriormente, el general Uscátegui habría pasado a 
situación de retiro. El relator especial no tiene constancia de que haya sido procesado ante 
un tribunal civil.  

144. Daniel Pino habría sido secuestrado y asesinado por un grupo paramilitar en abril de 
1999, en la comunidad de La Balsa. En San José de Apartado, los paramilitares 
supuestamente vinculados a las fuerzas armadas habrían reunido a varios residentes junto 
con Daniel Pino en la plaza mayor, declarado que San José era “una comunidad de 
guerrilleros” y abierto fuego, matando a Gabriel Graciano, de 16 años e hiriendo a otras 
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personas. Después de la masacre, habrían abierto el vientre a machetazos a Daniel Pino, 
que murió tras varias horas de agonía. 

145. Miguel Ángel Guzman Usuga, Alvaro Guzmán Pérez, Jaime Guzmán Silva y Juan 
Carlos Quiroz Higuita habrían sido secuestrados por un grupo de las Autodefensas Unidas 
de Colombia en El Llano, Antioquía, el 10 de marzo de 2000. Sus cuerpos con señales de 
tortura habrían sido encontrados el día siguiente en la carretera de Olaya.  

146. Diego Arnulfo Camayo, miembro de la Asociación Nacional de Usuarios 
Campesinos y concejal electo por el movimiento campesino, su hermano Eric Camayo así 
como Germán Valenzuela y Dagoberto Velasco, dos campesinos, habrían sido secuestrados 
por un grupo de paramilitares supuestamente vinculados a las fuerzas armadas en la vereda 
Santa Catalina, corregimiento de la Pedregosa, en el Cauca, el 24 de noviembre de 2000. 
Los cuerpos de las cuatro personas mencionadas habrían sido encontrados con señales de 
tortura unas horas más tarde frente a una iglesia. 

147. El 27 de abril de 1999, detenidos del paramilitarismo de los patios 3 y 5 de la 
Cárcel Nacional Modelo de Bogotá, atacaron a los internos del patio 4, utilizando 
explosivos y armas largas durante más de 12 horas. La fuerza pública no habría ingresado 
aduciendo no tener la capacidad para tomar el control del penal. Como resultado de estos 
hechos, 33 presos habrían fallecido y 19 habrían resultados heridos. Ante los graves riesgos 
que padecerían las personas supuestamente detenidas por razones políticas de la Cárcel 
Nacional Modelo, medidas cautelares habrían sido solicitadas a la Comisión Interamericana 
de Derechos Humanos, las cuales habrían sido concedidas. 

148. El 1 de diciembre de 1999, diez personas detenidas por razones políticas de la 
Penitenciaria Nacional de Palmira (Valle) habrían sido informados por el director del 
centro del traslado a la nueva cárcel de Valledupar. Sin embargo, con anterioridad el 
director y los presos implicados habrían acordado que no serían traslados a otra cárcel. 
Durante el translado los detenido habrían sido atacados en una acción conjunta de la 
guardia acompañados de los presos por paramilitarismo, resultando muertos los presos 
Alberto Bueno Bonet y Jairo Ramírez. A continuación habrían ingresado al patio n. 2 
donde se encontraban otros presos detenidos supuestamente por razones políticas. Habrían 
saqueado sus celas y los habrían obligado a salir. El resto de la guardia habría disparado 
desde arriba lanzando gases lacrimógenos. Varios presos habrían resultados heridos, entre 
ellos, Jorge Eliecer Romero Zalgado. Posteriormente los presos habrían sido golpeados, 
desnudados y sometidos a toda clase de humillación. Se habría negado el paso al delegado 
de la Cruz Roja Internacional que habría intentado entrar para auxiliar a los heridos. 

149. En una comunicación conjunta con la Representante Especial sobre los defensores 
de derechos humanos y el Re lator Especial sobre la independencia de jueces y magistrados 
enviada el 19 de octubre de 2001, la Relatora Especial informó al gobierno de Colombia 
que, según informes, Eduardo Umaña Mendoza, abogado defensor de los derechos 
humanos, fue asesinado el 4 de abril de 1998 por dos hombres y una mujer que se habrían 
presentado como periodistas en su apartamento en Bogotá. Antes de su muerte, el Dr. 
Umaña habría sido amenazado en numerosas ocasiones y habría presentado las denuncias 
correspondientes sin que hubiera habido ningún avance en la investigación de estas 
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amenazas. Según la información recibida, se habrían llevado a cabo varias detenciones en 
relación con el homicidio del Dr. Umaña, pero solamente una persona habría sido 
formalmente acusada. A pesar de algunos indicios en favor de la participación de militares 
en el crimen, no habrían sido incluidos en la investigación. 

150. En una comunicación conjunta con el Relator Especial sobre la independencia de 
magistrados y abogados enviada el 8 de noviembre de 2001 , la Relatora Especial informó 
que, al parecer, el 1 de noviembre de 2001 el fiscal Carlos Arturo Pinto fue asesinado en 
Cúcuta. La víctima estaba investigando casos relacionados con masacres paramilitares que 
se produjeron en la región desde hace 1999. Su predecesor, la fiscal María del Rosario 
Silva Ríos, fue también asesinada el 28 de julio del 2001. 

151. En una comunicación conjunta enviada el 19 de octubre de 2001con la 
Representante Especial sobre los defensores de derechos humanos los siguientes casos 
fueron brindados a la atención del gobierno de Colombia: 

152. Los miembros de la Organización Femenina Popular (O.F.P.) estarían siendo 
víctimas de amenazas y hostigamiento por parte de presuntos grupos paramilitares. Se 
informa que la Sra. Yolanda Becerra Vega, coordinadora de la Organización Femenina 
Popular (O.F.P.), continuaría siendo objeto de amenazas de muerte y de grave 
hostigamiento, al igual que el resto de los  miembros de la mencionada organización sita en 
Barrancabermeja, Departamento de Santander. Según la fuente, existiría un informe de la 
Inteligencia Militar fechado en  mayo de 2001 en el que se habría detallado un plan para 
asesinar a la Sra. Becerra Vega. Se habría pedido a las autoridades del Gobierno Civil una 
aclaración sobre dicho asunto, sin embargo no se ha recibido respuesta alguna.  
 
153. También se informa que en numerosas ocasiones hombres armados habrían rondado 
la sede principal de la Organización Femenina Popular en Barrancabermeja. Además, el 9 
de mayo de 2001, la Sra. Becerra Vega habría sido abordada por un grupo de presuntos 
paramilitares mientras se encontraba pegando propaganda relativa a una actividad que la 
O.F.P. iba a llevar a cabo. El grupo de presuntos paramilitares le habrían prohibido de 
manera violenta colocar más propaganda. Tras el llamamiento urgente enviado el 9 de 
marzo de 2001 por la Representante Especial junto con la Relatora Especial, en la respuesta 
del Gobierno se informaba que la Sra. Becerra Vega no aceptó el ofrecimiento del servicio 
de protección. No obstante, las autoridades del Departamento de Santander acordaron 
incrementar las patrullas de la Policía Nacional en los barrios donde se encuentran las sedes 
de las O.F.P, e incrementar las labores de inteligencia por parte del Departamento 
Administrativo de Segurida d (DAS), a fin de contrarrestar las acciones contra esta 
organización y sus miembros.   
 
154. Por otro lado, otras informaciones recibidas denuncian que presuntos paramilitares 
presuntamente respaldados por el ejército habrían amenazado con matar a los miembros de 
la O.F.P. que ayudaron a organizar la Movilización Internacional de Mujeres del 14 al 17 
de agosto de 2001 en Barrancabermeja. Se comunicó que los presuntos  paramilitares 
habrían declarado "objetivo militar" a 11 familias del barrio Nueva Esperanza de  
Barrancabermeja que participaron en dicha Movilización. Se informó que otro grupo de  
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paramilitares armados se habría presentado en los domicilios de algunas mujeres y les 
habrían ordenado que no acudieran a la marcha.  
 
155. Según la información recibida, las miembros de la O.F.P, la Sra. Jackeline Rojas y 
la Presidenta de la O.F.P., la Sra. Yolanda Becerra, se encontraban en el podio preparando 
los discursos programados para el acto cuando un hombre se habría acercado  a ellas y las 
habría amenazado. El 24 de  agosto de 2001, se habría informado a la O.F.P. que los 
paramilitares habrían decidido asesinar a sus miembros, empezando por una de sus 
dirigentes, la Sra. Patricia Ramírez. Se informa que el 26 de agosto de 2001, presuntos 
paramilitares habrían intentado atentar contra la Sra. Patricia Ramírez. 
 
156. Amenazas habrían sido recibidas por parte de los miembros de la Asociación de 
Familiares de Detenidos Desaparecidos (ASFADDES) de Cauca, Medellín, Bucaramanga, 
Cundinamarca y Barrancabermeja. Asimismo, se ha informado que los días 8 y 9 de 
octubre de 2000, cuatro familias parte de la sección de ASFADDES de Medellín habrían 
recibido varias llamadas de teléfono amenazándoles, situación que se habría repetido el 31 
de octubre de 2000. Como consecuencia de las amenazas se habrían visto obligados  a 
abandonar la región. Por otro lado, la Sra. Martha Elizabeth Soto Gallo habría sido 
amenazada el 13 de abril de 2000 a través de un  mensaje en el contestador automático de 
su oficina. En fecha 11 de noviembre de 2000, en la misma seccional de Medellín, Pancho 
Castro  habría recibido una carta amenazandole de muerte. 
 
157. El 20 de noviembre de 2000, la responsable de la Sección de ASFADDES en 
Cundinamarca habría sido perseguida en la ciudad de Bogotá por dos personas no 
identificadas quienes, al ser descubiertos, le habrían mostrado un teléfono celular que le 
habría sido sustraído el día anterior.  
 
158. En mayo de 2000, la Sra. Rocío Campos, miembro del Consejo de Dirección de la 
ASFADDES y de su sección de Barrancabermeja, habría recibido varias llamadas 
telefónicas amenazantes de personas desconocidas en las que también le habrían 
preguntado por su hermano, el Sr. Daniel Campos, víctima de desaparición forzada desde 
mayo de 1998. Se ha informado también que la Sra. Elisabeth Cañas Cano, miembro de la 
ASFADDES de Barrancabermeja, fue asesinada a tiros cuando salía de su casa el 11 de 
junio de 2000 por dos hombres no identificados supuestamente paramilitares.  
 
159. Durante la celebración del foro "Por la Vida y los Derechos Humanos", los días del 
29 y 30 de septiembre de 2000 en Barrancabermeja,  presuntos paramilitares de las 
Autedefensas Unidas de Colombia habrían hecho circular en el edificio donde tenía lugar el 
evento panfletos que contenían amenazas dirigidas contra los miembros de la Corporación 
a quienes señalaban como auxiliares de la guerrilla y en consecuencia, objetivo militar. 
Ante las amenazas contra  los miembros de la Asociación, sus directivas habrían tomado la 
decisión de cerrar temporalmente, a partir del 28 de febrero de 2001, su sede en 
Barrancabermeja 
 
160. Durante sus 13 años de existencia, 8 asociados de la Corporación Regional para la 
Defensa de los Derechos Humanos (CREDHOS) han sido asesinados y dos más habrían 
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sufrido atentados contra su vida. Se ha comunicado que la entonces presidente de 
CREDHOS, la Sra. Osiris Bayther, se habría visto obligada a abandonar el país en el año de 
1998 a causa de las amenazas de muerte que recibía. Situación similar se habría dado en el 
caso del Sr. Marco Tulio Torres, promotor de la corporación en el municipio de San Pablo, 
Bolívar, quien tuvo que dimitir de su cargo. Además, según la información recibida, entre 
los días 16 y 18 de octubre de 1999, la oficina de CREDHOS en la ciudad de 
Barrancabermeja habría sido saqueada. Poco después, Pablo Javier Arenales, promotor de 
la Corporación en esa ciudad, Mónica Madera Vergel, secretaria de dicha corporación, 
habrían recibido llamadas amenazantes. 
 
161. Carlos Mario Calderón y Elsa Constanza Alvarado, trabajadores del Centro de 
Investigación y Educación Popular (CINEP), fueron asesinados el 19 de mayo de 1997 en 
su apartamento en Bogotá por un grupo de hombres enmascarados. Los responsables de los 
hechos se habrían identificado como miembros de la policía judicial. Se informa que a 
hasta el de julio de  2001, eran cuatro las personas a las que se habría acusado formalmente 
de participar en el homicidio y que habrían recibido penas de entre cuatro y sesenta años de 
prisión. Se informó también de que se habría dictado orden de detención contra los 
dirigentes paramilitares Carlos y Fidel Castaño, a quienes se acusa de haber planeado el 
crimen. Sin embargo, se comunicó que aun conociendo su paradero, las autoridades no 
habrían tomado las acciones oportunas para detenerlos. Según los informes, cuatro agentes 
de la policía judicial y un testigo clave habrían sido asesinados en el curso de la 
investigación.  
 
162. Jesús María Valle Jaramillo,  abogado defensor de los derechos humanos, ex-
presidente del Comité Permanente por la Defensa de los Derechos Humanos (C.P.D.H.) de 
Antioquía "Héctor Abad Gómez", fue abatido asesinado en febrero de 1998 en su oficina 
de Medellín por hombres armados no identificados tras denunciar las conexiones entre 
miembros del Ejército Colombiano y organizaciones paramilitares. Según la información 
recibida, la Fiscalía General de la Nación habría formulado oficialmente cargos contra el 
jefe paramilitar Carlos Castaño y otros ocho paramilitares por su participación en el 
homicidio. Seis paramilitares habrían sido detenidos. Se informó también que a pesar de 
haber claros indicios de la participación de miembros del ejército en el crimen, no se habría 
abierto ninguna investigación oficial contra personal militar. Varios investigadores 
judiciales que trabajaban en la investigación habrían tenido que abandonar el país debido a 
las amenazas de muerte.  
 
163. Jairo Bedoya Hoyos, asesor en la Organización Indígena de Antioquía (OIA), 
activista de los derechos de los indígenas, , fue visto por última vez el 2 de marzo de 2000 a 
las 14:30. Se  informó que los responsables del presunto secuestro habrían sido miembros 
de grupos paramilitares. Como miembro de la O.I.A., el Sr. Bedoya participaba en la 
campaña "Para que Embera Viva", en favor del respecto de los derechos culturales y la 
seguridad de los indígenas emberas. 
 

164. Las Sras. Marleny Rincón, Marta Cecilia Hernández y Ana Julia Arias de 
Rodríguez, miembros de la Asociación Nacional de Mujeres Campesinas e Indígenas de 
Colombia, (ANMUCIC) fueron asesinadas por presuntos paramilitares. Según la 
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información recibida, Marleny Rincón, presidenta departamental de la Asociación fue 
asesinada el 21 de julio de 2000 en San Juan de Arama, Departamento de Meta, por un 
grupo de presuntos paramilitares que la habrían acusado a ella y a su marido de colaborar 
con la guerrilla. Se informó también que la Sra. Marta Cecilia Hernández, líder de 
ANMUCIC-Zulia, departamento Norte de Santander, fue asesinada en su domicilio el 19 
de agosto de 2000, por ocho presuntos paramilitares, vestidos de civiles. La Sra. Hernández 
era candidata a la alcaldía del municipio ese año para el partido de la Unión Patriótica. Los 
paramilitares la habrían amenazado sino retiraba su candidatura a lo que ella se habría 
negado. Se informó también de que la Sra. Ana Julia Arias de Rodriguez, tesorera de 
ANMUCIC y miembro del partido político de Unión Patriótica (U.P.), fue asesinada el 26 
de enero de 2001 en Quipile, departamento de Cundinamarca. Los responsables le habrían 
acusado de tener contactos con la guerrilla. 
 
165. Orlando Moncada, miembro de la Ejecutiva y portavoz de la Asociación Campesina 
del Valle del Río Cimitarra, en el departamento de Santander, fue asesinado el 1 de 
septiembre de 2000 al ser detenido en un retén dispuesto por las Autodefensas Unidas de 
Colombia (AUC). El retén estaba situado a 5 minutos de la base militar "Casave" del 45 
Batallón del Majahual.  
 
166. Fernando Cruz Peda, abogado defensor de los derechos humanos y miembro de la 
Asociación de Juristas Demócratas de Colombia, habría sido víctima de desaparición 
forzada en Cali. Según la información recibida, el 10 de diciembre de 2000, el Sr. Cruz 
Peda viajaba en compañía de su hijo en un taxi cuando fueron detenidos por dos hombres 
en moto con distintivos de la Policía Nacional. Luego de haber descendido el abogado y su 
hijo del taxi, habría aparecido un automóvil con tres personas vestidas de civil que con el 
pretexto de conducirlo hasta las dependencias de la Fiscalía para verificar la autenticidad de 
su tarjeta profesional, lo habrían robado sin que hasta hoy se sepa su paradero. Se informó 
de que pese a realizarse la denuncia respectiva ante las autoridades judiciales, de policía, 
órganos de control y otras instancias gubernamentales, ninguna investigación de carácter 
penal se habría abierto hasta la fecha.  
 
167. El Sr. Pepe Zabala y la Sra. Angela Andrade, miembros del Movimiento Popular 
Multiétnico de la Vertiente del Pacífico Nariñense, fueron asesinados el 6 de agosto de 
2001 en el distrito de Aguaclara, municipio de Tumaco, por presuntos grupos paramilitares 
y presuntamente respaldados por las fuerzas de seguridad. A pesar de la fuerte presencia 
militar en la zona, los grupos paramilitares seguirían operando libremente. Se ha 
comunicado también que el Movimiento Popular ha solicitado protección al Ministerio del 
Interior. Este habría fac ilitado a los miembros de la Organización teléfonos celulares para 
que informaran a las autoridades en caso de ser atacados. 
 
168. La Sra. Yolanda Cerón, religiosa perteneciente a la Congregación de la Compañía 
de María y directora del equipo de derechos humanos de la Oficina de la Pastoral Social de 
Tumaco, departamento de Nariño, fue asesinada el 19 de septiembre de 2001 por personas 
no identificadas que le habrían disparado repetidamente cuando salía de su oficina. Según 
la información recibida, el asesinato de la religiosa Yolanda Cerón estaría relacionado con 
su labor de denuncia permanente sobre la situación de los derechos humanos en la región. 
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Se ha alegado que la religiosa habría informado sobre actos de hostigamiento en su contra 
por parte de hombres sin identificar.  
 
169. Cesar Molina, director de la Corporación para la Educación y Autosugestión 
Ciudadana (CEAC) en Barranquilla y Luis Felipe Flores, director de la Fundación para el 
Estudio de las Ciencias Sociales (FUNPECIS) fueron amenazados de muerte el 3 de 
Septiembre de 2000 por dos hombres armados, que según la información recibida serían 
apoyados por los paramilitares. Como resultado de estas amenazas, se ha alegado que tanto 
el Sr. Molina como el Sr. Felipe Flores habrían abandonado su trabajo como de fensores de 
los derechos humanos en Barranquilla y se habrían trasladado a otra ciudad colombiana. 
 
170. Armando Achito, líder indígena embera del municipio de Juradó, departamento del 
Chocó, fue asesinado el 25 de diciembre de 2000 por varios hombres armados 
presuntamente paramilitares en su vivienda en Juradó. Según la información recibida, la 
situación de riesgo por la que atravesaba el Señor Achito habría sido señalada de manera 
reiterada. Aparentemente, las autoridades locales habrían sugerido al dirigente indígena 
trasladarse hacia Bahía Solano, para que en dicho lugar pudiera recibir la protección 
requerida. No obstante ese traslado, el 4 de enero de 2000, el líder desplazado habría sido 
víctima de un intentado de homicidio. 
 
171. Pedro Varón, educador y fiscal de la directiva seccional de la Central Unitaria de 
los Trabajadores (CUT), departamento del Tolima, habría sido objeto de numerosos actos 
de persecución y amenazas contra su vida, supuestamente por grupos paramilitares. Según 
la información recibida, estos hechos lo habrían obligado en abril de 2001 a abandonar la 
región y a someterse al desplazamiento forzado abandonando su trabajo sindical y 
separándose de su familia. 
 
172. Evert Encizo, profesor y director de la escuela "La Reliquia" y líder de los 
desplazados del asentamiento del mismo nombre en la ciudad de Villavicencio, fue 
asesinado el 19 de agosto de 2001 por dos hombres fuertemente armados. Según la 
información recibida, durante los mismos hechos, habrían resultado heridos la Señora 
Marleny Coronado Gómez, Vicepresidenta de la Junta de Acción Comunal de este 
asentamiento y un niño.  
 
173. Marino Cordoba, Presidente de la Asociación de Afrocolombianos Desplazados 
(ASFRODES), habría sido víctima en marzo de 2001 de amenazas a través de llamadas 
telefónicas pr oferidas por presuntos paramilitares a la sede de la organización. Según la 
información recibida, algunos de estos hechos han sido puestos en conocimiento de las 
autoridades competentes. Se ha alegado también que previamente el Señor Cordoba habría 
sido víctima de atentados en el año 2000 y habría recibido amenazas de muerte desde que 
se desplazó en enero de 1997 desde el departamento del Chocó hacia la ciudad de Bogotá.  
 
174. Según la información recibida, el 5 de mayo de 2000, se publicó un panfleto 
informando de una próxima ofensiva paramilitar en Bogotá y se anunciaba la ejecución de 
varias personas, entre las cuales figuraba presuntamente el nombre del Sr. Geraldo 
González, Secretario de asuntos agrarios e indígenas de la Central Unitaria de Trabajadores 
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(C.U.T.), Presidente del Sindicato de Pequeños Agricultores de Cundinamarca 
(SINPEAGRICUN) y miembro del Consejo Consultivo dependiente de la Organización 
Internacional de Trabajo (O.I.T.). Se informa que el hostigamiento y las amenazas contra el 
Sr. González se habrían hecho extensivas a su familia. Su hija Aurora González habría sido 
víctima de amenazas y seguimientos por parte de miembros del servicio de Inteligencia 
Militar, situación que ha sido comprobada por el Departamento Administrativo de 
Seguridad (DAS), ya que el Gobierno anterior le brindó por algún tiempo algunas medidas 
de seguridad.  
 
175. Ricardo Herrera, Secretario General del Sindicato de Trabajadores de las Empresas 
Municipales de Cali (SINTRAEMCALI) fue víctima el 19 de septiembre de 2000 de un 
homicidio frustrado cuando llegaba a su domicilio sito el barrio de Junín, en Cali, Valle de 
Cauca. Según la información recibida, varios hombres armados le habrían disparado, sin 
llegar a alcanzarle, pero hiriendo de gravedad al Sr. Omar de Jesús Noguera, empleado del 
mismo sindicato, quien murió el 23 de septiembre de 2000 como consecuencia de las 
heridas de bala. El Sr. Noguera se había destacado por sus denuncias contra la corrupción y 
por su participación en las actividades de movilización programadas por el sindicato en 
protesta por el proceso de privatización de EMCALI. Se informa también que el Sr. 
Alexander López Maya, Presidente del SINTRAEMCALI, se habría visto forzado a 
abandonar el país en el mes de septiembre, al descubrir documentos que habrían revelado 
un plan para asesinarle. 
 
176. Wilson Borja, Presidente de la Federación Nacional de Trabajadores al Servicio del 
Estado (FENALTRASE) y miembro del Comité Central del Partido Comunista 
Colombiano, fue víctima de un atentado el 15 de diciembre de 2000. Según la información 
recibida, el Sr. Borja recibió tres impactos de bala y fue hospitalizado de urgencia y 
operado. Se informa que los presuntos autores de los hechos nunca habrían sido capturados 
ni procesados. Se informó que el Sr. Wilson Borja habría presentado una denuncia ante la 
Fiscalía Regional de Bogotá, debido a las continuas amenazas de muerte de las que venía 
sido objeto. 
 
177. Miembros del Sindicato de Trabajadores y Empleados de Servicios Públicos 
(SINTRAEMSDES) en Pereira habrían recibido el 12 de febrero de 2001 una carta de 
pésame. Según la información recibida, la carta habría sido dirigida a la ejecutiva de 
SINTREMSDES, al Vicepresidente Sr. Orlando Ospina Loaiza, al Secretario General Sr. 
Carlos Alberto Florez y a la Junta Directiva en Pereira. Se informa que la carta habría sido 
firmada por las Autodefensas Unidas de Colombia. Se cree que estas personas habrían sido 
amenazadas en razón de su actividad sindical y por oponerse a la privatización de las 
empresas municipales de Pereira. 
 
178. Jaime Alberto Duque Castro, presidente del Sindicato de Trabajadores de Cementos 
El Cairo (SUTIMAC), habría sido secuestrado el 24 de marzo de 2001 por paramilitares de 
las Autodefensas Unidas de Colombia. Se informó que el Sr. Duque Castro habría sido 
liberado sin lesiones por sus captores el 5 de abril de 2001.  
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179. Gustavo Soler Mora, representante de los trabajadores de la multinacional 
Drummond y Presidente de la Unión Nacional de los Trabajadores de la Industria Minera y 
Energética (SINTRAMINENERGETICA), fue encontrado muerto el 7 de octubre de 2001 
en el poblado de Rincón Hondo, municipalidad de Chiriguana. Según la información 
recibida, el día anterior, el Sr. Soler Mora habría sido forzado a salir del autobús en el que 
él viajaba de Valledupar a Chiriguana por hombres armados que le habrían hecho subir a 
un minibús blanco.  
 
180. En una comunicación conjunta con el Relator Especial sobre la promoción y la 
protección del derecho a la libertad de expresión del 28 de noviembre de 2001, se informa 
que el estudiante Carlos Giovanny Blanco Leguízamo, de aproximadamente 20 años de 
edad, natural de Sogamoso (Boyacá), murió el 7 de noviembre de 2001 como consecuencia 
de un disparo de arma de fuego recibido durante los enfrentamientos entre estudiantes  de 
la Universidad Nacional y policías ani-motines en Bogotá. La policía habría descartado 
cualquiera responsabilidad. Además se informa que durante la manifestación la policía 
anti-motines habría arremetido violentamente con gases lacrimógenos dirigidos hacia el 
cuerpo de los estudiantes dejando como resultado al menos 20 estudiantes heridos, entre 
ellos dos con lesiones serias. 

Comunicaciones recibidas 
 
181. En esta sección figuran las respuestas recibidas del Gobierno a los llamamientos 
urgentes y las denuncias de violaciones del derecho a la vida que la Relatora Especial 
transmitió durante el período que se informa.  
 
182. En relación con el caso del líder indígena Lucindo Domicó Cabrera, asesinado el 24 
de abril de 1999, el 18 de enero de 2001 el gobierno informó la Relatora Especial que la 
investigación por dichos hechos fue iniciada por una Fiscalía Regional de Montería. El 12 
de octubre la investigación se reasignó a la Unidad Nacional de Derechos Humanos. Se 
informó que se había ordenado la recepción de testimonios de varios miembros de la 
comunidad Embera Katio del Alto Sinú pero había sido imposible evacuar estas diligencias 
debido a que se requería la autorización del jefe de la comunidad. La Fiscalía General de la 
Nación había recurrido a las oficinas de Asuntos Indígenas de la Defensoría del Pueblo y 
de la Procuradoría General de la Nación a fin de solicitar su intermediación para hacer 
posible la comparencia de los testigos a efecto de recepcionar sus testimonios. 
 
183. Con relación al presunto homicidio de Jesus Ramiro Zapata el 3 de mayo de 2000, 
el 6 de febrero de 2001 el gobierno de Colombia informó que en una diligencia de necrosis 
se dictaminó que la muerte del  Sr. Zapata fue causada por proyectiles de arma de fuego. El 
sobrino de la víctima presentó denuncia de homicidio ante la Fiscalía 22 delegada ante los 
jueces Penales del Circuito de Segovia. Otra denuncia fue presentada ante la Unidad 
Nacional de Derechos Humanos, donde continuaba la investigación. El gobierno informó 
también que el termino de investigación, cuando no existe imputado conocido, se prolonga 
hasta su identificación y vinculación, o hasta que prescriba la acción penal. Algunos 
testigos realizaron retratos hablados de dos personas que señalaron como autores del 
secuestro y miembros de las Autodefensas Campesina s o “paramilitares”. El proceso penal 
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no se había abierto porque no existía una prueba idónea que estableciera una identificación 
positiva de los presuntos responsables.  
 
184. En relación con la muerte de Elsa Alvarado Chacón y Mario Calderón Viliegas, el 6 
de febrero el gobierno de Colombia informó que los hechos habían ocurrido el 19 de mayo 
de 1998. Una autopsia registró como causa de la muerte heridas causadas por proyectiles de 
arma de fuego. El gobierno informó también que no se presentó denuncia y que la Fiscalía 
General de la Nación era el órgano encargado de la investigación. Se profirió sentencia de 
primera instancia condenando respectivamente a 60 años, 45 años, 55 meses y 20 meses de 
prisión al autor material y a los cómplices del delito. Se continuaba la etapa del juicio en lo 
que respecta a otros tres procesados acusados como presunto autor determinador  y autores 
materiales.  
 
185. El 12 de febrero de 2001, el Gobierno de Colombia informó de que la investigación 
relacionada con la muerte de Carmen Elisa Rivas, presidente de la Asociación Nacional de 
trabajadores y Clínicas seccional Cartago, se había iniciado en forma oficiosa por parte de 
la Fiscalía de la Unidad de Reacción Inmediata de la Municipalidad de Cartago (Valle). El 
gobierno informó que las constancias procesales, el Acta de Levantamiento de Cadáver y la 
autopsia indicaron que la  víctima fue atacada con arma de fuego por agresores que se 
trasladaban en motocicleta. La hipótesis que se había venido investigando se orientaba en 
relación con la calidad de líder sindical que la víctima ostentaba y el conflicto laboral que 
se había suscitado al interior del centro hospitaliero. El gobierno informó también que la 
investigación continuaba en su fase preliminar en tanto que no se había establecido la 
autoría del crimen.  
 
186. El 12 de febrero de 2001, el Gobierno  de Colombia transmitió información 
respecto al caso del señor Euclides Cuesta. El Gobierno informó de que se inició la 
investigación por orden de la Dirección Seccional de Fiscalías de Antioquia, y que no se 
puede determinar la causa de su muerte porque no obraba diligencia de levantamiento del 
cadáver.  Según el Estado se adelantó una investigación penal, la que se suspendió después 
de 180 días por no dar con los autores de los hechos y por no contar con la colaboraciôn de 
la ciudadanía. 
 
187. Respecto al caso de la desaparición de Emilio Ramón Zapata Alvarez, el Gobierno 
de Colombia mandó una comunicación  a la Relatora Especial el 12 de febrero de 2001 en 
la que señaló que la muerte se produjo por choque traumático resultado del impactos de 
bala, que los posibles autores responden a los alias de “Wicho”  y  “Enrique”, al parecer 
miembros de grupos paramilitares, y que la policía tiene el fin de individualizar e 
identificar a los mencionados con el fin de procesarlos penalmente. El Estado informó que 
ninguna compensación se había entregado a la familia del fallecido.  Se adjuntó un informe 
médico a la comunicación.   
 
188. El 12 de febrero de 2001, el Gobierno de Colombia mandó una comunicación a la 
Relatora Especial respecto al presunto secuestro de Ramón Anguilu Gaitan, Nelson 
Anguilu Gaitan, Ramón Encinosa Díaz, Yineth Alvarado y Ferney Ríos en el municipio de 
Puerto Gaitán, Departamento del Meta. El Estado rechazó las afirmaciones que las Fuerzas 
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Armadas y los grupos paramilitares consideraran a las comunidades desplazadas como 
simpatizantes de la guerrilla. El Gobierno informó que, según las investigaciones por el 
Departamento Administrativo de Seguridad y El Ministerio de Defensa Nacional, ni la 
Fiscalía local, ni el Comando de Policía de Meta,  ni la Séptima Brigada del Ejército había 
recibido denuncia alguna respecto al caso.  El Gobierno comunicó que el informe de la 
Policía Nacional estableció que las personas mencionadas asi como su procedencia se 
desconocían en la región. 
 
189. El 12 de febrero, el Gobierno de Colombia mandó una comunicación a la Relatora 
Especial respecto a la muerte de Francisco Javier Tabarquino, Emilio Ramón Zapata 
Alvarez, Martin Luter Becerra Mena y Rafael Muñoz Echavarría. En cuanto al Sr. Zapata 
Alvarez, el Gobierno informó que la Fiscalía Seccional Apartadó está en carga de la 
investigación. Añadió que el choque se produjo por choque traumático multiples por arma 
de fuego. Los posibles autores del hecho responden a los alias de Wicho y Enrique al 
parecer miembros de grupos paramilitares denominados comunmente Autodefensas de 
Córdoba y Uraba. Sin embargo, no se ha impuesto sanción penal o disciplinaria contra 
nadie por este hecho ya que no se ha logrado la identificación plena de los autores. En 
cuanto a los Sres Martin Becerra el Gobierno informó que no se presentó denuncia penal y 
que la autopsía concluyó que su muerte fue debido a un choque traumático. En cuanto al 
Sr. Muñoz Echavarría, la autopsía reveló que su deceso se debió a una causa 
indeterminada ; se presentó una denuncia ante la fiscalía Seccional por parte de Carlos 
Enrique Muñoz, familiar de Rafael Muñoz. De acuerdo con la autopsía, la muerte de 
Martin Luter Becerra Mena fue causada por proyectiles de arma de fuego ; su caso está 
investigado por la fiscal seccional 128.  
 

190. El 15 de febrero y el 13 de marzo de 2001, el Gobierno informó con relación a los 
secuestros de los señores Jorge Betancur Echeverry, Dora Muñoz Perez y Jairo Carvajal, 
señalando que los antes mencionados fueron liberados el 4 de diciembre de 2000. Desde el 
momento en que se realizó el secuestro, se abrió la investigación penal N° 518 ante los 
jueces penales del Circuito Especializado de Medellin. El Gobierno se comprometió a 
mantener informado a la Sra Representante Especial ante cualquier novedad que pueda 
aportarse al caso de referencia.  
 
191. El 21 de febrero de 2001, el Gobierno de Colombia informó de que la Unidad 
Nacional de Derechos Humanos de la Fiscalía estaba adelantando la investigación en 
relación con el caso de Jesus Arias. Señalando que no existían certificados de Defunción, 
por cuanto las Actas de Levantamiento judiciales no se había podido realizar y no existía 
autopsia por cuanto los cadáveres no fueron remitidos ante ningún médico legista. La 
investigación se encontraba en etapa de instrucción y se tenía identificado a un presunto 
paramilitar que al parecer participó en el desarrollo de los hechos. No se había impuesto 
ningún tipo de sanción por cuanto que el presunto sindicado no había sido vinculado a la 
investigación y no se había culminado porque por razones de orden público, ninguna 
autoridad u organismo del estado había podido ingresar a la zona con el fin de verificar los 
hechos. 
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192. El 21 de Febrero de 2001, el Gobierno de Colombia respondió a las preguntas 
formuladas por la Relatora Especial respecto a los casos de Jesús Arias, Edilberto Ariza y 
otra persona. El Gobierno informó que no pudo confirmar la veracidad de los hechos 
resumidos en la denuncia porque no había visto la denuncia y no se pudo establecer la 
causa de la muerte ya que no había certificados de defunción y no se había realizado una 
autopsia. Asimismo señalo que una investigación en etapa de instrucción se estaba 
cursando en la Unidad Nacional de Fiscalías de Derechos Humanos, que un presunto autor 
se había identificado, pero que razones de orden público estaban dificultando la realización 
de la investigación. El Gobierno quiso aclarar que estaba saliendo información de más 
víctimas que sufrieron diferentes violaciones de sus derechos humanos en la zona de Río 
Sucio-Choco, y que las tres víctimas inicialmente identificadas se encontraban en una fosa 
común. 
 
193. El 8 de marzo de 2001, el Gobierno de Colombia informó de que, la investigación 
relacionada con los hechos ocurridos el 27 de enero de 2001 en el centro “casa de la Mujer” 
dirigido por la Organización Femenina Popular (OFP) en el distrito de Barrancabermeja, 
presuntamente por un grupo de Autodefensas, estaban siendo ventilados por la Unidad 
Nacional de Derechos Humanos. Se declaró también que se decidió de mantener vigentes 
las medidas cautelares y, por las reiteradas amenazas de que presuntamente habían sido 
objeto coordinadores e integrantes de la OFP, la Policía de Magdalena Medio brindaba los 
mecanismos de seguridad necesar ios para garantizar el derecho a la vida e integridad de los 
miembros de la OFP. El Departamento Administrativo de Seguridad decidió, el 9 de 
febrero de 2001, de incrementar las patrullas de la Policía Nacional en los barrios donde 
funcionan oficinas de la  OFP y de ampliar las labores de inteligencia para contrarrestar las 
actividades que pongan en peligro la vida  e integridad de los miembros de las 
organizaciones que laboran en el Puerto Petrolero. Respecto al delito de amenazas en 
contra de la Sra. Flora María Cañas y otros miembros de la OFP, el gobierno informaba 
que la investigación se encontraba en una etapa de práctica de pruebas. 
 
194. El 13 de marzo de 2001, el Gobierno de Colombia informó respecto a las presuntas 
amenazas de que fuesen víctimas los señores Ricardo Herrera Muñoz y Alexander López 
Maya, líderes sindicales de la Empresa Municipal de Cali (SINTRAEMCALI). El 
Gobierno informó respecto al Sr. Ricardo Herrera Muñoz, que se adelanta investigación 
previa y dentro de la misma se decretaron algunas pruebas tendientes a la identificación e 
individualización de los responsables, igualmente se solicitó medidas de protección policial 
en favor del Comandante de la Estación de Policía de Fraydamián. Asimismo, se informo 
que los miembros de SINTRAEMCALI se encuentran amparados bajo el Programa de 
Protección y cuentan con esquemas de seguridad.  
 
195. El 13 de marzo de 2001, el Gobierno de Colombia informó que, en relación con los 
secuestros de Jorge Bentacur Echeverry, Dora Muñoz Perez y Jairo Carvajal, las víctimas 
habían sido liberadas el 4 de diciembre de 2000. La respectiva investigación estaba a cargo 
del Fiscal Delegado ante los jueces penales del Circuido Especializados de Medellín. 
 
196. El 16 de marzo de 2001, con referencia a los casos de Nelson Restrepo, Ignacio 
Arango, Juan Carlos Muñoz, Fredy Velez Wilfer Bonilla, y otros miembros del Instituto 
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Popular de Capacitación de Colombia (ICP), el Gobierno de Colombia informó al Relator 
Especial que había adelantado las gestiones de los organismos de investigación del estado y 
que se habían tomado medidas para proteger la organización ICP y sus miembros.  El 
Gobierno declaró que no había sido posible realizar el Estudio de Seguridad por presuntas 
amenazas y nivel de riesgo porque los citados se habían acogido al Plan de Amnistía 
Internacional por haber sido declarados objetivo militar por parte de las Autodefensas. 
 
197. El 20 de marzo el Gobierno de Colombia informó que el Departamento 
Administrativo de Seguridad (DAS) había dispuesto lo pertinente para que a través de la 
Seccional DAS Santander, se adelantaran actividades tendientes a implementar medidas 
operativas y de inteligencia que permitieran neutralizar y prevenir acciones por parte de los 
grupos al margen de la ley contra la población civil. 
 
198. El 20 de marzo de 2001, el Gobierno de Colombia informó que la investigación 
relacionada con la presunta masacre de 25 campesinos y el presunto desplazamiento de 99 
personas en el corregimiento de Chengue, Ovejas, Departamento de Sucre estaba siendo 
adelantada por la Dirección Nacional de Fiscalías de Derechos Humanos.  
 
199. El 28 de marzo de 2001, el Gobierno de Colombia mandó una comunicación 
referente al homicidio de Antonio Hinestroza ocurrido en el Barrio de Invasión Hoover 
Quintero el 22 de marzo de 2000. El Gobierno informó que no se había efectuado ninguna 
denuncia pero que los hechos del caso fueron que cuando la víctima lavaba ropa en un 
caño, apareció un individuo vestido de civil quien le preguntó su nombre y tras recibir la 
respuesta le disparó.  Según el Gobierno, el órgano encargado de la investigación es el CTI 
adscristo a la Fiscalia de Turbo, Antioquia, y que en una investigación preliminar unos 
vecinos señalaron a Otoniel Bautista Mantilla y Ricardo Antonio Goey Restrepo, de grupos 
de Autodefensa, como los presuntos. 
 
200. En relación con las amenazas de muerte recibidas por la Sra Yolanda Becerra y 
otros miembros de la Orgaización Femenina Popular, el 10 de abril el Gobierno de 
Colombia declaró que la Sra Yolanda Becerra no aceptó el ofrecimiento de servicio de 
protección aduciendo ya que en la opinión de la Sra Becerra van en contra de los principios 
éticos que rigen su organización, estando totalmente prohibido el ingreso a sus 
instalaciones de personal armado. No obstante las autoridades del departamento de 
Santander acordaron medidas preventivas para la seguridad de la Sra. Becerra y demás 
organizaciones, entre ellas: incrementar los patrullas de la Policía Nacional en los barrios 
donde funcionan oficinas de la OFP y de ampliar las labores de inteligencia para 
contrarrestar las actividades que pongan en peligro la vida  e integridad de los miembros de 
las organizaciones que laboran en el Puerto Petrolero.  
 
201. El 19 de abril de 2001, el Gobierno de Colombia informó respecto a los casos de 
Omar Vera Luna, Andres Aldana y Angel Miguel Solano, que no había encontrado registro 
de los hechos pero que se iniciaría los trámites correspondientes y que se comunicarían 
cualquier novedad en cuanto surgiera. 
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202. El 19 de abril de 2001 y el 3 de mayo de 2001, el Gobierno de Colombia informó 
respecto a las amenazas contra William Enrique Camelo Vega, Laura Johana Esquivel asi 
como sobre la presunta orden de desalojo de más de 2000 familias desplazadas asentadas 
en el Campamento Caños Negros expedida por el alcalde de Villavicencio. En el caso del 
primero el incidente, ocurrido en el Barrio Playa Rica de Villavicencio, el 13 de febrero de 
2001, el Gobierno informó que se adelantó la investigación.  Con referencia a la segunda, 
el Gobierno informó que, según la Dirección de Fiscalías Villavicencio, “no aparece 
investigación como víctima de este hecho punible” por la cual los documentos relacionados 
serían sometidos a reparto con el fin de adelantar la investigación.  Referente al asunto 
« Campamento Caños Negros », el Gobierno informó que, según el Departamento 
Administrativo de Seguridad, Campamento Caños Negros corresponde al sitio de invasión 
La Reliquia donde a unos doce mil invasores, desplazados y  personas de escasos recursos 
se les había entregado la orden de desalojo.  El gobierno afirmó que tres veces se había 
intentado realizar la orden pero no se había concretado por razones de imprevistos de 
última hora. 
 
203. El 3 de mayo de 2001, el Gobierno de Colombia remitió las explicaciones en 
relación con la comunicación  del 13 de octubre de 2000 relacionada con la decisión de 
admisibilidad tomada por el Comité de Derechos Humanos en virtud del Protocolo 
Facultativo Pacto Internacional de Derechos Civiles y Políticos en nombre del señor 
Gustavo Coronel Navarro y otros. El Gobierno señaló que la Fiscalia Especializada ante los 
Jueces Penales del Circuito Especializado Unidad de Terrorismo 51-3 viene adelantando la 
investigación por las eventuales violaciones de derechos humanos en contra del señor 
Gustavo Coronel y otros. El Gobierno informará oportunamente el resultado de las 
investigaciones. 
 
204. El 14 de mayo de 2001, en el Noticiero 90 Minutos de la ciudad de Cali, el frente 
Farallones del Bloque Occidental de las Audefensas Unidas de Colombia, hicieron llegar 
un panfleto en el cual desmentían las amenazas y afirmaban que en su organización no 
existe el Comandante Camaleon, condenando al mismo tiempo las amenazas recibidas. El 
Gobierno informará oportunamente los resultados de las investigaciones. 
 
205. El 22 de mayo de 2001, el Gobierno informó en relación al homicidio del señor 
Ricardo Orozco Serrano, Vicepresidente Nacional de la Asociación de Trabajadores y 
Empleados de Hospitales y Clínicas (ANTHOC). Señaló que el Departamento 
Administrativo de Seguridad (DAS) realizó un estudio de nivel de riesgo y grado de 
amenaza, según el cual el evaluado en esa oportunidad no presentaba situación de riesgo 
contra su integridad personal, razón por la cual se le prestó asesoría de orden preventivo en 
autoprotección y autoseguridad mediante la participación en un seminario. En cuanto a los 
señores Angel Salas y Robert Alvarino, líderes de ANTHOC, se informa que no han sido 
objeto de medidas de protección por parte de la DAS, ya que se encuentran fuera del país. 
El Gobierno informará oportunamente sobre el resultado de las investigaciones. 
 
206. El 28 de mayo de 2001, el Gobierno informó en relación al secuestro del señor 
Alberto Duque Castro, Presidente del Sindicato de Trabajadores de Cementos del Cairo 
(SUMITAC), señalando que fue liberado por un presunto grupo de Autodefensas del 
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municipio de Barbosa el 7 de abril de 2001, sin previo pago de dinero alguno. El Gobierno 
informará oportunamente sobre el resultado de las investigaciones. 
 
207. El 28 de mayo y 10 de abril de 2001, el Gobierno informó con respecto a las 
presuntas ame nazas de muerte de que fueran víctimas el señor Oscar Rodas Villegas, su 
esposa Liliana Vélez y familia. Según el Gobierno, la Fiscalía General de la Nación 
adelantó la correspondiente investigación y una ampliación de la denuncia presentada por 
la señora Vélez quien afirma ignorar quiénes pueden ser los autores de los hechos y no ha 
mencionado que estos sean miembros de un grupo de Autodefensas. Igualmente el señor 
German Alonso Rodas Villegas hermano de la víctima, tampoco ha suministrado 
información al respecto y atribuye la muerte de Juan Fernando Villegas en la ciudad de 
Bogotá como consecuencia de un atentado contra su patrimonio económico. El Gobierno 
informará los resultados de las investigaciones pertinentes. 
 
208. El 14 de junio de 2001, el Gobierno informó en relación con las presuntas amenazas 
de muerte contra el señor Alirio Uribe Muñoz, presidente del Colectivo de Abogados José 
Alvear Restrepo y vicepresidente de la Federación Internacional de los Derechos Humanos 
señalando que la Direccción Secciona l de Fiscalías de Cali, en la actualidad viene 
realizando las pruebas tendientes al esclarecimiento de los hechos y a la identificación de 
los autores del delito. El Gobierno informará oportunamente sobre el resultado de las 
investigaciones correspondientes. 
 
209. El 18 de junio de 2001, el Gobierno de Colombia informó respecto a la desaparición 
de Kimi Domicó Pernia. El Gobierno señaló  que se había abierto una investigación el 5 de 
junio de 2001 y que, según un informe por el Comandante del Batallón de Infantería No 33 
Junín de Montería, el 2 de junio de 2001, la víctima fue secuestrada por  tres indivíduos que 
iban en dos motocicletas en la cabecera urbana del Municipio de Tierralta, Córdoba.  
Asimismo, el Gobierno informó que el 4 de junio de 2001 el periódico El Meridiano de 
Córdoba denominó un sitio a pocos metros de la sede de los Cabildos indígenas de los Ríos 
Sinú y Verde como la escena del secuestro, y que, según otro informe, la víctima se 
mantenía secuestrado en la finca “el Cairo” ubicada en la vía Pa lmira, jurisdicción del 
municipio de Tierralta. 
 
210. El 18 de junio de 2001, el Gobierno informó con relación a las presuntas amenazas 
de muerte que vienen recibiendo el Sr. Floro Tunubalá, Gobernador del Departamento del 
Cauca, su asesor el Sr. Diego Jaramillo y los alcaldes de varios municipios. El Gobierno 
señaló que el Departamento de Policía Cauca comunicó que el 3 de mayo de 2001 se 
hicieron llegar a los medios de comunicación de Popayán tres panfletos de presunta autoría 
de las Autodefensas Unidas de Colombia, en los cuales se amenazaba a varios alcaldes y 
Comunidades del Cauca, dirigentes del CIMA (Comité de Integración del Macizo 
Colombiano) y ASOINCA (Asociación de Institutores del Cauca ), los cuales fueron 
firmados por el Camaleon; una vez analizados , se llegó a la conclusión que eran falsos ya 
que los logotipos y firmas utilizadas no son los característicos de estos grupos armados. Sin 
embargo se procedió a  reforzar las medidas de seguridad del Gobernador y de los alcaldes 
del Cauca que aparecen en dichos panfletos. 
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211. El 27 de junio de 2001, el Gobierno de Colombia informaba que en relación con las 
amenazas proferidas presuntamente contra Angel Salas Fajardo y Robert Alvarino, Líderes 
de la Asociación de trabajadores y Empleados de Hospitales y Clínicas (ANTHOC), el 
Cuerpo Técnico de Investigaciones había sido informado que el Sr. Angel Alberto Salas 
Fajardo se había traslado a otra ciudad debido al temor generado por las amenazas. Se 
informó también que se solicitó la instalación de sistemas malicius a los abonados 
telefónicos de la sede sindical, destacándose que desde la instalación no se han recibido 
llamadas amenazantes. El Cuerpo Investigativo concluyó que no se logró identificar a los 
autores de las amenazas debido a que “son muchas las fuentes que pueden estar originando 
las mismas, no contándose siquiera con un indicio serio que permite establecer con certeza 
su origen”. 
 
212. El 25, 19 de abril y el 27, 18 de junio de 2001 el Gobierno informó con respecto a 
las presuntas amenazas proferidas en contra Omar Vera Luna, Andres Aldana y Angel 
Miguel Solano.  El Gobierno señaló que la Policía Nacional de Santander comunicó que el 
padre Francisco de Roux en companía de otros obispos y una dama se presentaron en sus 
instalaciones para manifestar que sujetos del Grupo Autodefensas se presentaron en el 
domicilio del Sr. Omar Vera Luna  a quien obligaron bajo amenazas a firmar un 
compromiso y acompañarlos con su familia de manera inmediata a las manifestaciones de 
no al despeje en el lugar denominado “Y” en Barrancabermeja; en razón de lo cual se 
dispuso retirar al Sr.Vera Luna de la turba de manifestantes y conducirlo a su domicilio. 
Sin embargo las amenazas por parte del grupo Autodefensas continuaron, lo que motivó 
una vigilancia permanente por parte de la Armada Nacional. De otra parte el Sr.Angel 
Miguel Solano informó a las autoridades que fue obligado por  la comunidad a asistir a las 
manifestaciones sin ser amenazado. El Gobierno informará los resultados de las 
investigaciones pertinentes. 
 
213. El 28 de junio de 2001, el Gobierno de Colombia informó que, en relación con el 
secuestro de  Taborda Tuberquía y el homicidio de William de Jesús García, Rodrigo 
Antonio Echeverría y Gabriel Angel Muñoz, ocurridos el 4 de septiembre de 2000. Según 
el Gobierno, la investigación se encontraba en sus inicios y se había ordenado la práctica de 
pruebas tendientes a la identificación de los autores, presuntos integrantes de grupos de 
Autodefensa, y la exhumación de los occisos. Se informó también que se había iniciado el 
levantamiento del censo de las personas desplazadas durante los mismos hechos para poner 
a su disposición los servicios de salud local, en cooperación con el Comité Internacional de 
la Cruz Roja (CIRC). Se declaró también que las condiciones de seguridad en la Región 
San Pablo Río Sucio no permitían prever un retorno a corto plazo de los desplazados y que 
se habían adelantados gestiones con el CIRC y la Defensoría del Pueblo para proyectar el 
restablecimiento y la estabilización socio-económica de las familias afectadas. Se venía 
coordinando también con el Director regional de INCORA para considerar una posible 
demanda de tierras.  

214. El 28 de junio de 2001, el Gobierno de Colombia informó  respecto a las amenazas 
de muerte contra Astrid Eugenia Manrique Carvajal, miembro de la Asociación de 
familiares de detenidos y desaparecidos ASFADDES y su familia. Según el Gobierno, se 
adelantó la investigación preliminar por la Fiscalía 001-Grupo 06- Delegada ante los 
Juzgados Penales del Circuito de Popayán sobre las presuntas amenazas de muerte recibida 
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por la nombrada. A raíz de la denuncia presentada por la afectada y hasta aquel momento, 
el Gobierno señaló que no aparecían nuevas amenazas proferidas en su contra.  
 
215. El 2 de julio de 2001, el Gobierno informó con relación a la presunta amenaza de 
muerte contra la señora Islena Ruiz, miembro del Comité Cívico del Meta para los 
Derechos Humanos, y del homicidio de los hermanos Humberto y Gonzalo Zárate Triana y 
el Dr. Josué Giraldo Cardona, también miembros de esta organización. Según el Gobierno, 
el Departamento Administrativo de Seguridad comunicó que la Sra. Islena Ruiz cuenta con 
un esquema de seguridad tanto en su lugar de trabajo, su domicilio y en sus 
desplazamientos. En relación al homicidio del Dr. Josué Giraldo Cardona, abogado e 
integrante de la Unión Patriótica, la Fiscalía General de la Nación informó que este 
homicidio fue relacionado con sus creencias políticas. Se pudo establecer que los autores 
del homicidio fueron Nerman Bejarano Rodriguez alias “ el llanero” y “ Oscar” un cabo 
retirado del Ejército, actualmente fallecidos. En relación a los homicidios de los señores 
Gonzalo y Humberto Zarate Triana se informa que se viene investigando el delito bajo 
expediente N° 49228. El Gobierno informará oportunamente sobre el resultado de las 
investigaciones. 
 
216. El 2 de julio de 2001, el Gobierno informó en relación a las amenazas contra las 
sedes del Semanario Voz y del Partido Unión Patriotica-Partido Comunista de Colombia 
(UP-PCC). Según el Gobierno, la Fiscalía General de la Nación está investigando sobre los 
hechos ocurridos el 21 de mayo de 2001 a las 9.30 de la mañana, cuando se desactivó un 
coche-bomba con una carga de 250 Kilógramos de TNT. En cuanto a la seguridad del 
Doctor Lozano Guillen, el Gobierno informó que cuenta con un esquema protectivo 
conformado por tres hombres de seguridad de su confianza, tres pistolas, un 
subametralladora dos radios y un vehículo blindado.  
 
217. El 2 de julio y 20 de junio de 2001 el Gobierno informó en relación a las presuntas 
amenazas de muerte contra los señores Angel Salas Fajardo y Robert Alvarino, líderes de la 
Asociación de Trabajadores y Empleados de Hospitales y Clínicas (ANTHOC). El 
Gobierno señaló que la Fiscalía General de la Nación abrió una investigación sobre tales 
amenazas. El Gobierno añadió  que el Sr. Angel Salas Fajardo, debido al temor  generado 
por las amenazas, se había trasladado  a otra ciudad, desconociéndose el lugar preciso. El 
Gobierno concluyó que no se logró identificar e individualizar a los autores de las 
amenazas. El Gobierno informará oportunamente los resultados de las investigaciones. 
 
218. El 5 de julio de 2001, el Gobierno informó con respecto a la presunta amenaza de 
muerte y agresiones contra las instalaciones y miembros de la Corporación Regional para la 
Defensa de los Derechos Humanos (CREDHOS) en Barrancabermeja, en particular contra 
los señores Iván Madero Vergel y José Guillermo Larios. El Gobierno señaló que las 
personas antes referidas no se encontraban en la ciudad debido a medidas de protección. 
Además, el Gobierno añadió que la Dirección General de Derechos Humanos solicitó a 
CREDHOS información con el fin de crear una sede seccional en Bogotá. Por fin, el 
Ministerio de  Relaciones Exteriores comunicó que la Comisión Interamericana de 
Derechos Humanos solicitó, mediante comunicación de 16 de octubre de 2000, medidas 
cautelares para proteger la vida de los miembros de la Corporación Regional para la 
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defensa de los Derechos Humanos en el Magdalena Medio, con sede en la ciudad de 
Barrancabermeja. El Gobierno informará los resultados de las investigaciones pertinentes. 
 
219. El 5 de julio de 2001, el Gobierno informó con respecto al presunto ataque a las 
poblaciones de la Cuenca del Río Cacarica, Departamento del Chocó por  el presunto grupo 
Autodefensas, quienes se encuentran concentrados en esa zona. Se informó de que el grupo 
de hombres armados no ejerció violencia contra la comunidad y que se había retirado de los 
asentamientos. Se estableció que las personas que se habían rigido a Quebrada El Medio ya 
habían regresado a los asentamientos en horas de la tarde del 9 de junio. Por otra parte, el 
Gobierno informó que la Subcomisión de Protección y Seguridad de la Comisión Mixta de 
Verificación al cumplimiento de los Acuerdos suscritos entre el Gobierno Nacional y las 
Comunidades desplazadas de la Cuenca del Río Cacatica, tiene previsto un esquema 
provisional de alertas para verificar la información en casos similares asi como medidas a 
adoptar para protejer las poblaciones del Cacarica. Por fin, el Ministerio de Relaciones 
Exteriores comunicó que la Comisión Interamericana de Derechos Humanos, mediante 
comunicación del 8 de junio de 2001, solicitó medidas cautelares en favor de las 
comunidades del Cacarica. 
 
220. El 10 de julio de 2001, el Gobierno informó con relación a las presuntas amenazas 
de muerte que fuese víctima el señor Carlos Arbey González, dirigente del Sindicato de 
Trabajadores y Empleados Universitarios de Colombia (SINTRAUNICOL), y de la 
presunta desaparición del señor Gilberto Agudelo. Según el Gobierno, el Departamento 
Administrativo de Seguridad (DAS) informó que el Sr. Carlos Arbey González se 
encontraba dentro de un programa de seguridad y tienía asignada una escolta. En relación 
al Sr. Gilberto Agudelo no se encontró registro alguno sobre su  presunta desaparición en la 
DAS. El Gobierno informará oportunamente sobre el resultado de las investigaciones. 
 
221. El 17 de julio de 2001, el Gobierno informó en relación con las presuntas amenazas 
de muerte de que fuesen víctimas los señores Andrés Manuel Aldana Berrío y Miguel 
Angel Solano, miembros de la Junta de Acción Comunal del Barrio 9 de abril. El Gobierno 
señaló que según la Policía Nacional Inspección General Grupos Derechos Humanos, el 
Sr.Andrés Manuel Aldana Berrío declaró que no requiere seguridad personal, ya que sus 
actividades son imparciales y la presencia de la Fuerza Pública como seguridad, 
representaría peligro tanto para los funcionarios como para el mismo. Por consiguiente, se 
negó a recibir de parte del Ministerio del Interior medidas de protección y seguridad. En  
relación al Sr. Angel Miguel Solano, manifestó que no ha recibido ninguna amenaza, ni 
atentado contra su integridad. El Gobierno informará oportunamente los resultados de las 
investigaciones. 
 
222. El 25 de julio de 2001, el Gobierno de Colombia informó la Relatora Especial 
referente al asesinato del abogado Ivan Villamizar, ex defensor del pueblo del norte 
Santander, occurido el 12 de febrero de 2001, en Cucúta, asi como por las presuntas 
desapariciones forzosas, desplazamientos y amenazas en contra de un gran número de 
activistas. De acuerdo con el Gobierno, la Fiscalía Especializada unidad nacional de 
derechos humanos viene adelantando investigación por el homicidio del doctor Ivan 
Villamizar. Con relción a la dificl situación de los defensores de los derechos humanos de 
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la región del Magdalena Medio, la Defensoría del Pueblo formuló una serie de 
recomendaciones a las diferenets autoridades del orden nacional, con el fin de que protejan 
la vida e integridad de las personas que laboran en las ONG’s y derechos humanos. 
 
223. El 24 de agosto de 2001, el Gobierno informó con respecto al intento frustado de 
homicidio del señor Hernando Hernández Pardo, Vicepresidente de la Central Unitaria de 
Trabajadores (CUT) occurido el 6 de julio de 2001 en Barrancabermeja, departamento de 
Santander. De acuerdo con el Gobierno, el Departamento Administrativo de Seguridad 
adelantó un esquema de protección y seguridad que se podrá fortalecer en el futuro. El 
Gobierno informará los resultados de las investigaciones pertinentes. 
 
224. El 24 de agosto de 2001, el Gobierno informó con relación a las presuntas amenazas 
de que fuesen víctimas los miembros de la Comunidad Embera-Chami asentados en el 
Cañon del Río San Juan, occuridas a comienzos del mes de julio de 2001 por un presunto 
grupo de autodefensas. De acuerdo con el Gobierno, el Departamento Administrativo de 
Seguridad estableció medidas protectivas, entre las cuales entrevistas con la Coordinadora 
de Asuntos Indígenas de la Gobernación de Risarida, con el Gobernador indígena Tomas 
Restrepo y el Concejal Alberto Guizara asi como con integrantes de la Comunidad Embera-
Chami quienes manifestaron que sólo conocen rumores y comentarios acerca de tales 
amenazas. Por fin, el Gobierno informó que el Batallón San Mateo del ejército viene 
realizando presencia constante en la región de la comunidad Embera-Chami con fines de 
protección. El Gobierno informará oportunamente sobre el resultado de las investigaciones. 
 
225. El 24 de agosto de 2001, el Gobierno de Colombia remitío información relativo a la 
desaparición del joven Camilo Hernández el 22 de marzo de 2001 en Barrancabermeja, 
Santander. Según el Gobierno, el joven antes mencionado, no está desaparecido y  se 
encuentra con su familia;  para su ubicación se pueden comunicar con la Parroquía La 
Sagrada Familia, en el barrio Boston de Barrancabermeja, Santander. 
 
226. El 7 de septiembre de 2001, el Gobierno de Colombia remitió información relativa 
a la muerte de Diego Turbay Cote, su madre y tres escoltas en un ataque ocurrido el 30 de 
diciembre de 2000 en el municipio de Puerto Rico, Caquetá. La autopsía determinó que las 
heridas mortales fueron producidas con armas de fuego. La investigación se encuentra en 
etapa de instrucción con ocho personas vinculadas y una actualmente detenida. 
 
227. El 10 de septiembre de 2001, el Gobierno de Colombia informó respecto a la 
presunta desaparición de los señores Ramón Aguilú Gaitán, Nelson Aguilú Gaitán, Pedro 
Pablo, Ramón Encinosa, Yineth Alvarado y Ferney N. Ríos, en el departamento del Meta. 
Se informa que los antes mencionados a excepción de Yineth Alvarado, fueron conducidos 
a la fuerza por un presunto grupo de Autodefensas por ser señalados como colaboradores 
de la guerrilla siendo posteriormente liberados ante la intervención de las autoridades 
administrativas , eclesiásticas y líderes indígenas. 
 
228. El 4 de octubre de 2001, el Gobierno de Colombia contestó a la Relatora Especial 
relativo a las presuntas amenazas de muerte proferidas contra los señores Daniel Rico y 
Edgar Mojica Vanegas, líder y secretario de prensa de la Unión Sindical Obrera (USO) en 
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Bogotá respectivamente. El Gobierno informó que el Comité de Reglamentación y 
Evaluación de Riesgos del ministerio del interior aprobó un esquema colect ivo de 
protección para los miembros de la USO Bogotá. 
 
229. El  5 de octubre, 22 de mayo y  10 de abril de 2001, el Gobierno  de Colombia 
informó respecto a las presuntas amenazas de muerte de las que fuesen víctimas varios 
miembros de la Organización Femenina Popular –OFP, especialmente su Presidenta, la 
señora Yolanda Becerra y Flor de María Cañas, representante legal por un presunto grupo 
de autodefensas. La Procuraduría General de la Nación informó que estableció las medidas 
necesarias para garantizar el normal desarrollo de la Mobilización Internacional de la mujer 
a Barrancabermeja entre el 14 y el 17 de agosto de 2001. Por su parte, la Comisión 
Interamericana de Derechos Humanos ordenó medidas cautelares en favor de las siguientes 
integrantes de la OFP con sede en Barrancabermeja: Flor María Cañas, Luz Marina 
Jimenez, Derly Avilés, Flor María Guerra, Marcela del Carmen Ferrer Nemocón, Rosalba 
Emriño, Matilde Vargas Cadena, Yolanda Becerra Vega, Jacqueline Rojas Castañeda, Dora 
Guzmán González, Gloria Amparo Suarez, Ana Teresa Rueda Lozada, Sandra Gutiérrez 
Torres, María Nela Méndez, Sandra Liney Alhucema, María Elvina Calderón. En cuanto a 
la Fiscalía General de la Nación, adelantó  investigación penal contra desconocidos, 
presumiblemente miembros de las autodefensas, por el delito de presuntas amenazas de 
muerte contra la Organización Femenina Popular de Puerto Wilches. El Gobierno también 
detalló las medidas tomadas por las Policía Nacional, el Ministerio del Interior asi como 
por la Red de Solidaridad Social. 
 
230. El 9 de octubre de 2000, el Gobierno informó en relación a las presuntas amenazas 
de muerte contra el Sr. Hernando Montoya, líder sindical de Sintramunicipio de Cartago, 
Valle. Según el Gobierno, la Fiscalía General de la Nación viene investigando los hechos 
antes mencionados. El Gobierno informará oportunamente los resultados de las 
investigaciones.  
 
231. El 7 de noviembre, 28 de septiembre y 24 de agosto de 2001, el Gobierno informó 
en relación al intento de asesinato frustado de la señora María Emma Gómez de Perdomo, 
miembro de la Asociación Nacional de Trabajadores y Empleados de Hospitales y 
Clínicas-ANTHOC y  de su hija Diana Perdomo, hecho ocurrido el 13 de junio de 2001 por 
un presunto grupo de Autodefensas. La Fiscalía General de la Nación  informó que el 
proceso se encuentra en etapa preliminar de ins trucción, tendiente a individualizar e 
identificar a los presuntos autores. Igualmente señala la Fiscalía que en la investigación por 
amenazas contra algunos funcionarios del Hospital San Juan de Dios, la Sra. Gomez 
Perdomo no figura entre las personas mencionadas como afectadas. El Gobierno informará 
oportunamente sobre el resultado de las investigaciones. 
 
232. En cuanto a la masacre prepetrada por grupos de autodefensa entre el 15 y el 20 de 
julio de 1997 en los límites de los departamentos de Guaviare y Meta que ocasionó en el 
municipio de Mapiripán la tortura y la muerte de varios de sus habitantes, el 
Viceprocurador general de la nación emitió fallo disciplinario sancionatorio contra varios 
miembros del ejército nacional por omisión en la presentación del apoyo debido a la 
población de Mapiripán. Además una comisión disciplinaria especial llamó a algunos 
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funcionarios de la fuerza pública a responder por presunta violación a los derechos 
humanos y faltas contra el honor militar. En cuanto a los asesinatos de Daniel Graciano 
Pino, Anibal Jimenez y Daniel Pino la investigación concluyó los responsables de la 
masacre eran las autodenominadas Autodefensas de Córdoba sin establecer participación 
de servidores públicos en ella. En relación con la muerte violenta de los internos Alberto 
Bueno Bonet y Jairo Ramirez occurida el 2 de diciembre de 2000 en la penitenciaria 
nacional de Palmira, la procuraduría delegada disciplinaria para la defensa de los derechos 
humanos y el director general del instituto nacional penitenciario están adelantando su 
investigación preliminar. 
 
 
Côte d’Ivoire 
 
Communications reçues 
 
233. Par une lettre datée du 15 février 2001, le gouvernement ivoirien a répondu à un 
appel urgent envoyé conjointement avec le Rapporteur spécial sur la torture en oc tobre 
2000  de même qu’à une lettre d’allégation envoyée à la même époque uniquement par la 
Rapporteuse spéciale. 
 
234. En ce qui concerne les faits décrits dans l’appel urgent, le gouvernement a indiqué 
que le pays avait dû faire face à un période de troubles sanglants du 24 décembre 1999 au 
27 octobre 2000 et a rappelé que tous les pouvoirs d’Etat avaient été concentrés aux mains 
d’une nouvelle autorité suprême, le Comité national de salut public. Le gouvernement a 
précisé que les faits mentionnés par les Rapporteurs spéciaux suite à l’attaque dirigée 
contre la résidence privée du Général Robert Guei le 18 septembre 2000 se sont déroulés 
dans une atmosphère de confusion du droit et de la force. Il a précisé que 27 militaires 
avaient été arrêtés suite à une enquête diligentée par la gendarmerie nationale et que 23 
avaient été traduits devant le Tribunal militaire d’Abidjan pour atteinte à la sûreté de l’Etat, 
assassinat et complicité d’assassinat. Au cours de l’instruction préparatoire commencée le 
11 octobre 2000, seuls les Généraux Palefo et Coulibaly avaient été incarcérés, et ce, à leur 
demande, les autres inculpés bénéficiant d’une décision de mise en liberté provisoire du 
juge d’instruction. Cette procédure aboutit à l’inculpation de 35 militaires.  
 
235. Concernant les allégations de tortures, le gouvernement a indiqué que le parquet 
militaire avait ouvert une enquête. Le procès verbal de cette dernière, diligentée par la 
section de recherche de la gendarmerie, a été transmis au Parquet courant janvier 2001. 
Une information judiciaire a été ouverte et suit son cours contre les auteurs des faits 
dénoncés pour meurtre, coups mortels, séquestration, blessures volontaire et recel de 
cadavres. Concernant SanSan Kambiré, Souleymane Diomandé et Aboudramani Ouattara, 
tous trois décédés à la poudrière, le gouvernement a indiqué qu’ils avaient été détenus, en 
l’absence d’une décision de justice, par une unité circonstancielle appelée Brigade rouge 
qui se serait rendue coupable d’actes inhumains à leur encontre. Le gouvernement a assuré 
la Rapporteuse spéciale qu’il lui fournirait des renseignements supplémentaires sur les 
résultats du procès intenté contre les membres de la Brigade rouge responsables de ces 
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actes. Finalement, le gouvernement a rappellé l’existence de diverses dispositions 
constitutionnelles et pénales visant à protéger les droits de l’homme. 
 
236. Quant à l’allégation selon laquelle M. Lago Z. Raymond aurait été abattu par des 
militaires le 14 avril 2000 alors qu’il était en train de faire de l’auto-stop à la sortie 
d’Abidjan, le Gouvernment ivoirien a affirmé que M. Raymond se serait trouvé à bord d’un 
véhicule en compagnie de quatre individus armés qui venaient d’accomplir un hold-up à la 
Scierie de la Société Thanry. Deux équipes de l’unité d’intervention et de recherche 
auraient tenté d’intercepter les suspects qui auraient tenté un passage en force. Les agents 
des forces de l’ordre auraient rispoté immédiatement et tué sur le champ les cinq occupants.  
La procédure transmise au Procureur de la République de Yopoungon a fait l’objet d’un 
classement sans suite pour cause de décès des suspects, auteurs de vol en réunion à main 
armée et association de malfaiteurs. 
 
237. Concernant les allégations selon lesquelles, deux personnes non identifiées auraient 
été arrêtées et abattues à Selmer le 15 février 200 par des membres des forces armées, le 
Gouvernement ivoirien a déclaré que les éléments en sa possession se sont avérés 
insuffisants pour retrouver une quelconque trace de ces faits. Le Gouvernment a par 
ailleurs demandé aux Rapporteurs spéciaux de lui faire parvenir des renseignements 
supplémentaires à ce sujet. 
 
Croatia 
 
Urgent appeal 
 
238. On 4 January 2001 the Special Rapporteur, jointly with the Special Representative 
of the Secretary General on Human Rights Defenders, the Special Rapporteur on the 
Situation of Human Rights in Bosnia and Herzegovina, the Republic of Croatia and the 
Federal Republic of Yugoslavia and the Special Rapporteur on the Independence of Judges 
and Lawyers transmitted an urgent appeal on behalf of Mr. Srdj Jaksic, a human rights 
lawyer, who was subjected to an assassination attempt, leaving him with injuries that 
required surgery and continued hospitalization. It was further reported that a day after this 
incident his wife and daughter were also attacke d by unknown assailants. The Special 
Rapporteurs and the Special Representative expressed their deep concern over allegations 
that the police had done little to investigate  these attacks and had not provided effective 
security to the Jaksic family.  
 
Democratic Republic of the Congo 
 
Appels urgents 
 
239. Le 1er mai 2001, la Rapporteuse Spéciale a envoyé,  conjointement avec le 
Rapporteur spécial sur la situation des droits de l’homme en République démocratique du 
Congo, un appel urgent au Gouvernement de la République démocratique du Congo selon 
lequel la Cour d’Ordre Militaire de la République aurait condamné quatre mineurs à la 
peine de mort, à savoir Diyavanga Nkuyu, né le 15 Mars 1984, Mbumba Ilunga, né le 26 



E/CN.4/2002/74/Add.2 
Page 56 

Janvier 1984, Mwati Kabwe, né le 15 Mai 1984 et Bosey Jean-Louis, né le 25 Mai 1984.  
Selon les renseignements reçus, les quatre enfants auraient été jugés et condamnés en tant 
que soldats et non comme mineurs par une Cour d’Ordre Militaire sans instance d’appel. 
La Rapporteuse Spéciale a attiré l’attention du Gouvernment sur le fait qu’ils attendaient 
l'exécution de leur jugement dans la prison centrale de l’ancien Makala à Kinshasa. Au vu 
des allégations mentionnées, la Rapporteuse Spéciale a exprimé sa préoccupation quant à 
une possible exécution somma ire immédiate. 

 
240. Le 20 août 2001, la Rapporteuse Spéciale a attiré l’attention du Gouvernement au 
sujet de la condamnation à mort de Babuyu Oleko, un enfant soldat né le 3 mai 1984. Selon 
l’information reçue, Babuyu Oleko aurait été arrêté le 15 novembre 2000 pour homicide 
involontaire commis en tant que soldat à l’époque des faits. Il aurait été condamné à mort le 
10 janvier 2001 par la Cour d’Ordre Militaire de la République Démocratique du Congo, 
un tribunal pénal d’exception sans instance d’appel. Confor mément aux informations 
recueillies, cinq autres enfants soldats, (à savoir Diyavanga Nkuyu, Mbumba Ilunga, Mwati 
Kabewe, Bosey Jean-Louis et Banga Djuna) auraient été également condamnés à mort; 
leurs peines auraient été tout d’abord commuées en prison à perpétuité puis réduites à cinq 
ans de servitude pénale principale par grâce présidentielle. La Rapporteuse Spéciale a 
exprimé sa préoccupation quant au fait que les procédures judiciaires auraient été menées 
sommairement par la Cour d’Ordre Militaire. 

 
241. Le 20 septembre 2001, la Rapporteuse spéciale, conjointement avec le 
Rapporteur spécial sur la situation des droits de l’homme en République démocratique du 
Congo et le Rapporteur Spécial sur la torture, s’est adressée au Gouvernment de la 
République Démocratique du Congo au sujet de de la situation des militaires Wozango 
Lele Kongbo, (chef d’escadron), Gerengbo Ngakola, (sous -lieutenant), Iluku Isofa, 
(adjudant), Kpakasa Ngazali, Kayekwe Ngoysu, Jean Ngato, Kesangana Mafu, majors, et 
du civil Yangba Samuluma. Le 13 septembre 2001 à Likasi (Katanga), la Cour d’ordre 
militaire (COM) - dont le statut ne permet pas d’interjeter appel - aurait requis la peine 
capitale à l'endroit des personnes mentionnées ci-dessus pour "complot tendant à changer le 
régime constitutionnel" et "trahison par connivence" et cela, malgré la décision 
présidentielle de déclarer un moratoire sur la peine capitale. La Rapporteuse Spéciale aurait 
exprimé sa préoccupation quant au fait que ces militaires seraient passés aux aveux sous la 
torture et qu’ils n’auraient pas eu accès à leur avocat avant le procès. De plus, s’ils 
n’obtenaient pas la grâce présidentielle, ces militaires pouvaient être exécutés très 
prochainement. 
 
Ecuador 
 
Llamamientos urgentes 
 
242. El 2 de abril de 2001, la Relatora Especial junto con la Representante Especial del 
Secretario-General sobre los defensores de derechos humanos trasmitió un llamamiento 
urgente tras haber sido informada que el 23 de marzo de 2001, los miembros de la 
organización pro derechos humanos Quitogay y la comunidad Lesbian, Gay, Bisexual and 
Transgendered Human Rights Organizations (LGBT) habrían recibido un corréo 
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electrónico amenazando a toda la comunidad homosexual de Ecuador. Las amenazas a este 
grupo se habrían dado tras una serie de acusaciones contra la policía por tortura y amenazas 
de muerte a miembros de la comunidad LGBT. 
 
243. El 10 de abril de 2001, la Relatora Especial trasmitió un llamamiento urgente tras 
haber sido informada que el 3 de abril de 2001, los miembros del grupo Juventud Arco Iris , 
perteneciente a la organización pro derechos humanos Fundación Amigos por la Vida 
(FAV), habrían sido amenazados de muerte a través de un corréo electrónico. Estas 
amenazas se sumarían a las recibidas el 23 de marzo de 2001 en las oficinas de Quitogay.  
 
244. El 6 de agosto de 2001, la Relatora Especial junto con la Representante Especial del 
Secretario-General sobre los defensores de derechos humanos trasmitió un llamamiento 
urgente tras haber sido informada que el 30 de julio de 2001, la Fundación Regional de 
Asesoría en Derechos Humanos (INREDH), el Frente Ecuatoriano de Derechos Humanos 
(FEDHU), el Comité Andino de Servicio (CAS/AFSC) y el Servicio, Paz y Justicia 
(SERPAJ del Ecuador) habrían recibido un corréo electrónico amenazando de muerte a  
Pablo de la Vega, Coordinador del Centro de Documentación en Derechos Humanos “ 
Segundo Montes Mozo S J”, Elsi Monje, Directora de la Comisión Ecuménica de Derechos 
Humanos (CEDHU), Ines Espinoza, Teresa Orrego, Yanet Yañez y Jhonny Jiménez, 
Presidente del Servicio Paz y Justicia (SERPAJ). Los responsables pertenecerían a una 
nueva organización paramilitar llamada “Legión Blanca”.  
 
245. El 6 de agosto de 2001, la Relatora Especial transmitió un llamamiento urgente tras 
haber sido informada que la Sra Teresa Gladys Pita Bravo y el abogado Gino Cevallos 
Gonzalez habrían sido objeto de intimidaciones y amenazas de muerte. Se informa que el 
hijo de la Sra. Pita Bravo, Elias Elint Lopez, habría desaparecido el 6 de noviembre de 
2000, después de  haber sido arrestado y golpeado por unos policías de Ambato, en la 
provincia de Esmeraldas. La Sra. Pita Bravo habría iniciado un proceso contra ocho 
policías inculpados en la desaparición de su hijo. El 9 de julio pasado la antes citada habría 
recibido una llamada telefónica según la cual “ su otro hijo correría la misma suerte si 
mantenía su proceso contra los policías”. En cuanto al abogado de Elias Elint Lopez, el Sr. 
Gino Cevallos Gonzáles, habría sido, desde el mes de junio pasado, objeto de 
intimidaciones por parte de un  policía y habría recibido llamadas anónimas amenazándole 
de muerte. 
 
246. El 8 de octubre de 2001, la Relatora Especial junto con el Relator Especial sobre la 
promoción del derecho a la libertad de opinión y de expresión trasmitió un llamamiento 
urgente tras haber sido informada que el Sr. Luis Bermeo Jaramillo, gobernador de la 
provincia de Sucumbíos, habría sido víctima de un ataque en el cual fue gravemente herido. 
De acuerdo a la fuente, esta agresión estaría relacionada con las actividades políticas del Sr. 
Jaramillo quien sería miembro del partido político indígena Pachacutec y se opondría al 
programa americano de ayuda militar para Colombia, denominado Plan Colombia, ( que 
consiste entre otras cosas, en desherbar par avión las plantaciones colombianas de coca del 
departamento de Putumayo cerca de la frontera entre Colombia y Ecuador), ya que tendría 
un impacto negativo sobre las poblaciones indígenas y el medio ambiental de la provincia 
ecuatoriana de Sucumbíos, ubicada cerca de la frontera colombiana. Según la policía, los 
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agresores del Sr. Jaramillo, serían miembros del grupo paramilitar Autodefensas Unidas de 
Colombia (AUC) que actuaría supuestamente con el apoyo del ejército colombiano.  
Comunicación enviada 
 
247. El 30 de agosto de 2001, la Relatora Especial junto con el Relator Especial sobre la 
tortura mandaron una carta de alegación con respecto a Elías Elint López Pita quien habría 
sido detenido el 6 de noviembre de 2000 por unos agentes de policía en el control policial 
de la Carretera Panamericana Norte en Amba to, provincia de Tungurahua, cuando viajaba 
en autobús. Se informa que Elías López habría sido trasladado a la principal Comisaría de 
Ambato donde habría sido visto por última vez el 7 de noviembre de 2000 con los ojos 
vendados y con signos de haber sido golpeado.  Varios testigos temerían represalias por 
declarar en el caso y un testigo, Luis Alberto Shinin Lazo, habría sido agredido trasladado 
al hospital de Guaranda donde habría sido secuestrado por hombres armados el 18 de 
noviembre de 2000.  No se le habría vuelto a ver. 
 
El Salvador 
 
Comunicaciones recibidas 
 
248. Mediante carta de fecha 2 de julio de 2001, el Gobierno de El Salvador informó la 
Relatora Especial respecto a los homicidios de los Sres. Walter Francisco Sánchez 
Quintana y Orlando Sánchez Masin. De acuerdo con el Gobierno, la Fiscalía General de la 
República en coordinación con el departamento de homicidios de la investigación criminal 
está averiguando la comisión del delito de homicidio agravado en perjuicio de Walter 
Francisco Sánchez Quintana  y homicidio agravado imperfecto o tentado en perjuicio de 
Orlando Sánchez Masin, hecho ocurrido el día 19 de noviembre de 2000 en la avenida sur 
de San Salvador. Hasta el momento, en las diligencias iniciales aún en curso, no se ha 
logrado la individualización de los supuestos responsables. El Gobierno reiteró su voluntad 
de prestar la debida atención a las denuncias recibidas en este tipo de caso y a proceder a 
las investigaciones de conformidad con las atribuciones que establece la jurisdicción penal 
nacional y las normas internacionales de protección de los derechos humanos. 
 
Egypt 
 
Communications sent 
 
249. The Special Rapporteur, jointly with the Special Rapporteur on Torture, transmitted 
allegations of violation of the right to life concerning the following individuals. 
 
250. Mr. Shahhata Sha'ban Shahhata, a 30-year-old mechanic, was reportedly arrested on 
the night of 28 October 1999 in his workshop in central Cairo. According to the 
information received, a fight broke out between detainees in the custody cell at Qasr al-Nil 
Police Station in Cairo. Mr. Shahhata was said to have been involved. Reportedly, Mr. 
Shahhata was removed from the custody cell by a police officer and taken upstairs, where 
he was held for half an hour. Soon after he was returned to his cell Mr. Shahhata reportedly 
died. According to the information received, the autopsy report issued on 16 January 2000, 
documented several injuries on his body and concluded that these were caused by a cane. 



  E/CN.4/2002/74/Add.2 
  Page 59 

As cause of death the report allegedly stated circulatory and respiratory failure resulting 
from a trauma applied to the victim's left testicle. It was further reported that, when two of 
Mr. Shahhata's brothers demanded to see him, after learning of his death, they were taken 
to an office in the police station, and allegedly beaten by police officers. To the Special 
Rapporteurs' knowledge a police officer was charged with manslaughter for having beaten 
Mr. Shahhata to death and in October 2000, was sentenced to a suspended sentence of one 
year's imprisonment by the Cairo Criminal Court. 
 
251. According to the information received, Mr. Farid Shawqi Abd al-Al, aged 24, was 
taken from his home to al-Ramla police station in Alexandria on 23 September 1999, in 
order to help the police getting hold of a suspect. The following day his father was 
reportedly taken by police officers to al-Miuntaza police station, where he was informed 
that his son had committed suicide by hitting his head against a wall. Allegedly, the 
authorities ordered that Mr. Abd al-Al be buried the next day. Upon the father's request that 
his son's body be delivered to his house, he was reportedly threatened that his son would be 
buried without any family members present, if he did not consent to the funeral taking 
place the next day. Mr. Abd al-Al's father was then allegedly made to sign a document 
testifying that he had received the body and the funeral was held the next day. On 27 
September, Mr. Abd al-Al's father reportedly filed a complaint with the Public Prosecutor's 
Office about the death of his son in police custody and demanded the exhumation of the 
body. According to the information received, the autopsy report concluded that Mr. Abd al-
Al's death was caused by strangling. Furthermore, it was reported that the body bore 
injuries consistent with punching, beating with a stick, including on the soles of the feet 
(falaka). To the Special Rapporteurs' knowledge in November 2000, police officers were 
charged for arrest without legal grounds and torture as well as with the forgery of official 
documents. On 7 January 2001, the trial of four police officers, in connection with death in 
custody of Farid Shawqi Abd al-Al had reportedly begun before Alexandria Criminal 
Court. Since the opening of the trial, Mr. Abd al-Al's family allegedly received anonymous 
telephone threats. 
 
252.  Mr. Ahmad Ibrahim al-Sayid al-Naggar, Mr. Shawqi Sallama Mustafa, Mr. 
Mahmud al-Sayid'Ali al-Aqabawi, Mr. Sabri Ibrahim al-Ahmar al-Attar, Mr. Hani Ibrahim 
al-Gundi, Mr. Abdallah Allam Hashim, Mr. Issam Abd al-Tawab Abd al-Alim, Mr. 
Moahmmad Hassan Mahmud Hassan Teta, Mr. Mohammad Hussein Mahammad Abd al-
Dayim, Mr. Ibrahim Abd al-Badi Hassan Imam, Mr. Sa'id al-Sayid Sallama Khalid, Mr. 
Ahmad Isma'il Othman and Mr. Sharaf Ali Isma'il Ali al-Basil were reportedly tortured, 
including receiving electric shocks to their genitals, while held in pre-trial detention at 
State Security Intelligence (SSI) branches. Mr. Ahmad Isma'il Othman and Mr. Ahmad 
Ibrahim al-Sayid al-Naggar, who were convicted in 1999 and sentenced to 15 years and life 
imprisonment respectively, were reportedly executed in February 2000.  They allegedly 
had been sentenced to death in absentia by military courts in previous trials. 
 
 
 
Georgia 
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Urgent appeals 
 
253. On 9 May 2001 the Special Rapporteur, jointly with the Special Representative of 
the Secretary General on Human Rights Defenders, transmitted an urgent appeal on behalf 
of Ms. Nana Kakabadze, the director of Former Political Prisoners for Human Rights, a 
human rights non-governmental organisation working on prison conditions in Georgia. 
According to the information received, Mr. Demiko Devnozashvili, chief of Isolation Ward 
No. 5, called Ms. Kakabadze and threatened to "extinguish her physically" on 4 May 2001. 
It was believed that this phone threat was connected to the publication of an interview with 
Ms. Kakabadze in the newspaper "Alia" where she criticised the overcrowding in the 
Isolation Ward No. 5 in Tbilisi.  
 
Communication sent 
 
254. On 17 September 2001, the Special Rapporteur transmitted an allegation concerning 
the case of Mr. Gia Chicaqua to the Government of the Republic of Georgia. According to 
the information received, Mr. Chicaqua was arrested for theft in Ozurgeti on 30 October 
2000. Allegedly, on 27 January 2001, Mr. Chicaqua's wife was informed by the police that 
her husband had died in custody after he had been taken for interrogation by four police 
officers at around 7 a.m. the same morning.  
 
Communication received 
 
255. By letter dated 5 November 2001 the Government of the Republic of Georgia 
transmitted its reply concerning the case of Mamuka Rizhamadze. According to the 
information received, the official post-mortem concluded that Mamuka Rizhamadze died of 
suffocation caused by hanging. Bruises found on his body were reportedly 3 to 10 days old 
and therefore in no connection with his death. However, the Special Rapporteur was also 
informed that after Rizhamadze's mother had filed a complaint an independent expertise 
was carried out which reportedly concluded that the death was caused by a trauma inflicted 
by the blow of a blunt object in the area of the head. Another court-medical expertise was 
reportedly carried out to clarify the cause of death and allegedly concluded that 
Rizhamadze died of suffocation as stated in the official post -mortem. The Government 
stated further that the criminal case was closed on 29 March 2000 as there reportedly was 
no evidence for criminal elements involved in Rizhamadze's death. The injuries displayed 
on Rizhamadze's body were reportedly inflicted prior to his arrest. 
 
256. Concerning the case of Gia Chicaqua, the Government informed the Special 
Rapporteur that he was brought to the police station of Ozurgeti District on 26 January 
2000. According to the information provided by the Government, Inspector Keshelava 
exceeded his authorities in using violence against Mr. Chicaqua, which ultimately caused 
his death while he was interrogating him. The inspector was reportedly detained, an 
investigation into the case took place and criminal proceedings were instituted. The Special 
Rapporteur was informed that Inspector Keshelava was found guilty and sentenced to 10 
years imprisonment by the Circuit Court of Kutaisi. 
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Guatemala 
 
Llamamientos urgentes 
 
257. El 24 de enero de 2001, la Relatora Especial junto con la Representante Especial del 
Secretario-General sobre los defensores de derechos humanos y el Relator Especial sobre la 
independencia de magistrados y abogados transmitió un llamamiento urgente tras haber 
sido informada de las presuntas amenazas de muerte recibidas por Mynor Melga, abogado 
defensor en cuestiones de derechos humanos quien trabaja en la Oficina de Derechos 
Humanos del Arzobispo de Guatemala. Se informa que el día 22 de diciembre de 2000, dos 
hombres armados se habrían presentado en el domicilio de Mynor Melga obligándole, tras 
encañonarle, a dirigirse al cuarto de baño, donde le habrían amordazado junto a su mujer y 
a sus dos hijos. La fuente informa que los dos hombres armados le dijeron que era sólo un 
aviso y que habrían dejado entender que la próxima vez acabarían con su vida. La fuente 
afirma que las amenazas se produjeron dos días despues que Mynor Melga anunciase que 
estaba preparando la acusación particular contra el General Efraín Ríos Mont. 
 
258. El 14 de febrero de 2001, la Relatora Especial junto con la Relatora Especial sobre 
la violencia contra la la mujer con inclusión de sus causas y consecuencias transmitió un 
llamamiento urgente tras haber sido informada que  el 30 de enero de 2001, dos niñas de 14 
años de edad, habrían sido víctimas de violación y abusos sexuales supuestamente 
cometidos por dos agentes de la Policía Nacional Civil de Guatemala. A la mañana 
siguiente, las niñas relataron los hechos a sus educadores que interpusieron una denuncia 
formal ante la Oficina de Responsabilidad Profesional de la Policía Civil, la cual no habría 
sido aún resuelta. La Relatora Especial expresó su preocupación por la seguridad de las 
niñas, debido a las denuncias presentadas y a las supuestas amenazas propiciadas por los 
policías 
 
259. El 30 de marzo de 2001, la Relatora Especial junto con el Relator Especial sobre la 
independencia de magistrados y abogados transmitió un llamamiento urgente tras haber 
sido informada que Conchita Mazariegos, Presidenta de la Corte de Constitucionalidad de 
Guatemala, habría sido objeto de diversos actos de in timidación y amenazas de muerte. Se 
informa que la magistrada habría recibido diversas llamadas telefónicas en las que 
desconocidos le habrían difundido marchas fúnebres. Además, en la tarde del 24 de marzo 
de 2001, varios desconocidos habrían disparado contra su residencia, causando daños en el 
portón principal. 
 
260. El 19 de abril de 2001, la Relatora Especial transmitió un llamamiento urgente tras 
haber sido informada que el 2 de abril de 2001, dos hombres habrían forzado la entrada de 
la oficina central de la organización pro derechos humanos Casa Alianza en la ciudad de 
Guatemala. El robo con allanamiento de morada habría tenido lugar tras una serie de 
extrañas llamadas telefónicas y visitas frecuentes de la policía a las oficinas de la 
organización. La Relatora Especial expresó su preocupación por la integridad física de los 
trabajadores de Casa Alianza debido a las continuas amenazas supuestamente recibidas en 
la organización y relacionadas con las denuncias realizadas por parte de Casa Alianza sobre 
presuntas violaciones de derechos humanos. 
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261. El 10 de mayo de 2001, la Relatora Especial transmitió un llamamiento urgente tras 
haber sido informada que el 2 de mayo de 2001, el Sr. Uriel Bautista Orozco, jefe de la 
Oficina de la Procuraduría de Derechos Humanos en el departamento de Sololá, habría 
recibido amenazas de muerte si continuaban las pesquisas de la Procuraduría en relación 
con la actuación de la policía en el caso del asesinato del Sr. Teodoro Saloj Panjoj. El Sr 
Panjoj habría sido asesinado en el transcurso de una manifestación relacionada con el 
problema de reparto de tierras y ante estos hechos la policía se habría negado a perseguir al 
presunto asesino. Según la fuente, el objeto de las amenazas sería impedir que se divulgen 
las conclusiones de las investigaciones llevadas a cabo por parte de la Procuraduría sobre 
este hecho y terminar con el rol de mediadores que realizan los trabajadores de dicha 
oficina en el tema de los conflictos de tierra.   
 
262. El 31 de julio de 2001, la Relatora Especial junto con la Representante Especial del 
Secretario General sobre defensores de derechos humanos transmitió un llamamiento 
urgente tras haber  sido informada que el Sr.Hugo Martinez y la Sra Beatriz Estrada de 
Martínez, hijo y nuera del difunto  juez Alvaro Hugo Martínez, estarían siendo víctimas de 
amenazas de muerte como  consecuencia de su participación en el juicio contra los 
presuntos asesinos del mencionado juez. El 13 de marzo de 2001 el juez Alvaro Hugo 
Martínez habría muerto a causa de un linchamiento en Senahú, Alta Verapaz y el juicio 
contra sus presuntos asesinos habría comenzado el 25 de julio de 2001. El Sr. Hugo 
Martínez y la Sra. Beatriz Estrada de Martínez habrían recibido en dos ocaciones el aviso 
de parte de una persona cercana de que presuntamente desde el Estado Mayor Presidencial 
se habría ofrecido una cantidad de dinero por la muerte de ambos a no ser que retiraran el 
caso. 
 
263. El 31 de julio de 2001, la Relatora Especial junto con la Relatora Especial sobre la 
independencia de magistrados y abogados transmitió un llamamiento urgente tras haber 
sido informada que el Sr Anselmo Roldán, Presidente de la Asociación Justicia y 
Reconciliación (AJR) y de la Asociación de Defensa de Derechos Humanos del Area de 
Ixcán (ADDHAI) habría sido víctima de un intento de asesinato frustado el 22 de julio de 
2001. Según las informaciones recibidas, el Sr. Roldán y otros testigos habrían sido 
amenazados por haber perseguido judicialmente por genocidio a los militares 
guatemaltecas que participaron en la guerra civil. A pesar  de que el Sr. Roldán habría 
presentado denuncias ante la policía y ante el Ministerio Público, se informa que no habría 
ninguna investigación en marcha.  
 
264. El 6 de agosto de 2001, la Relatora Especial junto con el Relator Especial sobre la 
promoción del derecho a la libertad de opinión y de expresión transmitió un llamamiento 
urgente tras haber sido informada que desde hace unos meses el Centro de Reportes 
Informativos sobre Guatemala (CERIGUA), organización que informa sobre la situación de 
los derechos humanos en Guatemala, habría sido objeto de intimidaciones y amenazas de  
muerte por teléfono. Además se alega que las líneas telefónicas estarían intervenidas. Se 
temen que estas amenazas sean parte de una campaña de intimidación contra las personas 
que informan sobre la situación de los derechos humanos en Guatemala. 
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265. El 25 de septiembre de 2001, la Relatora Especial junto con la Relatora Especial 
sobre la independencia de magistrados y abogados y la Representante Especial del 
Secretario General sobre defensores de derechos humanos trasmitió un llamamiento 
urgente tras haber sido informada de las presuntas amenazas de muerte recibidas por 
teléfono contra el Sr. Waldemar Becerra, procurador asistente de derechos humanos. Estas 
llamadas estarían relacionadas con la investigación, llevada por la oficina del procurador 
general, de la presunta ejecución extrajudicial el 5 de septiembre de 2001 del periodista de 
radio Jorge Alegría. Se informa que Waldemar Becerra, en cargo de la investigación, 
habría anunciado públicamente que las autoridades de la municipalidad de Puerto Barrios y 
Santo Tomás de Castilla eran los comanditarios del asesinato del Sr. Jorge Alegría. 
 

266. El 8 de noviembre de 2001, la Relatora Especial junto con la Representante 
Especial del Secretario General sobre defensores de derechos humanos transmitió un 
llamamiento urgente sobre el allanamiento de morada el 5 de octubre de 2001 contra las 
oficinas de Javier Méndez Games, procurador asesor  de derechos humanos en Coatepeque 
en el departamento de Quetzaltenango. Se informó que el Sr. Méndez Games habría 
recibido amenazas por teléfono si no dejara sus investigaciones sobre la presunta corupción 
dentro de las instituciones estatales de Quetzaltenango, y en particular dentro la policía 
nacional.  
 
267. El 3 de diciembre de 2001, la Relatora Especial junto con la Representante Especial 
del Secretario General sobre los defensores de los derechos humanos trasmitió un 
llamamiento urgente tras haber sido informada en cuanto a la tentativa de asesinato de 
Gilberto Gómez Limón, detenido en la carcel de Granja Penal Canada. Según las 
informaciones recibidas, el 18 de noviembre de 2001, el Sr. Gómez Limon habría sido 
agredido en su celda por un hombre armado de un cuchillo, quien pudo entrar e irse sin 
encontrar ningún obstáculo por parte de los guardias de seguridad. Se supone que esta 
agresión estaría relacionada con la participación del Sr. Gómez Limon en el proceso de tres 
militares involucrados en el asesinato del obispo Juan José Gerardi, coordinador de la  
oficina de derechos humanos del Arzobispado de Guatemala, quien presentó en abril de 
1998 un informe acusando el ejército de haber cometido la mayoría de las violaciones de 
derechos humanos durante la guerra civil. Se informa que uno de los militares  estaba 
encarcelado junto con el Sr. Gómez Limon en la prisión Granja Penal Canada cuando 
ocurrió el asesinato. Sin embargo el Sr. Gómez Limon con quien compartía su celda, habría 
declarado que en esta época, dicho militar podía salir de la carcel como quería. 
 
Comunicaciones recibidas 
 
268. Mediante carta de fecha 14 de marzo de 2001, el Gobierno de Guatemala tras el 
Presidente de la Comisión Presidencial Coordinadora de la Politíca del Ejecutivo en 
materia de derechos humanos informó respecto a la supuesta violación del derecho humano 
a la seguridad de que fue objeto el Sr. Mynor Alberto Melgar Valenzuela, Asesor Jurídico 
de la Oficina de Derechos Humanos del Arzobispado de Guatemalapor el allananamiento y 
robo que sufrió en su residencia. El Gobierno sometió a la Relatora Especial el informe de 
la Policía Nacional Civil cuya investigación estableció que Hugo Antonio Arias Monzón 
era el autor del allanamiento y robo. En consecuencia el Juzgado 5to de Primera Instancia 



E/CN.4/2002/74/Add.2 
Page 64 

Penal emitió una orden de captura en contra del principal sospechoso, por el delito de robo 
agravado. 
 
269. Mediante carta de fecha 17 de abril de 2001, el Gobierno de Guatemala informó 
respecto al caso de la Magistrada Conchita Mazariegos, Presidenta de la Corte de 
Constitucionalidad de Guatemala cuya residencia recibió disparos por un grupo de 
individuos desconocidos el 24 de marzo de 2001 y quien fue objeto de diversos actos de 
intimidación y amenazas de muerte por teléfono. El Gobierno señaló que la policía 
nacional está investigando el caso y añdió que Conchita Mazariegos tiene asignada 
seguridad personal y perimetral.  
 
Republique de Guinée 
 
Communications envoyées  
 
270. Par une lettre datée du 3 octobre 2001 envoyée conjointement avec les Rapporteurs 
spéciaux sur la torture, sur la violence contre les femmes, ses causes et ses conséquences, 
sur la promotion et la protection du droit à la liberté d’opinion et d’expression et sur 
l’indépendance des juges et des avocats, la Rapporteuse spéciale a informé le 
gouvernement qu’il avait reçu des renseignements  concernant le procès d’Alpha Condé, le 
Président du Rassemblement du Peuple de Guinée (RPG), un des principaux dirigeants de 
l’opposition et candidat aux élections présidentielles de décembre 1998, et de ses 47 co-
accusés. Alpha Condé aurait été arrêté et frappé au moment de son arrestation par des 
militaires à Piné, en région de Guinée forestière, le 15 décembre 1998. Au moment de son 
arrestation, il aurait été accusé de vouloir se rendre en Côte d’Ivoire alors que les frontières 
du pays étaient fermées en raison des élections. Ben Karamoko Kourouma, son garde du 
corps, Antoine Gbogolo Soromou, ancien maire de Lola, et son chauffeur Michel Lah 
Gonga, ainsi que Morifing Sagno, un villageois de Piné chez lequel Alpha Condé se serait 
réfugiés et Vassezé Diomandé auraient été arrêtés le même jour en raison de leurs supposés 
liens avec Alpha Condé. Ils auraient tous été transférés par avion militaire à Conakry où 
pendant un mois Alpha Condé aurait été détenu au secret dans divers centres de détentions 
non-reconnus dont le Camp Koundara (des baraquements militaires de l’unité de la sécurité 
de l’Etat). Il aurait été interrogé par des membres d’une unité anti-gang directement 
responsable auprès du Ministre de l’Intérieur. Le 28 décembre 1998, il aurait ainsi été 
présenté devant un magistrat. Il aurait été transféré à la prison centrale de Konakry le 13 
janvier 1999 et aurait à ce moment-là été formellement inculpé.   
 
271. Entre le 7 octobre 1999 et janvier 2000, plus de 30 personnes, la plupart des 
membres des forces armées, auraient été arrêtées en relation avec l’arrestation d’Alpha 
Condé. La plupart des personnes arrêtées auraient été soumises à différentes méthodes de 
torture. Certains auraient subis des simulacres de noyades et menacés de mort. Ces actes 
auraient la plupart du temps été commis juste après l’arrestation dans les commissariats de 
police ou des baraquements militaires et auraient eu pour but d’obtenir des confessions 
incriminant Alpha Condé en échange desquels une libération était promise. En particulier, 
le Sergent Guey Keita serait mort le 15 janvier 2000 suite aux mauvais traitements qu’il 
aurait subis. Il aurait été privé de nourriture pendant huit jours et le matin de son décès 
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aurait été interrogé et torturé dans le but de lui faire confesser qu’il avait reçu de l’argent 
d’Alpha Condé.  
 
272. Le procès d’Alpha Condé et de ses co-accusés n’aurait commencé que le 12 avril 
2000 et aurait principalement été basé sur des confessions obtenues sous la torture. Les 48 
détenus auraient été jugés par la cour de Sûreté de l’Etat  (CSE), cour créée le 10 juillet 
1985 par le Président Clansana Conté. Cette cour, aux pouvoirs permanents et spéciaux, 
serait composée de magistrats nommés directement par le Président de la République 
(Article 634 (3) du Code de procédure pénal) et aurait pour juridiction tous les crimes 
d’atteinte à la sécurité de l’Etat. Les juges auraient été dans ce cas nommés par un décret 
présidentiel daté du 4 août 1999, soit après l’arrestation d’Alpha Condé. Durant le procès, 
un certain nombre d’accusés , dont les membres des forces armées, auraient témoignés que 
leurs confession incriminant Alpha Condé avaient été obtenues sous la contrainte. Le 
procureur public aurait par ailleurs qualifié ces témoignages de manoeuvres de la défense. 
Alpha Condé aurait été condamné à cinq ans de prison le 11 septembre 2000. 15 autres co-
accusés auraient été condamnés à diverses peines allant de un an d’emprisonnement avec 
sursis à cinq ans d’emprisonnement ferme. 23 co-accusés auraient été acquittés alors que 
10 autres auraient été acquittés “avec le bénéfice du doute”. Quatre autres co-accusés 
auraient été condamnés in abstentia a dix ans d’emprisonnement ferme.  
 
273. De plus, suite à l’arrestation d’Alpha Condé, un certain nombre de manifestations 
pacifiques se seraient déroulées réclamant sa libération et visant à contester les résultats du 
scrutin. Lors de ces manifestations, en particulier en décembre 1998, des centaines de 
personnes auraient été arrêtées dans plusieurs villes, dont Kankan, Baro et Siguiry, et 
torturées, en particulier aux camps militaires Soundiata à Kankan et Alpha Yaya à 
Konakry, avant d’être relâchées ou condamnées à des peines de prison ferme. Un grand 
nombre de femmes, en particulier des mineures, auraient été violées lors de ces 
arrestations. Les magistrats auraient ignorés ces témoignages et auraient demandé aux 
victimes de “tourner la page”. Suite aux arrestations survenues à Kankan et Siguiry en 
décembre 1998, plus de 60 personnes, dont des députés et des conseillers municipaux, ont 
été jugées par le tribunal de première instance de Kankan pour “participation à une marche 
non autorisée et incitation à la violence”. Le 16 mars 1999, 38 accusés ont été condamnés à 
des peines comprises entre quatre mois et cinq ans d’emprisonnement assorties d’amendes 
importantes. Les conditions de détention auraient été particulièrement mauvaises.  

 
Haiti 
 
Appels urgents 
 
274. Le 14 novembre 2001, la Rapporteuse Spéciale a adressé une action urgente, 
conjointement avec la Représentante Spéciale du Secrétaire Général sur les défenseurs des 
droits de l’homme, au Gouvernement d’Haïti au sujet des menaces de mort qui pesaient sur 
certains des membres appartenant à la Coalition Nationale pour les Droits des Haïtiens de 
même qu’à la Plateforme des Organisations des Droits de l’Homme en Haïti. Selon les 
informations reçues, trois membres de la Plateforme des Organisations des Droits de 
l’Homme en Haïti, à savoir Pierre Espérance, trésorier et directeur exécutif , Serge 
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Bordenave, Secrétaire Général et Jean Simon Saint-Hubert, Secrétaire Exécutif, de même 
que Vilès Alizar, gestionnaire de programme de la Coalition Nationale pour les Droits des 
Haïtiens, auraient été victimes d’intimidations et menaces de mort qui leur seraient parvenu 
soit par lettres, téléphone ou tracts distribués dans la rue. Ces menaces seraient liées à la 
publication par la Coalition Nationale pour les Droits des Haïtiens d’une lettre ouverte au 
Conseil Supérieur de la Police Haïtienne par laquelle l’organisation en critiquerait les 
pratiques, en particulier ses liens etroits avec le parti « Fanmi Lavalas » de même que 
l’augmentation croissante des violations des droits de l’homme en Haïti, à l’encontre 
notamment des journalistes, défenseurs des droits de l’homme et autres membres de 
l’opposition. La Rapporteuse Spéciale a exprimé sa préoccupation quant au fait que  les 
deux organisations de défense des droits de l’homme précitées ont par le passé été l’objet 
de menaces.  
 
Honduras 
 
275. Durante el período que se examina la Relatora Especial transmitió al gobierno de 
Honduras cuatro llamamientos urgentes.   
 
276. El 5 de junio de 2001, la Relatora Especial y la Representante Especial del 
Secretario General para los defensores de derechos humanos transmitieron un llamamiento 
urgente al Gobierno de Honduras acerca del caso de Pedro Marchetti, sacerdote y defensor 
de los derechos humanos. El sacerdote habría sido objeto de intimidaciones y amenazas de 
muerte por parte de hacendados y empresarios por su compromiso activo con la defensa de 
los derechos de los campesinos. Se informó que el 2 de mayo de 2001, el sacerdote habría 
sido avisado que un influyente político local habría contratado hombres con el fin de 
matarle. Se informó también que a pesar de que algunos miembros del Gobierno habrían 
reconocido la existencia de amenazas contra la vida del sacerdote, las autoridades no 
habrían llevado a cabo las investigaciones necesarias para llevar a la justicia los 
responsables de dichas amenazas.  

277. El 3 de agosto la Relatora Especial transmitió un llamamiento urgente acerca de las 
amenazas de muerte recibidas por el alcalde de la municipalidad de Gualaco, Rafael de 
Jesús Auloa, los concejales  Macario Echevarría, Luis Rufino García, Manuel Enterio 
Santos, Ramón Escobar y Angela María Rivera así como la familia de Carlos Roberto 
Flores, Rosa Elvira Flores y Martín de Jesús Solís, sus padres, Teresa Martínez Avila, su 
esposa y sus dos hijos de 3 y de 5 años de edad. La Relatora fue informada que las 
amenazas empezaron después del asesinato de Carlo Roberto Flores presuntamente por 
unos diez guardias de seguridad privada contratados por la compañía eléctrica Energía. De 
acuerdo con la información recibida, a pesar de las órdenes de arresto contra los asesinos, 
los mismos no habrían sido detenidos. Se informó que el Alcalde y los dos concejales 
habrían sido advertidos que una gran suma de dinero habría sido ofrecida para matarles. 
 
278. El 15 de noviembre la Relatora Especial transmitió un llamamiento urgente al 
gobierno de Honduras en relación con el sacerdote José Andrés Tamayo y los dos 
representantes de la comunidad de Gualaco Mayk Alfredo Ramos, Angel Orlando Murillo 
y Dennis Murrillo quienes, al parecer, fueron amenazados de muerte en relación con sus 
actividades contra la tala de arboles en la región de Olancho. La Relatora Especial hizo un 
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llamamiento al Gobierno para que adoptara las medidas necesarias para garantizar la 
seguridad e integridad de las personas antes mencionadas 
 
279. El 4 de diciembre la Relatora Especial, junto con el Relator Especial sobre la 
independencia de magistrados y abogados y la Representante Especial del Secretario 
General sobre los defensores de derechos humanos, transmitieron un llamamiento urgente 
al Gobierno de Honduras en relación con las denuncias de amenazas de muerte y 
hostigamiento en contra del Sr. Christian Callejas, Coordinador regional en el Litoral 
Atlántico del Comité para la Defensa de los Derechos Humanos en Honduras (CODEH).  
Al parecer, las amenazas estaban relacionadas con las demandas que el Sr. Callejas 
introdujo contra agentes del estado comprometidos en violaciones de los derechos 
humanos.  
 
Comunicaciones enviadas  
 
280. El 18 de junio de 2001, La Relatora Especial transmitió comunicaciones al 
Gobierno de Honduras relativas a las personas que se indican a continuación.  
 
281. Según las informaciones recibidas, el 25 de mayo de 2001, Cinthia Valeska Rivera, 
de 14 años de edad, y una segunda menor de 15 años de edad, habrían sido encontradas en 
un vertedero en la colina “el estiquirin”, en Comayaguela, Tegucigalpa. Las autoridades 
locales habrían informado que las niñas habrían sido conducidas y allí habrían sido 
violadas. Posteriormente habrían recibido un tiro en la cabeza. 
 
282. De acuerdo con las informaciones recibidas, el 30 de junio de 2001 el Sr. Carlos 
Roberto Flores, líder de una de las comunidades afectadas por la construcción de la presa 
hidroeléctrica planeada sobre el río Babilonia, habría muerto en el transcurso de una 
manifestación convocada en contra de la construcción de dicha presa como consecuencia 
de los disparos realizados por trabajadores de una empresa privada de seguridad 
contratados por la empresa encargada de la obra. Se informa que las comunidades afectadas 
por la construcción de la presa hidroeléctrica habrían recibido amenazas de muerte desde 
que expresaran su oposición al proyecto. Estas comunidades habrían denunciado la 
situación a través de un comunicado publicado en un periódico de tirada nacional. 
 
Comunicaciones recibidas 
 
283. E1 12 de septiembre de 2001, el Gobierno de Honduras informó en relación al 
homicidio del Sr. Carlos Roberto Flores, líder de una de las comunidades afectadas por la 
construcción planeada de la presa hidroeléctrica sobre el Río Babilonia. La investigación 
concluyó que Carlos Roberto Flores habría muerto tras ser disparado durante una 
manifestación contra dicha presa. Los disparos habrían sido realizados por un grupo de 
empleados de la empresa Grupo Especial de Vigilancia Empresarial, integrado por 
Salvador de Jesús Centeno, José Daniel Murillo Hernández, Elder Jeovanny Ordoñez 
Alvarez, Francisco Alexis Padilla Velazquez y lorenzo Ventura Cálix Flores, que pasaron 
frente a la vivienda del Sr. Flores, disparándole y ocasionándole la muerte de inmediato. El 
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Gobierno informó que ordenes de captura contra los supuestos culpables fueron librados, 
sin que hasta le fecha hayan sido aprehendidos. 
 
284. El 2 de julio de 2001, el Gobierno de Honduras transmitió a la Relatora Especial 
información referente a la situación del Padre Pedro Marchetti. De acuerdo con las 
informaciones presentadas por el Gobierno, el sacerdote no ha interpuesto ninguna 
denuncia ante el Juzgado competente. Sin embargo la Secretaría de Estado de Relaciones 
Exteriores y la Secretaría de Seguridad han instruido a un grupo de oficiales para que 
lleven a cabo las investigaciones necesarias para esclarecer la procedencia de las amenazas 
de las que ha sido objeto el Padre Marchetti. 
 
285. El 6 de agosto de 2001, el Gobierno de Honduras transmitió información sobre la 
muerte de las menores Cinthia Waleska Rivera, de 14 años de edad y Wendy Xiomara 
Arteaga Martínez cuyos cuerpos fueron encontrados en un vertedero en la Colina “El 
Estiquirin”, en Comayaguela, Tegucigalpa.  Las autoridades locales informaron que las 
niñas habrían sido conducidas al lugar antes mencionado y allí habrían sido violadas antes 
de recibir un tiro en la cabeza. Según las informaciones presentadas por el Gobierno, todo 
indica que la menor fue asesinada el 23 de mayo de 2001, por miembros de la “MARA 18”, 
pandilla de delincuentes comunes a quienes se les ha visto merodeando por los albergues 
que se construyeron para la gente de escasos recursos que perdió su vivienda por efectos 
del huracán Mitch. Se informó que la policía de investigaciones continua la búsqueda de 
los dos pandilleros que se suponen responsables del asesinato. 
 
286. El 11 de septiembre de 2001, el Gobierno de Honduras transmitió a la Relatora 
Especial el “informe preliminar sobre las muertes violentas de adolescentes en Honduras” 
producido por el Instituto hondureño de la niñez y la familia en agosto de 2001 (IHNFA). 
El Gobierno de Honduras declaró que está emprendiendo esfuerzos en distintas 
instituciones gubernamentales para buscar una explicación científica y fundamentada del 
fenómeno de las muertes violentas de adolescentes. El informe de la IHNFA, producido 
después de la visita de la Relatora Especial a Honduras, esclaracere este fenómeno y 
reafirma la voluntad del Estado de Honduras para encontrar la verdad y velar porque se 
haga justicia. El informe presenta una serie de recomendaciones para dar una respuesta 
adecuada a este problema social. 
 
India 
 
Urgent appeals 
 
287. On 14 September 2001 the Special Rapporteur, jointly with the Special 
Representative of the Secretary General on Human Rights Defenders, transmitted an urgent 
appeal on behalf of Dr. Gunti Ravi, state joint secretary of the Andhra Pradesh Civil 
Liberties Committee (APCLC) and Mr. Narra Purushotham Reddy, executive member of 
the APCLC, who reportedly had been threatened with death by police officers. The Special 
Rapporteur and the Special Representative also expressed their deep concern over reports 
that police had arrested and tortured dozens of activists in the four months preceding the 
appeal. 
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288. On 25 June 2001 the Special Rapporteur transmitted an urgent appeal on behalf of 
Mr. Ram Deo Chauhan, who was reportedly sentenced to death in 1998 for a murder 
committed when he was 15 years of age.  It was further  brought to the Special 
Rapporteur's attention that Mr. Ram Deo Chauhan's conviction and sentence were 
pronounced on the same day, allegedly in violation of Indian law.   
 
289. On 26 March 2001 the Special Rapporteur transmitted an urgent appeal  expressing 
her deep concern over information received concerning Mr. Peer Noor ul Haq, who had 
been threatened with death and harassed by members of the police Jammu and Kashmir.  
Mr. Peer Noor ul Haq reportedly is a key prosecution witness in a lawsuit against a group 
of police officers, who were accused of murdering three detainees, Ghulam Matto, Javid 
Shah and Nazir Gilkar, whilst in their custody in 1999.  
 
Communication sent 
 
290. The Special Rapporteur transmitted allegations of violation of the right to life 
concerning the following cases.  
 
291. According to information received, Balaram Shri Jherma, Bholu Shri Idsingh, 
Pathaniya and Nemichand Jaiswal  were killed on 2 April 2001 in Mehnidekheda Village, 
Dewas District, State of Madhya Pradesh when police opened fire without warning on an 
assembly of Adivasis, allegedly in response to the throwing of stones in their direction.  
 
292. According to reports, on 29 June 2001, three people were killed and 37 other 
wounded when police opened fire on a demonstration in Puntamba Village, Kopargaon 
District, Maharshtra State.  Two of the three, Pradeep Dushing and Indu Manjare 
reportedly were picked out and summarily executed by police at close range.  
 
293. It is alleged that on 16 December 2000 Mushtaq Ahmed Khan was arrested and 
taken to the 8 Jak Light Infantry camp at Rafiabad. His dead body was reportedly handed 
over to his family the following day.  
 
294. According to information received, on 28 December 2000 Namguiyang Gangmei, 
Nakhonlung Gangmei, Maijonlung Gonmei, Moirangthem Mangi and  Puam Ibochou were 
shot at close range after having been severely ill-treated by soldiers of the 15th JAT 
Regiment at Tabanglong Village, Tamenglong Distict, Manipur. Meriangpou Gonmei, 
Poukhualung Gonmei and R.K. Rapan were also shot dead by soldiers in the context of the 
same operation. 
 
295. It is alleged that on 20 February 2001 Sanasam Biramani, Thounaojam Khaba, 
Urikhinbam Premananda and Urikhinbam Priyoku, who were under arrest and in State 
custody were taken to an area near Ishok village and subsequently shot dead by soldiers of 
the 8th Assam Rifles. 
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296. On 30 September 2001 the Special Rapporteur, jointly with the Special Rapporteur 
on Violence against Women and the Special Rapporteur on Torture, transmitted an 
allegation to the Government of India after having received information according to which 
a number of people inter alia  Malik, Manikandan, Samual, Subetha (f), Laila Beevi (f), 
Vijayalakshmi (f), Subbulakshmi (f), Mary (f), Malika (f), Kallathiyan, Isakki, Rajammal 
(f), Chandran (f), Victoria (f), Pappa (f), Lakshi Ammal (f), Seetha Laakshmi (f), K. 
Parvathy (f) were victims of excessive use of force by the police on 23 July 1999 during a 
peaceful protest march of Manjolai tea estate workers and their supporters in Tirunelveli, 
South Tamil Nadu. Furthermore, Sha Navas, Josphin (f), Murgan, Raju, Arumugam, 
Rathinam, Jayaseelan, Kutti Kumar, John Boopalarayar, Ennacy Manickam, Anthony, 
Sanjeevi, Vignesh Rathinamary (f), Velayudam, Keisar and Abdul Rahman reportedly died 
as a result of the alleged police brutality during the dispersal of the march.  
 
297. On 31 August 2001 the Special Rapporteur, jointly with the Special Rapporteur on 
Torture, transmitted an allegation concerning the following cases: 
 
298. According to information received Safdar Ali Sheikh, a 46 -year-old labourer living 
in Village Chatari, Tehsil Thathri, Doda, State of Jammu and Kashmir, was arrested by the 
army on 29 may 1999. His dead body was reportedly found on 1 June 1999 in Thathri 
hopistal bearing multiple torture marks. 
 
299. Anayat Ullah, a 34 -year-old man, was allegedly picked up from his residence, 
Village Dandhal Tehsil, Doda, State of Jammu and Kashmir, on 17 may 1999 by personnel 
of the 10 Reshtriya Rifles. His dead body was reportedly found, allegedly bearing marks of 
severe torture. 
 
300. According to information received Kalu Chakrabarty, aged 28, died on 4 September 
1999 at Hooghly District Jail, State of West Bengal. It was reported that a post mortem 
examination carried out by the jail doctor documented marks of torture on his body. The 
official cause of death was said to have been suicide. 
 
301. Padum Sarna, a 31-year-old member of United Liberation Front of Asom (ULFA), 
was reportedly arrested by the state police from Nagaon police headquarter on 20 January 
2000 in Borhula, Bebjia area, State of Assam.  It was alleged that he was severely tortured 
by the police during interrogation and that his dead body bore marks of torture. To the 
Special Rapporteur's knowledge the police stated on 21 January 2000 that he had died on 
the spot during an encounter with the police near the Kolongpar Railway Bridge at 
Senchowa. 
 
302. According to information received Mohammad Shamim, a government employee 
residing in Haripora, Handwara District Kupwara, State of Jammu and Kashmir  was 
arrested by government forces and then subjected to torture whilst being in detention from 
the night of 20/21 February 2000 to 26 February 2000. He reportedly died in the Institute of 
Medical Sciences Soura Srinagar on 27 February 2000.  
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303. According to information received Khagen Barman, a 28-year-old farmer, was 
arrested by policemen from Hajo on 17 March 2000 in his residence, Singimari Major 
Subba, near Hajo in Kamrup District, State of Assam. He and his friend, Madhab Barman, 
were reportedly interrogated and severely beaten. It was further reported that Khagen 
Baman was subsequently shot, his relatives beaten and the neighbours threatened with dire 
consequences if they did not sign a statement claiming that Khagen Barman had died in an 
encounter. Madhab Barman  was allegedly arrested and had been missing since.  
 
304. According to information received  Sirajul Haque, aged 32, and Nazimuddin 
Ahmed, aged 30, were shot at by State police officers from Barpeta Police headquarters, 
State of Assam, on 30 April 2000. A group of policemen had reportedly cordoned off the 
market place of Kamalabari Chowk and, after beating local people, opened fire to terrorise 
the crowd. Sirajul Haque was allegedly shot at point blank range and left injured in a 
roadside ditch by the police. To the Special Rapporteur's knowledge Nazimuddin Ahmed 
was picked up subsequently, blindfolded, taken to a police vehicle and shot dead when the 
car stopped at Nagaon.  
 
305. It is alleged that Prasanta Bahbaria, a mentally handicapped youth, was injured by 
Assam police in his residence, Garguri Chawdang Gaon, State of Assam, on 11 July 2000. 
According to the information received the police opened fire at him when he, allegedly out 
of fear, started to run away after they had entered his family home in search for ULFA 
activists. 
 
306. Binoy Das, aged 18, and his father, Tapan Das, were reportedly beaten by police, 
including the officer in charge of Kuklung police station, State of Assam, on 13 September 
2000, in presence of a watching crowd. Binoy Das allegedly died shortly after. 
 
307. According to information received Fakon Das, a 40-year-old truck driver, was 
beaten to death by policemen in the checkpoint on the Assam-Arunachal Pradesh border. 
His assistants, Birjulal Munda and A.K. Jha were reportedly beaten as well. Fakon Das 
allegedly died two days later in Pasighat Hospital. 
 
308. According to information received, on 15 October 2000 Abdul Gadir Ganei, a 70-
year-old man living in Khag, Nassarullah, Beerwah, Budgam, State of Jammu and 
Kashmir, was shot at by personnel of 34 RR Khag without any warning, when he was 
working in his paddy fields. He was allegedly also hit on his leg in such a way that it 
needed to be amputated in consequence. 
 
309. Abdul Majid Khan, a 30-year-old owner of a pharmacy, was reportedly taken from 
his shop in Khalipora Batpora, Tangmarag, Baramullah, State of Jammu and Kashmir, by 
three Field Regiment camped at Batpora, on 8 January 2001. It is alleged that his body, 
bearing visible marks of torture and dozens of bullet wounds, was found the next day in a 
nearby field. 
 
310. Three people were reportedly killed and 37 injured, when police opened fire on a 
protest march in Maharashtra, on 25 June 2001. Pradeep Dushing and Indu Manjare, two of 
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the leaders of the movement, were allegedly  picked out by the police and shot dead at 
close range as they ran away. According to information received, the police stated that the 
protestors were carrying knives and stones and had attempted to set fire to the police station 
and to the local police Assistant Sub Inspector. It was further reported that 15 Adivasi 
activists were arrested and charged with the attempted murder of a policeman. 
 
Communications received 
 
311. On 5 December 2001 the Government of India transmitted information to the 
Special Rapporteur concerning four individuals, namely T. Ito Singh, Chongtham Surjit 
Singh, Tomcha Meitei alias Mani Mangan and Robin Thokchom. The Special Rapporteur 
was informed that T. Ito Singh and Chongtham Surjit Singh were apprehended in 
connection with a surprise raid which was launched by 17 Assam Rifles on 10 September 
2000 and subsequently handed over to Singjamei police station on 11 Septermber 2000. It 
was further reported that in follow up operations conducted by the Assam Rifles on 11/12 
September 2000, one man, later identified as Tomcha Meitei alias Mani Mangang, was 
killed and another, Robin Thokchom, was arrested and handed over to the police. 
 
312. On 5 December 2001 the Government of India transmitted its response to the 
Special Rapporteur  concerning the case of S. Hamid Wani. The Special Rapporteur was 
informed that on 17 April 1998 the Special Operation Group (SOG) Srinagar transmitted a 
wireless message reporting that they were under fire. Arriving at the spot the Station House 
Officer (SHO) of Soura reportedly found that heavy firing was going on between the SOG 
party and militants. According to information received, after  the fighting had ended, a dead 
body was found lying in the premises from where the SOG received fire. The dead man 
was reportedly identified as Ab. Hamid Wani alias S. Hamid and his death was determined 
as having occurred in the encounter between the SOG and the militants. According to the 
Government's response an investigation into the matter was in progress. 
 
313. On 16 October 2001 the Government of India transmitted to the Special Rapporteur 
information concerning the cases of Ramaso Shingnaisui and Naokahao Shingnaisui. 
According to the information received, Mr. Ramaso Schinganaisui was arrested together 
with eleven persons on 17 July 1997 by the Assam Rifles (20 AR). He reportedly died at 
Unit Hospital in the night of 17-18 July 1997 due to a cardiac failure. The Special 
Rapporteur was informed that Mr. Ramaso Shingnaisui's death was investigated by the 
National Human Rights Commission and a compensation order was passed, despite that  
Mr. Ramaso Shinganaisui's allegedly died of natural causes. The Government further 
informed the Special Rapporteur that the allegation that Naokahao Shinganaisui died in 
custody was unfounded as he was not apprehended by the troops of 20 AR. Additionally it 
was reported that the family of Mr. Naokahao Shingnaisui had no complaint lodged with 
the police regarding the disappearance and subsequent death of the aforementioned person. 
 
314. On 17 October 2001 the Special Rapporteur received the response of the 
Government of India concerning the case of Mr. Mohammad Salim Bhat.  The Government 
informed the Special Rapporteur that the aforementioned person was called in by the 
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Special Operation Group for questioning on 13 May 2000 and released after the 
questioning was over.   
 
315. On 24 September 2001 the Government of India transmitted to the Special 
Rapporteur information concerning the attacks on pilgrims who were on their way to 
Amarnath Cave. According to information received, two terrorists, armed with AK rifles, 
started firing indiscriminately at pilgrims and shopkeepers on 1 August 2000 from near the 
foot-bridge on Lidder Nallah in Pahalgam. The Central Reserve Police Force (CRPF) 
reportedly retaliated the fire and eventually killed the terrorists. It was reported that 32 
persons were killed and 42 injured in the cross-fire. The Special Rapporteur was further 
informed about more attacks on civilians in various places allegedly conducted by the same 
militants around 1-2 August 2000. 60 people reportedly died in these attacks and 9 were 
injured. The Government of India further reported that the Government of Jammu and 
Kashmir had established a Committee, whose task was to investigate the incidents and 
subsequently put forward recommendations as to the prevention of such incidents. 
Furthermore, the Government of India transmitted information concerning an attempted 
attack on Amarnath pilgrims allegedly conducted by a foreign-trained militant, named Abid 
Hussain, who was killed by a constable of Jammu and Kashmir Police after he had thrown 
grenades and opened fire, but before he could inflict harm on  anybody present at that time. 
 
Indonesia 
 
Urgent appeals 
 
316. On 3 December 2001 the Special Rapporteur, jointly with the Special Rapporteur 
on the Right to Freedom of Opinion and Expression, sent an urgent appeal on behalf of Mr. 
Taha Alhamid, the Secretary General of the Papuan Presidium Council, who had reportedly 
received an anonymous telephone death threat on 28 November 2001. It was further 
reported that despite of being informed immediately after the occurrence of the incident, 
the police had done nothing up to this point.  
 
317. On 27 February 2001 the Special Rapporteur, jointly with the Special Rapporteur 
on the Human Rights of Migrants, tranmsitted an urgent appeal after having received 
reports concerning the situation in Central Kalimantan, province of Borneo. According to 
information received, numerous incidents of violence, destruction of property and grave 
human rights violations, including extrajudicial killings had taken place, attributed mainly 
to members of the indigenous group "Dayak". More than 270 migrants from Java and 
Madura reportedly had been killed and dozens of houses were burnt down by a group of 
Dayak indigenous people on 21 February 2001. It was alleged that soldiers of the 
Indonesian army, who were present at the scene, did not intervene to stop the violence. 
 
318. On 28 December 2000 the Special Rapporteur tranmsitted an urgent appeal to the 
Government of Indonesia concerning the situation in Aceh and Irian Jaya, where numerous 
incidents of violence and grave human rights violations, including extrajudicial killings 
reportedly had occurred. It was alleged that at least nine people in Bireuen, Aceh and at 
least 19 people in Irian Jaya were killed in December 2000. Furthermore, it was brought to 
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the Special Rapporteur's attention that on 20 December 2000 seven unidentified male 
bodies were found in three separate locations in North Aceh, four bodies were found in 
Pulo Baroh area, two in Paya Kareung, and one in Bugeng Village. All bodies reportedly 
showed marks of torture. 
 
Communications sent 
 
319. On 17 September 2001 the Special Rapporteur sent an allegation to the Government 
of Indonesia concerning the following cases. 
 
320. According to information received, Mr. Philipus Murib, aged 30, was detained by 
police on 28 March 20001 alongside 13 other persons and allegedly died whilst in custody 
from internal bleeding, after he had been severely beaten by the police. 
 
321. According to information received, three people were shot dead and 12 were 
injured, when members of the Police Mobile  Brigade (BRIMOB) opened fire on 
approximately 60 people who had raised a Papuan flag outside a church in Sorong on 22 
August 2000. 
 
322. It was alleged that on 16 February 2000, Mr. Paskalis Betayob, aged 18, was killed 
when police opened fire on a group of demonstrators in Merauke. 
323. According to information received on 9 August 2001, some 60 TNI Troops in army 
uniform arrived at the Bumi Flora Plantation. A group of 4 soldiers allegedly shot Mr. 
Samsul Bahri in front of his house. Subsequently Mr. M. Nasir was reportedly picked out 
of a group of some 30 men and shot dead by soldiers, who had accused him of being a 
GAM-member. The soldiers, then, allegedly opened fire indiscriminately at the remaining 
men, killing 30 men and a 4-year-old child. 
 
324. It was alleged that on 18 August 2001, soldiers belonging to the TNI Troops from 
Company B, based at Peudawa, near Idi Rayeuk harassed the villagers of Birem Bayeuen 
and subsequently opened fire at them, when they tried to run away, killing Mr. Saiful Ben 
Ibrahim, Mr. Idris and Mr. Ihsan Ben Hasballah, all aged 25. 
 
325. According to information received, on 6 August 2001, TNI Troops apprehended 
Mr. Muhammad Yahya, aged 45, close to Afdeling II. After having been interrogated about 
GAM positions Mr. Yahya was allegedly taken away by the soldiers to an unknown 
location. His dead body was reportedly found two hours later, dumped on the village road. 
 
326. On 29 October 2001 the Special Rapporteur, jointly with the Special Rapporteur on 
the Human Rights of Migrants transmitted an allegation after having received reports 
concerning a boat which sank off the coasts of Indonesia on 19 October 2001, killing 356, 
including women and children. According to information received, survivors testified that 
armed Indonesian police herded some of them at gunpoint on board the boat, after they 
were unwilling to board it in the Sumatra port of Lampung for safety reasons. It was further 
alleged that 20 uniformed men helped the smugglers to take people on board and forced 
passengers on the ship. Mr. Abu Quassey, an Egyptian national, reportedly pistol-whipped 
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one man who tried to disembark with his family before the voyage began. Furthermore, it 
was brought to the Special Rapporteurs' attention that people, who tried to get off the boat, 
were threatened at gunpoint by several police in smaller boats. 
 
327. On 31 August 2001 the Special Rapporteur, jointly with the Special Rapporteur on 
Torture, transmitted an allegation to the Government of Indonesia concerning the following 
cases. 
 
328. Acccording to information received, 17-year-old student Ori Ndoronggi was beaten 
to death by policemen after he had been detained and taken to jail along with 103 other 
students and civilians on 7 December 2001. It was further reported that Rubus Kogoya and 
Silius Gwijangge, both aged 21, were tortured whilst in police custody. 
 
329. It was alleged that on 30 September 1999 Martinho Vidal, Antonio Labato, 
Horlando Homai and Sakunar, all monitors of the referendum at the Batu Berlihu District, 
were beaten and killed by members of the Aittarak militia in Hera. 
 
330. According to information received, Abelek Murib, a 50-year-old woman, died as a 
result of the beating she was subjected to by a Brimob officer on 1 December 1999 in 
Timika town, Papua. To the Special Rapporteurs' knowledge Brimob began to forcibly 
disperse protestors when they refused to lower a flag, which had been raised on the 
previous day to mark the anniversary of a Papuan declaration of independence. The 
security forces reportedly beat a number of demonstrators, including many women, on their 
hands and bodies with batons and rifle butts, threw tear gas and finally opened fire on the 
crowd. As a result dozens of people were allegedly injured, including 19 people, who 
needed treatment for gunshot wounds. It is alleged that Ms. Abelek Murib was beaten by a 
Brimob officer with a rifle butt and died 4 hours later at her home. According to 
information received, police statements concluded that she had died three days prior to the 
alleged incident due to a heart attack and was never subjected to any police brutality. It was 
further brought to the Special Rapporteurs' attention that after he had initially denied the 
shootings, the Papua Police Chief, stated that all officers involved would be subjected to 
legal proceedings. However, there was no further information regarding the progress or the 
results of this process. 
 
331. According to information received, Mr. Jafar Siddiq Hamzah, an Acehnese human 
rights activist and lawyer, on behalf of whom the Special Representative of the Secretary-
General on Human Rights Defenders and the Special Rapporteur, had already intervened, 
was found dead on 2 September 2000 following his disappearance on 5 August 2000. His 
dead body, allegedly bound in barbered wire and bearing marks of torture, was reportedly 
among five corpses discovered in Ravine outside Medan in Merek Sub-District, Tanah 
Karo District, North Sumatra. Mr. Hamzah was visiting Indonesia from the United States 
of America, where he had permanent resident status. 
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Communications received  
 
332. On 12 November 2001 the Government of Indonesia transmitted its response 
concerning an overcrowded vessel that sank off the coast of Java on 19 October 2001. The 
Special Rapporteur was informed that an Egyptian citizen, Abu Quasssey aka Abu Kazi 
aka Centin Kaya Nugun, was arrested in Bandung, the capital of West Java and questioned 
on his involvement in the tragedy. It was further reported that evidence gathered so far 
suggested that Abu Quassey was supported by a local policeman, identified as Brig Agus 
Safuan, stationed in Lembang, West Java, as well as by three Iraqis. Officer Safuan was 
reportedly detained and helped with the investigation. To the Government's knowledge the 
convoy of asylum seekers was escorted and rigorously guarded by police officer Safuan 
and several men wearing military-style battle uniforms during their trip from Bogor to the 
boarding place. The Special Rapporteur was further informed that a number of suspects 
believed to be involved in human trafficking in Bali as well as in the East Nusa Tenggara 
and Lampung provinces were detained by the police. An Afghani, Ahmad Muhammad 
Yusuf, aged 25, was, according to the Government's response, arrested in the West 
Kalimantan town of Singkawang after he had helped two Iraqi men abscond from a refugee 
shelter in the town. The Government of Indonesia stated that it strongly condemns human 
trafficking and regrets the heavy loss of life suffered as a result of the sinking. 
 
333. On 15 March 2001 the Special Rapporteur received information concerning the case 
of Ms. Ernita Wahab, aged 22, Mr. Idrusw Yusuf, aged 30, Mr. Bakhtiar, aged 22 and Mr. 
Nazaruddin Abdul Gani, aged 23, four volunteer members of the Rehabilitation Council for 
Torture Victims in Aceh (RATA). According to the Government's response the 
aforementioned persons were apprehended by some 15 individuals in plain clothes, all 
armed with guns and rifles. They were reportedly bundled into two vehicles, that bore no 
military signs and subsequently severely beaten. The Special Rapporteur was informed that 
the four volunteer workers were then taken to several places, including a military facility, 
by their captors. On the way another person, who identified himself as Rusli, was 
reportedly apprehended and also severely beaten. Finally, according to the Government's 
response, the five prisoners were escorted to a burned down house near a deserted high 
school building in Blang Raya village, subdistrict of Kandang, and prior to being shot were 
severely beaten again. Whereas Mr. Nazaruddin Abdul Gani managed to escape, the dead 
bodies of Ms. Wahab, Mr Yusuf and Mr Bakhtiar were reportedly discovered a day later by 
the police. The Government was unable to provide information as regards Mr. Rusli's fate. 
According to the information received, an extensive investigation was carried out and 9 
suspects, 4 civilians and 5 soldiers, were detained. However, the Special Rapporteur was 
informed that due to a conflict over competence and jurisdiction of the judiciary, no trial 
had taken place by that time. 
 
334. On 12 March 2001 the Government of Indonesia transmitted information 
concerning the conflicts in Central Kalimantan that involved local people from the Dayak 
tribe and Madurese migrants. The Government of Indonesia outlined a number of steps 
taken that were aimed to stem the violence, these included inter alia military support for the 
police in the form of six battalions, the introduction of a curfew from 22:00 to 06.00, the 
sending of a large contingent of doctors and paramedics to the conflict areas as well as a 
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visit of Vice-President Megawat Sukarnoputri to the province on 1 March 2001. 
Furthermore, it was reported that people suspected to have initiated the riots were arrested. 
The Special Rapporteur was informed that on the occasion of his visit to Central 
Kalimantan on 8 March 2001 President Wahid introduced a five-point plan aimed to tackle 
the problems in the province. A day later President Wahid reportedly, after having met 
Madurese refugees in Madura, stated that he would do his utmost to ensure the safe return 
of those displaced. Finally the Special Rapporteur was informed that the situation was 
under control now and a "peace forum" planned, scheduled to take place on 15 and 17 
March in Banjarmasin. 
 
Iran (Islamic Republic of) 
 
Urgent appeals 
 
335. On 3 September 2001 the Special Rapporteur, jointly with the Special 
Representative of the Commission on Human Rights on the Situation of Human Rights in 
the Islamic Republic of Iran and the Special Rapporteur on the Question of Torture, 
transmitted an urgent appeal after having received information about a wave of public 
hangings and street floggings in the Islamic Republic of Iran. According to the information 
received, close to 20 public executions occurred in the previous months and 100 death 
sentences were upheld by the Supreme Court in one week alone in August. It is also 
reported that around 200 people were flogged during the month of August on various 
charges such as alcohol consumption and "harassing" women. 
 
336. On 27 June 2001, the Special Rapporteur, jointly with the Special Representative on 
the Situation of Human Rights in the Islamic Republic of Iran, transmitted an urgent appeal 
on behalf of Mr. Azizullah Shenwari, a fourteen-year-old Pakistani. According to the 
information received, the boy had been convicted on drug charges. It is alleged that he was 
kidnapped from Peshawar, Pakistan, in November 1999 and taken to the Islamic Repbulic 
of Iran where he was living since April 2000. The Special Representative and the Special 
Rapporteur also addressed the case of Mehrdad Yusefi, an 18-year-old boy, who was 
reportedly hanged in a prison in the southwestern region of Ilam. Allegedly, he was 
convicted for a crime he had committed when he was 16 years of age. 
 
337. On 23 January 2001, the Special Rapporteur jointly with the Special Representative 
on the Situation of Human Rights in the Islamic Republic of Iran and the Special 
Rapporteur on the Question of Torture, transmitted an urgent appeal on behalf of Ms. 
Maryam Ayoubi, who reportedly was sentenced to death by stoning for the murder of her 
husband. Her accomplice, Hossein Esna'Asharyhas allegedly was also sentenced to death. 
 
338. On 17 January 2001, the Special Rapporteur, jointly with the Special Representative 
on the Situation of Human Rights in the Islamic Republic of Iran, transmitted an urgent 
appeal after having received reports concerning the imminent execution of eleven 
individuals in Teheran. According to information received, they were convicted of murder 
and their sentences had been upheld by the Supreme Court. It was further reported that 
Mostafa Nikbakt, a 22-year-old student, was also facing imminent execution after he had 
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been sentenced to death by the Court in Orumieh. Allegedly, he was arrested on 5 July 
2000 on the charge of writing slogans against the regime's leader. 
 
Communication received 
 
339. On 17 April 2001, the Government of the Islamic Republic of Iran transmitted its 
response concerning the following cases. 
 
340. The Government informed the Special Rapporteur that contrary to other 
information she may have received, Mr. Akbar Mohammadi was not sentenced to death, 
but to fifteen years imprisonment and therefore was not in any danger to be executed. 
 
341. According to the Government's response, Mr. Navid Balazadeh was not sentenced 
to death, but handed over to the juvenile court and subsequently acquitted. The 
Government pointed out that in the Islamic Republic of Iran, the death penalty is not 
imposed to offenders under 18 years of age. 
 
342. In the cases of Mr. Ali Hassanzadeh, Mr. Mostafa Nikbakht and Mr. Mirkahlil 
Seyyed Nazary, the Special Rapporteur was informed that if a person was found guilty of 
writing slogans against political leaders, article 514 of the Islamic Penal Code provides for 
a jail sentence of six months to two years and not for the death penalty. 
 
343. Finally, the Government transmitted information concerning the case of Mr. Hasan 
Yousefi Eshkevari, who had been allegedly sentenced to death for apostasy. To the 
Government's knowledge there was no confirmation of his conviction on charges of 
apostasy, but legal proceedings were now pending in the relevant appeal court. 
 
Israel 
 
Urgent appeals 
 
344. On 9 May 2001 the Special Rapporteur transmitted an urgent appeal concerning the 
continuing violence in the Occupied Territories after having received reports on the use of 
artillery and heavy and medium caliber weaponry by Israeli security forces against several 
neighborhoods in Khan Yunis. A four-month-old infant, Iman Mohamed Hajjo, was 
reportedly killed and her mother, Samia Mohammed Hajjo, critically wounded. 
Furthermore, it was alleged that twenty Palestinian civilians, including medical personnel 
and school children were wounded by shrapnel during this operation. 
 
Communication sent 
 
345. The Special Rapporteur transmitted allegations of violation of the right to life of the 
following individuals: 
 
346. According to the information received, on 9 November 2000, Israeli forces carried 
out an operation in Beith Sahur. It was reported that Mr. Hussein Mohammad Salem 
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Ubiyat, aged 37, was driving his car in "area A" of Beigh Sahur, when his car was hit by 
three missiles coming from an Israeli helicopter. He reportedly died as a result of the 
attack. Furthermore, it was alleged that Ms. Rahmeh Shahin and Ms. Azizeh Muhammad, 
both aged 52, were also killed by the missiles while they were standing outside a house. 
 
347. According to the information received, on 16 November 2000, Yusuf Abu Awad, 
aged 31, was shot in the face by an Israeli soldier as he was waiting in his car at an Israeli 
checkpoint in Beit Umar. 
 
348. According to the information received, on 22 November 2000, Israeli forces carried 
out an operation in Morag's junction, near Rafah. It was reported that Jamal Abd'al-Qader 
Abd'al-Razeq, aged 30, was driving his car between Rafah and Khan Yunis in the Gaza 
Strip when his car was ambushed. He reportedly died as a result of gunshot wounds 
sustained in the incident. Allegedly, Mr. Sami Abu Laban, aged 28, Mr. Na'el Al-Lidawi, 
aged 21, and Mr. Awni Ismail Dheir, aged 37, also died as a result of the shooting. Massive 
and prolonged firepower was reportedly used against them. 
 
349. According to the information received, on 23 November 2000, Mr. Ibrahim 
Bani'odeh, aged 34, was driving a car in Nablus when a bomb planted in the car exploded. 
He reportedly died as a result of the explosion. It was alleged that Israeli intelligence 
officers had seized and then returned the car a few days before the above mentioned 
incident. 
 
350. According to the information received, on 1 December 2000, Mr. Muhammad Salah 
Muhammad Al-Araja, aged 12, was shot in the neck by Israeli security forces from a 
distance of about 800 meters as he and his father went to collect vegetables. He reportedly 
died as a result of his injuries. It was alleged that there had been no demonstrations or 
shootings from the area during the day.  
 
351. According to the information received, on 11 December 2001, Mr. Anwar Al-
Hamran, aged 28, was shot dead while standing in front of his workplace in Nablus. It was 
reported that the bullets were fired from a short distance by an Israeli security unit. It was 
alleged that Anwar Al-Haram was unarmed and that no fire came from the area at the time. 
 
352. According to the information received, on 11 or 12 December 2000, Mr. Yousef 
Ahamad Abu Sway, aged 28, was shot dead by an Israeli sniper at an Israeli observation 
post located on a by-pass road near his home. 
 
353. According to the information received, on 13 December 2000, Mr. Abas Ahmad al-
Awiwi, aged 27, was shot dead with three bullets fired from an Israeli military post based 
in Tell Rumayda. 
 
354. According to the information received, on 14 December 2000, Mr. Hani Abu Bakra, 
aged 31, was killed in an Israeli ambush as he was waiting in his van at an Israeli 
checkpoint on the main road in the Gaza Strip. It is reported that Israeli soldiers opened fire 
at the aforementioned person, who was allegedly unarmed, after they had identified him. 
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According to the information received, Mr. Abdallah Al-Qanan, aged 40, died some days 
later as a result of gunshot wounds sustained in the incident. 
 
355. According to the information received, on 14 December 2000, Mr. Mohammad 
Saad Taha Kharouf, aged 32, was shot dead by Israeli security forces in an ambush outside 
Nablus. It was reported that the aforementioned person, allegedly unarmed when killed, 
was led to the scene of the killing by a false phone call.  
 
356. According to the information received, on 17 December 2000, Mr. Sammed Abd'al 
Kareem Mala'Ibi, aged 27, was killed in an explosion near his house, after was led to the 
area by a phone call. 
 
357. According to the information received, on 17 December 2000, about six soldiers 
descended from a tank in the Israeli side of the border and opened fire. It was reported that 
Mr. Iyyad Mahmud Muhammad Da'ud, aged 27, was killed by a shot to his chest as he was 
standing outside his shoeshop. Mr. Ahhad Abd'al Salil Al Qasas, aged 38, who came to 
help Mr. Iyyad Mahmud Muhammad Da'ud, was reportedly shot in the stomach and died. 
 
358. According to the information received, on 31 December 2000, Dr. Thabet Thabet, 
aged 49, was shot dead with several bullets by Israeli security forces while he was backing 
up his car at his home in Tulkarem. 
 
359. According to the information received, on 20 December 2000, Mr. Hani Yusef Al-
Sufi, aged 14, was reportedly killed as a result of the explosion of a grenade fired from 
Israeli positions as he was standing in an alley-way in Rafah. 
 
360. According to the information received, on 5 January 2001, Ms. Arij Al-Jabali, aged 
18, was shot dead as she was seeking shelter in her home. The shots were allegedly fired by 
Israeli defence forces deployed in the Beith Haggai Settlement. 
 
361. According to the information received, on 7 January 2001, Ms. Fatima Jamal Abu 
Jish, aged 20, was shot by an Israeli soldier as she was waiting in a car at an Israeli 
checkpoint. She reportedly died as a result of her injuries. 
 
362. According to the information received, on 17 February 2001, Mr. Shaker Al-
Manasra was killed by Israeli defence force fire on the Al-Rayyan collective farm. Mr. 
Ahmad Farajullah was reportedly wounded as a result of the shooting, and allegedly died of 
his injuries several days later. 
 
363. According to the information received, on 28 February 2001, Ms. Nada Abdel 
Jabbar, aged 45, fell while she was working and started to bleed severely. Her family called 
an ambulance, but Israeli soldiers at the checkpoint allegedly prevented it from entering the 
village. It is reported that by the time the aforementioned person reached the hospital 45 
minutes later, she had already lost a lot of blood as a result of the delay. Despite of all the 
efforts to save her life, she reportedly died two hours later. 
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Communication received 
 
364. On 17 May 2001, the Government of Israel transmitted a reply to an urgent appeal 
dated 9 May 2001 concerning excessive and indiscriminate use of force by Israeli security 
forces during the continuing violence in the Occupied Territories. The Special Rapporteur 
was informed that Israel's retaliation directed at Khan Yunis had been preceded by three 
Palestinian attacks against civilian population in Israeli communities in the Gaza Strip with 
mortar bombs. The Government expressed its deep sorrow over the death of a young baby 
that was, among other civilians, killed by the fire. However, the government opposed the 
allegation that these Palestinians killed were victims of excessive or indiscriminate use of 
force by Israeli security forces. According to the information provided, they were caught in 
the middle of military clashes and the location of these clashes was the result of the 
Palestinian decision to attack Israeli civilian communities from inside populated areas of 
Khan Yunis. 
 
Jamaica 
 
Urgent appeals 
 
365. The Special Rapporteur transmitted two urgent appeals to the Government of 
Jamaica during the period under review. 
 
366. On 9 August 2001 the Special Rapporteur, jointly with the Special Rapporteur on 
the Right to Freedom of Opinion and Expression and the Special Representative of the 
Secretary-General on Human Rights Defenders, transmitted an urgent appeal on behalf of 
Hilaire Sobers, a journalist writing a weekly column on human rights in the newspaper 
Jamaica Observer and who had reportedly received a letter which contained not only a 
picture of a gunman raping and shooting him, but also death threats against him and two of 
his colleagues, namely Mr. Perkins and Mr. Wignal. The author of the letter is allegedly a 
supporter of the government, the ruling People's National Party, and fears were expressed 
that these threats were part of a broader campaign against human rights.  
 
367. On 29 May 2001 the Special Rapporteur transmitted an urgent appeal on behalf of 
the family of Janice Allen, a 13-year-old girl, who was reportedly shot dead by Jamaican 
police in 2000. According to information received, Janice Allen's relatives had been 
threatened with death by the police. Her brother was allegedly arrested and detained for 
over 12 hours without charge in incommunicado detention. Her sister was reportedly 
chased out of Hunts Bay Police Station and threatened when she attempted to locate her 
brother. The Special Rapporteur expressed her concern as regards the safety of the family. 
 
Communication sent 
 
368. On 30 July 2001 the Special Rapporteur transmitted an allegation to the 
Government of Jamaica after having received reports on outbursts of violence in Jamaica in 
July. It was reported that between 7 and 10 July 2001 at least 22 people were killed and at 
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least 38 were wounded by members of the security forces in Tivoli Gardens in West 
Kingston.  
 
369. On 17 September 2001 the Special Rapporteur transmitted allegations to the 
Government of Jamaica concerning two individuals. Mr. Richard Williams, who was 
reportedly apprehended, beaten and subsequently shot by police officers in Spanish Town 
Road. His mother, who came to his rescue, was allegedly also beaten and suffered injuries 
which required medical attention. Mr. Devon Anthony Bowes Jr., aged 17, was allegedly 
shot dead by police officers after they had apprehended him in the following of an incident 
in which rival youth gangs had exchanged fire. 
 
370. On 30 September 2001 the Special Rapporteur, jointly with the Special Rapporteur 
on Torture, transmitted an allegation after having received information according to which 
16 prisoners were killed and 40 injured in anti-gay attacks at St. Catherine's District Prison 
and Kingston's General Penitentiary in August 1997. It was reported that inmates went on 
the rampage, targeting prisoners known or believed to be gay after the guards had walked 
out in protest on an announcement of the Commissioner of Corrections that he intended to 
distribute condoms to guards and prisoners. No actions against those responsible had 
allegedly been taken. 
 
Communications received 
 
371. On 30 November 2001 and on 7 December 2001 the Government of Jamaica 
responded to the Special Rapporteur's allegations made concerning the cases of Mr. 
Richard Williams and Mr. Devon Anthony Bowes Jr. The Special Rapporteur was 
informed that in both cases investigations had been carried out and that the persons who 
allegedly carried out the killings were identified. In Mr. Williams' case they reportedly 
belonged to the Jamaica Constabulary Force. In Mr. Bowes' case they reportedly belonged 
to the Crime Management Unit of the Jamaica Constabulary Force. According to the 
Government's response, the outcome of the criminal proceedings was pending. 
 
Jordan 
 
Urgent Appeals 
 
372. On 18 October 2001, the Special Rapporteur transmitted an urgent appeal 
concerning Basim'Abdallah Najeeb Abu-Shamma and Ra'ed 'Abdallah Najeeb Abu-
Shamma who were reportedly sentenced to death on 30 May 2001 for accidentally killing a 
man. Although Basim'Abdallah Najeeb Abu-Shamma was neither involved in nor present 
at the time of the fight, he was also found guilty of accidental killing. According to the 
information received, the Court of Cassation upheld the death penalty against the two men, 
despite of the fact that one of the judges refused to sign the decision on the grounds that the 
trial was unfair.  
 
373. On 27 July 2001 the Special Rapporteur, jointly with the Special Rapporteur on 
Torture, transmitted an urgent appeal on behalf of Mr. Badr Ramadan Sha'th, who was 
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reportedly sentenced to death in May 2001. According to information received, on 3 June 
2000 Mr. Badr Ramadan Sha'th was summoned to the Jebel al Hussein police station in 
Amman.  From there he was reportedly taken to the Criminal Investigations Department, 
where he was allegedly held incommunicado in solitary confinement and tortured for nine 
days. As a result, he reportedly signed a confession to the murders of Dirgham Barqawy, a 
jeweler who was killed on 27 February 1999, and Zuhayr Ishaq Ziad, a taxi driver who was 
killed on 19 September 1999. Allegedly, the fact that he gave confession after having been 
tortured was not taken into account and concerns had been expressed as regards the fairness 
of the trial. The case was reportedly on appeal, but only as regards trial procedures not as 
regards the substance of the case. 
 
374. On 18 April 2001, the Special Rapporteur, jointly with the Special Rapporteur on 
the Human Rights of Migrants transmitted an urgent appeal on behalf of Mr. Abd'al-Ridha 
Jazi'al-Ibrahimi, a 51-year-old Iraqi man, who was facing forcible return to Iraq, where he 
was believed to be at risk of torture and execution. According to information received, he 
deserted from the Iraqi army in 1983 during the Iraq-Iran war, which is said to be 
punishable by death in Iraq. 
 
Kenya 
 
Communications sent 
 
375. On 30 September 2001 the Special Rapporteur, jointly with the Special Rapporteur 
on Torture, transmitted an allegation concerning the case of Adam Dabaso, who reportedly 
died on 21 February 2000 as a result of injuries sustained on 12 February 2000 during a 
police raid on Gambella village, near Isiolo town. According to information received, Abdi 
Wariom, Dbaso Roba, Paul Lenges, Sokot Guyo, Asili Adam and Adam Godo, all from the 
same village, suffered injuries during the raid, including dislocation and burns. The raid 
was allegedly conducted by a combined force of regular police, the General Service Unit 
and the military. In the same letter the Special Rapporteur, jointly with the Special 
Rapporteur on Torture, transmitted requests for follow-up information on the following 
cases previously addressed by the Special Rapporteur on Torture. 
 
376. Ali Hussein  Ali, a 25-year-old bus driver reportedly died from his injuries sustained 
in Wajir police station, North Eastern Province on 8 March 1997. According to information 
received, three policemen and an army officer were charged with Mr. Ali's murder but were 
acquitted in October 1997.  The three remaining defendants, one was shot and killed while 
being rearrested, were reportedly to be brought to trial scheduled on 28 February 2000. To 
the Special Rapporteurs' knowledge many delays occurred and another defendant died 
before the trial took place. The Special Rapporteurs requested information regarding the 
outcome of a trial against two suspects that allegedly had taken place in July 2001. 
 
377. Yusuf Anitwani Maina, aged 73, was reportedly beaten by police officers during a 
raid that took place in Mandizini estate in Bungoma, Western Kenya on 22 February 1999 
and spent two days in hospital. According to information received, he was readmitted to 
hospital two weeks later, because he suffered from chest and head pains. On 14 May 1999 
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Mr. Maina allegedly fell into a coma and subsequently died as a result of a head injury, 
which was consistent with the injuries he had reportedly sustained during the police 
beating. According to information received, no inquest into the death of Mr. Yusuf Maina 
was carried out, despite of the law providing for it. The Special Rapporteurs also requested 
information regarding the developments in civil proceedings that were instigated by 
Maina's family. 
 
378. Issac Mwaniki Gitari, a 38-year-old man, reportedly died on 8 April 1999 as a result 
of torture at the hands of the police at Eldoret Police Station.  An inquest was allegedly 
carried out by the Attorney-General's Office at the family's request and two policemen 
were subsequently charged with manslaughter. The Special Rapporteurs expressed their 
interest in receiving information on the outcome of the legal proceedings. 
 
Communication received 
 
379. On 15 December 2000 the Government of Kenya transmitted information to the 
Special Rapporteur concerning the deaths of six prisoners on death-row on 4 September 
2000 allegedly following an attempted escape from King'ong'o prison in Nyeri. The Special 
Rapporteur was informed that the Government had instituted an inquest into the matter, 
which would start on 18 December 2000 and that a comprehensive response to the 
allegations would be transmitted upon conclusion of the said inquest. 
 
Kyrgyz Republic 
 
Communication sent 
 
380. On 31 August 2001, the Special Rapporteur, jointly with the Special Rapporteur on 
Torture transmitted an allegation of violation of the right to life of the following 
individuals. 
 
381. Mr. Saidulaev Abduhalil was reportedly arrested in the end of August 2000 and 
held in IVS, without being allowed to have visits by decision of the Jalal-Abad city court 
for not having paid his alimony. He allegedly died in his cell on 9 September 2000. 
According to the information received, signs of torture were found on his body.  
 
382. Mr. Osmonov Jumabay was reportedly arrested by two police officers on 8 
September 2000 in Bazar-Kurgan town and taken to ROVD. On the following day, his 
relatives were reportedly informed that he had committed suicide. However, it was said that 
numerous bruises were seen on his body. 
 
Kosovo 
 
Urgent appeals 
 
383. On 10 May 2001, the Special Rapporteur, jointly with the Special Rapporteur on 
Torture, transmitted an urgent appeal concerning Mr. Calixte Mbarushimana, a UNMIK 
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Regional Support Officer in Gnjilane, Kosovo, who was reportedly arrested on 11 April 
2001 by UNMIK Police on the basis of an international arrest warrant issued on 15 March 
2001 by the First Deputy Prosecutor at the Court of First Instance of Kigali, Rwanda, on 
charges of genocide and crimes against humanity. According to information received, legal 
issues pertaining to the deportation of Mr. Mbarushimana to a country where he may face 
the death penalty, in particular reference to the European Convention on Human Rights and 
Protocols thereto, had been addressed in the correspondence between the Under-Secretary-
General for Legal Affairs and UNMIK legal adviser. It was further reported that the 
conditions of detention that Mr. Mbarushimana may face upon return to Rwanda were life-
threatening and amount to ill-treatment. 
 
Communication received 
 
384. On 19 July 2001 the Special Rapporteur received information concerning Mr. 
Callixte Mbarushimana, whose extradition was sought by the Government of Rwanda in 
connection with charges of genocide and crimes against humanity. The Special Rapporteur 
was informed that on 4 June 2001 the examining judge in the case Ms. Lis Sejr issued an 
opinion that the petition did not meet the legal prerequisites. Her decision was reportedly 
supported by a Gjilan/Gnjilane District Court panel and the Kosovo Supreme Court on 11 
and on 12 June 2001 respectively. The Supreme Court reportedly ordered that Mr. 
Mbarushimana be immediately released. It was reported that Mr. Mbarushimana was 
released accordingly. 
 
México 
 
385. Durante el período que se examina, la Relatora Especial envió 6 llamamientos 
urgentes en relación con violaciones del derecho a la vida. 
 
Llamamientos urgentes 

386. El 14 de enero de 2001 la Relatora Especial envió un llamamiento urgente al 
gobierno de México en relación con el caso del Sr. Severiano Lucas Petra, indígena 
mixteco Presidente del Comité Contra la Contracepción Forzada, quien murió fue 
asesinado el 19 de septiembre de 2000 cerca de su domicilio en la comunidad de La 
Fátima, Municipio de Ayutla de Los Libres, Guerrero. Se alega que la muerte estaría 
relacionada con la labor de denuncia realizada por el Sr. Lucas Petra respecto del caso de 
un grupo de indígenas mixtecos que habrían sido presuntamente esterilizados. La Relatora 
Especial expresó su preocupación por la seguridad de las vidas de otros líderes indígenas 
mixtecos que denuncian los mismos hechos.  

387. El 23 de marzo la Relatora Especial transmitió un llamamiento urgente al gobierno 
de México con relación a las amenazas de muerte dirigidas a la familia de Eduardo Torres 
Garcicrespo a través de llamadas telefónicas por parte de un hombre que se habría  
identificado como un miembro de la policía. El Sr. Torres Garcicrespo murió el 30 de 
marzo de 1995 como consecuencia de los disparos a quemarropa efectuados por un agente 
de la policía. Los tribunales de México habrían encontrado culpable de homicidio 
calificado y de abuso de autoridad a cuatro policías, imponiéndoles una pena de prisión de 
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36 años. Según la información recibida, los autores del crimen interpusieron un recurso de 
apelación que resultó en una reducción considerable de la pena. La Relatora Especial 
informó al Gobierno que la inminente puesta en libertad de estos policía podría poner en 
peligro la seguridad de la familia de la víctima, puesto que el testimonio de su viuda e hijos 
fue decisivo en su proceso. 

388. El 12 de septiembre de 2001, la Relatora Especial transmitió un llamamiento 
urgente en relación con el caso del Sr. César Salazar Góngora, activista homosexual. Según 
las informaciones recibidas, el 10 de Agosto de 2001 el señor Salazar Góngora habría sido 
detenido, golpeado y violado por tres hombres en la ciudad de Merida, en el estado de 
Yucatán. El 13 de agosto de 2001, el Sr. Salazar Góngora habría presentado una queja ante 
la oficina del procurador. Este mismo día habría recibido sesenta y tres amenazas de muerte 
telefónicas presuntamente por parte de sus agresores. Se informa que, el 27 de agosto, al 
denunciar tales llamadas, las autoridades habrían contestado al Sr. Salazar Góngora que el 
hostigamiento por teléfono no era un delito. El 28 de agosto el Sr. Salazar Góngora habría 
presentado otra queja ante el Procurador general del estado, el Sr. Miguel Angel Diaz 
Herrera, quien habría decidido otorgar una protección policial al Sr. Salazar Góngora y 
reemplazar los investigadores encargados de la instrucción.  

389. El 23 de octubre la Relatora Especial, junto con la Representante Especial del 
Secretario General  sobre los defensores de los derechos humanos y el Relator Especial 
sobre la tortura, envió un llamamiento urgente con relación al asesinato de la Sra. Digna 
Ochoa y Placido, defensora de los derechos humanos  y miembro del Centro de Derechos 
Humanos  “Miguel Augustín Pro Juarez (PRODH) en México, el 19 de octubre de 2001. 
De acuerdo con la información recibida, la Sra. Ochoa fue encontrada muerta en un 
despacho de abogados en la Ciudad de México. Los autores del crimen habrían dejado en el 
lugar de los hechos una amenaza de muerte contra el resto de los defensores de dicho 
centro, en el caso que continuasen prestando sus servicios al mismo. La Relatora Especial 
expresó su preocupación por la seguridad de las colaboradoras de la señora Ochoa, las 
señoras Pilar Noriega y Bárbara Zamora. 

390. El 7 de noviembre la Relatora Especial, juntamente con la Representante Especial 
del Secretario General  sobre los defensores de los derechos humanos envió un 
llamamiento urgente con respecto a las amenazas de muerte contra unos defensores de 
derechos humanos de la Red Nacional Mexicana de organismos Civiles de Derechos 
Humanos “Todos los Derechos para Todos”.  Se informa que el 27 de octubre de 2001 la 
oficina del Periódico Reforma en la Ciudad de México habría recibido un escrito que 
reivindicaba el asesinato de la defensora de derechos humanos Digna Ochoa y contenía 
amenazas de muerte y condiciones para la ejecución de los siguiente miembros de  dicha 
red: Juan Antonio Vega, Miguel Sarre, Fernando Ruiz, Sergio Aguayo y Edgar Cortez.  
 
391. El 28 de noviembre la Relatora Especial juntamente con la Representante Especial 
del Secretario General sobre los defensores de los derechos humanos y el Relator Especial 
sobre la situación de los derechos humanos y las libertades fundamentales de los indígenas 
envió un llamamiento urgente al gobierno de México en relación con las amenazas de 
muerte en contra del Sr. Aldo González y de la Sra. Melina Hernández Sosa, miembros de 
la Unión de organizaciones de la Sierra de Oaxaca (UNOSJO). Se informó que el 1 de 
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noviembre de 2001, la UNOSJO habría recibido amenazas de muerte por correo electrónico 
supuestamente relacionadas con su trabajo para la promoción y la defensa de los derechos 
de los pueblos indígenas de la región. 
 
Comunicaciones enviadas 
 
392. El 31 de julio de 2001, la Relatora Especial transmitió una comunicación a la 
violación del derecho a la vida de la persona que se idica a continuación.  
 
393. Según las informaciones recibidas, el 4 de julio de 2001 habría sido asesinado por 
personas no identificadas el Sr. Marcos Torres Campos, líder local de la Organización 
Campesina de la Sierra del Sur (OCSS) dedicada a la denuncia de las condiciones de 
extrema pobreza en que viven los campesinos del estado de Guerrero. Se informa que el Sr. 
Marcos Torres Campos habría sufrido la amputación de cuatro dedos de la mano izquierda 
y posteriormente habría muerto como consecuencia de cuatro impactos de bala del calibre 9 
mm El Sr. Marcos Torres Campos habría participado desde el 28 de junio de 2001 en los 
bloqueos de carreteras y en la huelga permanente convocada por la OCSS en solicitud de 
una audiencia con el secretario general del Gobierno del Estado con el objeto de pedir 
productos agricolas para varias comunidades de la Sierra del Sur. En el transcurso de las 
protestas la OCSS habría recibido amenazas por parte del Subsecretario de la gobernación 
sobre las nefastas consecuencias que podrían tener las acciones que estaban llevando a cabo 
los miembros de dicha organización. 
 
Comunicaciones recibidas 
 
394. El 13 de diciembre de 2000, el Gobierno Mexicano envió información a la Relatora 
Especial sobre el asesinato de Víctor Arreola Barrientos proporcionada por la Comisión 
Nacional de Derechos Humanos y por la Procuraduría General de Justicia del Estado de 
Guerrero. De acuerdo con las informaciones presentadas por el Gobierno, el Sr. Barrientos 
fue asesinado el 16 de Mayo de 2000 en el municipio de la Mira de la comunidad de el 
Cucuyachi, en el Estado de Guerrero. Según informa el Gobierno, la Procuraduría está 
profundizando con las investigaciones para el esclarecimiento de los hechos y la 
identificación y ubicación de los responsables del homicidio. 
 
395. El 3 de enero de 2001, el Gobierno de México trasmitió a la Relatora Especial 
información complementaria a la nota 101041 del pasado 21 de mayo de 2000, respecto al 
caso de la Lic. Digna Ochoa. El Gobierno informó que el agente de la  policía judicial 
adscrito a la Procuraduría General de Justicia del Distrito Federal encargado de la custodia 
de la Lic. Digna Ochoa señaló que dicha custodia se ha interrumpido y reanudado de 
conformidad con las instrucciones recibidas del director del Centro de Derechos Humanos  
Miguel Agustín Pro-Juárez. Asimismo se informó que Digna Ochoa salió del país en el mes 
de septiembre del 2000 e se indicó que, por la necesidad de mantener en anonimato su 
paradero, no ha sido posible mantener contacto con ella. 
 
396. El 6 de marzo de 2001, el Gobierno de México transmitió información adicional 
respecto a los casos de los señores Benito Almaráz Enríquez, Juan Sosa Maldonado, 
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Arnulfo Almaráz García, Genaro López Ruiz, José Pacheco Contreras, Guillermo Pacheco 
Pacheco y  Silvano Pacheco Pacheco. El Gobierno presentó adicional información a la 
Relatora Especial relativos a los procesos penales llevados a cabo por la Procuraduría 
General de Justicia del Estado de Oaxaca contra las personas anteriormente mencionadas.  
 
397. El 6 de marzo de 2001, el Gobierno de México transmitió información adicional 
sobre el caso del periodista Jaime Avilés. El Gobierno señaló que la Comisión Nacional de 
Derechos Humanos informó que el Dr. José Luis Soberanes presidente de la Comisión, 
estableció personalmente comunicaciones con la directora del periódico La Jornada, quien 
mencionó que el presunto agraviado no deseaba que este asunto fuera objeto de mayores 
investigaciones. Asimismo, la Comisión Nacional informó que en su base de datos no se 
encontró registro alguno de queja bajo el nombre del Sr. Jaíme Avilés. 
 
398. El 9 de mayo de 2001, el Gobierno de México transmitió información sobre el caso 
del Sr. José Angel Martínez Rodríguez. El Gobierno informó a la Relatora Especial sobre 
la investigación del homicidio de José Ángel Martínez Rodríguez por la procuraduría 
general de la República con sede en Villahermosa Tabasco. Según el Gobierno, no se ha 
otorgado compensación o indemnización alguna ya que no se ha concluido el proceso penal 
correspondiente que se instruye contra el presunto culpable Anacarsis Peralta Moo.  
 
399. El 9 de mayo de 2001, el Gobierno de México transmitió información sobre el caso 
del Sr. Lucas Petra Severiano, indígena mixteco del municipio de Ayutla de los Libres. El 
Gobierno informó que se dio inicio a la averiguación previa ALLE/SC/03/291/2000 en el 
municipio de Ayutla de los Libres, estado de Guerrero. Además, la Procuraduría de Justicia 
del Estado aclaró que el homicidio ocurrió el 19 de noviembre de  2000 y no el 19 de 
septiembre de 2000 como lo señaló la Relatora en su comunicación. 
 
400. El 5 de julio de 2001, el Gobierno de México transmitió información a la Relatora 
Especial respecto al caso del Sr. Eduardo Torres Garcicrespo. El Gobierno explicó que la 
Comisión Nacional de Derechos Humanos asi como la Procuraduría General de Justicia 
estaán al tanto del asunto. Precisó también que los familiares del Sr Torres Garcicrespo no 
figuraron como testigos en el proceso penal seguido en contra de los policías involucrados, 
como lo había señalado inicialmente la Relatora Especial. Por fin, de acuerdo con el 
Gobierno, los familiares antes mencionados no han promovido queja alguna ante la 
Comisión Nacional de Derechos Humanos con relación a las amenazas de que podrían ser 
objeto.  
 
401. El 22 de octubre de 2001, el Gobierno de México remitió el mensaje del Presidente 
Vicente Fox con motivo del asesinato de la defensora de derechos humanos, Lic. Digna 
Ochoa y Placido occurido el 19 de octubre de 2001. En su mensaje, el Presidente Fox 
expresó la más enérgica condena del Gobierno Federal frente al asesinato de la Lic. Ochoa 
y frente a todo acto de violencia, amenaza o intimidación contra cualquier persona u 
organización civil dedicada a la defensa y promoción de los derechos humanos. El 
Presidente de Mexico manifestó el total compromiso de su gobierno de apoyar a las 
autoridades competentes del Distrito Federal para que se lleven a cabo puntualmente las 
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investigaciones y las acciones necesarias que permitan someter a la justicia y castigar a los 
responsables de este crimen. 
 
402. El 26 de octubre de 2001, el Gobierno de México en alcanze de su comunicación 
del 22 de octubre de 2001, la declaración de la Subsecretaria para Derechos Humanos y 
Democracia, Mariclaire Acosta, en la cual condena el asesinato de la defensora de derechos 
humanos, Lic. Digna Ochoa, reafirma el compromiso claro y manifiesto de la 
administración mexicana con los derechos humanos y expone los programas para la 
defensa de los derechos humanos en México. 
 
403. El 12 de noviembre de 2001, el Gobierno de México transmitió información 
proporcionada por la Procuraduría General del Estado de Guerrero con respecto a la 
investigación del homicidio  del Sr. Marco Torres Campos, lider local de la Organización 
Campesina de la Sierra del Sur (OCSS).  De acuerdo con el Gobierno, no se había inpuesto 
ninguna sancción penal o disciplinaria a alguna persona relacionada con los hechos de la 
muerte de Marcos Torres ya que se desconoce la identidad de los responsables del 
homicidio de dicha persona. 
 

404. El 16 de noviembre de 2001, el Gobierno de México transmitió información sobre 
la situación  de los Sres. Juan Antonio Vega, Miguel Sarre, Fernando Ruiz, Sergio Aguayo 
y Edgard Cortez quienes habrían recibido amenazas de muerte. El Gobirno señaló desde el 
1 de noviembre de 2001, la Procuraduría General de la República brindó protección con 
escoltas a  los Sres. Sergio Aguayo Quesada, Juan Antonio Vega Baez, Fernando Ruiz y 
Miguel Sarre. Por lo que se refiere al Sr. Edgar Cortéz, el Gobierno informó se ha negado 
públicamente a aceptar la escolta que lo proteja. 
 
405. El 3 de diciembre de 2001, el Gobierno de México transmitió información respecto 
a la investigación del asesinato de Sr. Francisco de la Cruz Mesino, representante de la 
Organización Campesina de ls Sierra del Sur (OCSS) en la comunidad de Agua Blanca en 
la sierra de Atoyac el 1 de marzo de 2001. Según la información presentada por el 
Gobierno, hasta el momento no se ha logrado la identificación de los responsables del 
hecho delictivo. 
 
406. El 3 de diciembre de 2001, el Gobierno de México transmitió información 
complementaria respecto al caso del  Sr. Marco Antonio Abadicio Mayo. De acuerdo con 
la información proporcionada por el Gobierno la Procuraduría General de Justicia del 
estado de Guerrero informó que el 22 de julio de 2000, el agente del Ministerio Público 
adscrito al sector Garita, de Acapulco, Guerrero, inició la averiguación previa 
TAB/COY/353/2000, integrada por el delito de homicidio en grado de tentativa cometido 
en agravio de Marco Antonio Abadicio Mayo, y en contra de Filomeno Refugio Zambrano 
y Delfino Vicario Flores. Actualmente el proceso se encuentra en etapa de instrucción y las 
investigaciones siguen su curso. 
 
407. El 3 de diciembre de 2001, el Gobierno de México envió información 
complementaria respecto a la investigación del homicidio del Sr. Marco Torres Campos. 
De acuerdo con la información proporcionada por el Gobierno, el 20 de octubre de 2001, la 
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Policía Judicial del estado informó que los probables responsables del homicidio del Sr. 
Marcos Torres son José Luis Barrera Rodríguez y José Avila Flores. El Gobierno informará 
oportunamente sobre las investigaciones en curso. 
 
408. El  3 de diciembre de 2001, el Gobierno de México remitió la carta que dirige la 
Subsecretaria para los Derechos Humanos y la Democracia Sra. Mariclaire Acosta a la 
Relatora Especial, en la que hace referencia  al asesinato de Digna Ochoa. 
 
Myanmar 
 
Communications sent 
 
409. The Special Rapporteur transmitted allegations of violation of the right to life of the 
following individuals: 
 
410. According to the information received, on 24 September 2000, a SPDC patrol led 
by Capt. Aung Hpyu, killed Mr. Zaai Za-Ling, aged 26, and raped his wife Mrs. Naang 
Mon in Kun Hung Village, Wan Saang Tract, Lai-Kha Township. 
 
411. It was reported that on 16 October 2000, about 30 SPDC soldiers from Kun-Hing 
based LIB524 led by Capt. Win Maung forcibly conscripted some 18 villagers as porters in 
Kaeng Tawng area, Murng-Mai Township. Furthermore, it was reported that later the same 
day soldiers allegedly shot dead two of these people, Mr. Lung Nyaa, aged 61, and Mr. 
Lung Saw-Na, aged 57, after they had collapsed under their burden. 
 
412. According to the information received, on 16 August 2000, in Murng-Kerng, a 
column of SPDC soldiers from LIB514 led by commander Hla Myint, shot dead Mr. Lung 
Paan Zing, a displaced farmer. 
 
413. It was reported that on 18 October 2000 in Ka Li village relocation site, Kun-Hing 
Township an SPDC patrol led by Capt. Tin Aung beat and tortured to death Mr. Zaai Pan-
Zit-Ta, a displaced farmer. 
414. It was reported that in Mid-October 2000, a column of some 85 SPDC soldiers from 
Co. 4 of LIB534 seized 11 civilians as porters at a relocation site outside Kun-Hing. 
According to the information received, the dead bodies of Mr. Zaai Na-Ling, aged 37, Mr. 
Zaai Nan-Taw, aged 29, Mr. Zaai Zaw-Ti-Ka, aged 31, Mr. Lung Saw-Ti, aged 49, Mr. 
Lung Kham, aged 57 and Mr. Lung Pan-Ta, aged 61 were later found by local people in the 
area. 
 
415. It was reported that on 13 September 2000 in Paang Kaw village, Murng Tin Tract, 
Murgn-Phyak Township, a patrol of SPDC soldiers from IB221 shot dead Mr. Aa Pae, aged 
26, while he was fishing in a river near his village. 
 
416. It was reported that on 20 September 2000, in Nam Kaang village, Huay Koi Tract, 
Kaeng-Tung Township, a patrol of SPDC soldiers from IB245 shot dead Mr. Aa Koi, a 
local villager. 
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417. A family of four, Mr. Zaai Ma -La, aged 26, Ms. Naang Kya Yong, aged 24, Zaai 
Bee, aged 6, and Naan Thun Nae, aged 4, were reportedly beaten to death by a patrol of 
SPDC soldiers from IB66 led by Capt. Soe Win in Ton Hung Tract, Murng-Nai Township 
on 29 March 2001.  
 
418. Mr. Zaai Zae-Ya, the village tract secretary, was reportedly arrested together with a 
villager, Mr. Zaai Man, by SPDC soldiers from LIB524 in Laai Zan village Saai Zan Tract, 
Kun-Hing Township on 19 May 2001. It was alleged that the two men were taken to the 
military base in Kun-Hing Town, where they were severely tortured. In the case of Mr. 
Zaai Zae-Ya the torture reportedly continued until he was dead. 
 
419. Mr. Lung Mae-Tha, aged 49, Mr. Naang Mya, aged 22, Mr. Naang Zing, aged 23, 
and Mr. Naang Phon, aged 19, were allegedly beaten to death by SPDC soldiers of IB55 on 
the road between Maak Laang and Phuay Hai villages, north of Lai-Kha Town on 11 April 
2001.  
 
420. It was reported that on 26 April 2001, SPDC troops of IB246 led by Capt. Myint 
Lwin forcibly conscripted some 20 porters in Kun-Hing. One of them, Mr. Lung Mu-Ling, 
aged 45, was allegedly accused of defying orders and subsequently beaten to death by the 
soldiers, when he collapsed while carrying a heavy load on 29 April 2001.  
 
421. Mr. Zaai Wa -Ling, aged 21, was reportedly shot dead during interrogation by SPDC 
soldiers in Wan Phui village, Kho Lam Tract, Nam-Zarng Township on 4 April 2001. 
 
422. Mr. Aa Nu, aged 39, was reportedly shot dead by a patrol of SPDC IB221, in Lang 
Saad Tract, Murng-Phyak Township, when he was gathering firewood in a forest near the 
road on 21 February 2001. 
 
423. It was reported that on 10 February 2001, SPDC troops of LIB330 rounded up 
civilians to be forcibly conscripted as porters. According to the information received, Mr. 
Zaai in Phya was among 16 persons seized. Allegedly, he was shot dead by soldiers when 
he tried to escape after three days of hard labour. 
 
424. On 23 May 2000, some 100 SPDC soldiers from IB246 led by Capt. Htun Aung 
reportedly seized 64 displaced persons who were working on their farms near Kun-Hing. 
Allegedly, after women and men had been separated, the civilians were lined up and shot 
dead. According to the information received, Mr. Lung Pu, aged 54, Mr. Zaai Kam, aged 
31, Mr. Zaai Nyunt, aged 30, Mr. Zaai Thun, aged 22, Mr. Zaai Mya, aged 21, Mr. Zaai 
Ku, aged 19, Mr. Lung Zaang La, aged 49, Mr. Lung Kan-Na, aged 53, Mr. Lung Mai, 
aged 57, Mr. Zaai Thawn, aged 41, Ms. Naang Kya, aged 47, Ms. Naang Seng, aged 30, 
Ms. Naang Ung, aged 25, Ms. Naang Paang, aged 23, Ms. Naang Pan, aged 21, Ms. Pa La, 
aged 50, Ms. Pa Pang, aged 49, Ms. Pa Khur Wan, aged 52, Ms. Naang Seng Hawng, aged 
33, Ms. Naang Yunt, aged 7, Mr. Zaai Awng, aged 4, were killed in this incident. 
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425. It was reported that in late May 2000, Ms. Naang Muay Phawng, aged 27, Ms. 
Naang Zaam Pao, aged 24, Ms. Naang Htun Nae, aged 21,  Ms. Naang Khur Wan, aged 20, 
Ms. Naang Laao Sai, aged 18, and Ms. Naang Seng Hurn, aged 16, were stopped by SPDC 
soldiers near the Kun-Hing-Murng-Paeb Road between Ka Li village relocation site and 
Kun-Hing Town. Allegedly, the commanding officer Capt. Aung Htay ordered his men to 
rape the women. According to the information received, after they had been raped by some 
20 soldiers, the women were ordered to sit in a group and then shot dead. 
 
426. According to the information received, on 20 November 2001, Mr. Zaai Zaw Zing, 
aged 25, and Mr. Zaai Mint Zo, aged 27,  were stopped by an SPDC patrol about 5 miles 
from Paang Long, severely tortured and mutilated and finally shot dead, after they were 
accused of carrying food to Shan fighters. 
 
427. It was reported that on 25 November 2000, Mr. Zaai Zin-Ta and Ms. Naang Nae 
were shot dead outside their farm in Loi-Lem Township by a group of SPDC soldiers from 
IB66 who were passing by. 
 
428. According to the information received, Mr. Paw Thao Pan-Ti, aged 54, Mr. Lung 
Nyaa, aged 51, Mr. Zaai Ma-La, aged 38, Mr. Zaai Khat, aged 33, Mr. Zaai Wi-La-Sa, 
aged 31, Mr. Zaai Zan-Da, aged 30, Mr. Zaai Na-Long, aged 40, Mr. Zaai Khin, aged 25, 
Ms. Naang Awng, aged 27, Ms. Naang Lao, aged 31, Ms. Naang Kya, aged 33, Ms. Pa 
Mon, aged 41, and Ms. Pa Mai, aged 44, were shot dead by a group of SPDC soldiers of 
the LIB514 under the command of Capt. Pan Aung on 27 March 2000, when they were 
clearing a plot of land for growing rice in a forest some distance from Murng-Kerng. 
 
429. It was reported that on 2 April 2000, SPDC soldiers from IB246 were searching the 
abandoned village of Naa Hawng, when they came across five civilians. Allegedly, four of 
them, Mr. Zaai Aw, aged 25, Mr. Zaai Mon, aged 23, Ms. Naang Kui, aged 24, and Ms. 
Naang Awng, aged 21, were killed when the soldiers opened fire at them. The fifth civilian 
reportedly managed to escape and survived the incident. 
 
430. According to the information received, Ms. Naang Thun Nae, aged 19, Ms. Naang 
Ong, aged 15, and Ms. Naang Paan Yaen, aged 22, were gathering wild vegetables in a 
forest some 2 miles south of Kae See Town, when they were surrounded by SPDC soldiers 
from LIB514 led by Capt. Than Myint. Allegedly, Capt. Myint personally raped Ms. Naang 
Ong whereas Ms. Naang Thun Nae and Ms. Naang Paan Yaen were reportedly raped 
repeatedly by junior officers. It was further reported that the women were subsequently 
handed over to a group of some 30 soldiers, who gang-raped them prior to shooting them 
dead eventually.  
 
431. The Special Rapporteur, jointly with the Special Rapporteur on Torture, transmitted 
allegations of violation of the right to life of the following individuals. 
 
432. Seven men, including Mr. Zalae Yaao, aged 45, Mr. Loong Sai, aged 50, and Mr. 
Saang Kaw Lam, aged 38, were reportedly beaten to death by SPDC troops of LIB 247 for 
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failing to provide forced labour on a road building project, from Kho Lam in Nam Zarng 
township to Wan Zing in Kae-See township on 27 May 1999. 
 
433. Sai Wi-Ling, aged 36, Sai-Kaw-Wi, aged 32, Sai Pan-Ti, aged 28, Sai Khae-Min-
Da, aged 27, Sai Lao Wan, aged 19, Sai Lu, aged 33, Naang Ae Nawng, aged 30, and 
Naang Leng, aged 17, were reportedly beaten to death on 15 May 1999 by SPDC troops 
from LIB 513 at a farm located at a place known as Ho Khaai Nawng Kuen, about four 
miles east of the town. According to the information received, they were working on a farm 
when a patrol surrounded and arrested them, accusing them to be agents of the Shan 
resistance collecting intelligence on their tr oop activities.  They were then reportedly tied 
up, interrogated and beaten to death. 
 
434. Ai Phom-Ma, aged 25, and Ai Lao, aged 20, were reportedly seized by SPDC 
troops from LIB 334 on 29 April 1999, when they were fishing in Nam He stream together 
with four other villagers. The six were reportedly interrogated and beaten for several hours 
and subsequently tied to trees and left. It was reported that all of them suffered from 
fractured heads and bruises and wounds all over their bodies. The two aforementioned 
persons allegedly died six days after the incident as a result of the treatment they had been 
subjected to. 
 
435. Put Sit Ta, the head man of Nam Rarng village, reportedly died in August 1999 as a 
result of the beating he was subjected to by soldiers. According to the information received, 
he was beaten to death because he allegedly refused to carry out an order from soldiers to 
relocate himself.  
 
436. Zaai Hong, aged 17, Zaai Kan, aged 21, Zaai Pheo, aged 19 and Zaai Laa, aged 30, 
were reportedly surrounded by about 30 SPDC troops in November 1999, when they were 
working in a rice field at Murng Sen village in Murng-Sart township. It was alleged that 
they were accused of being Shan soldiers of Shan State Army-East (SSA-E) and 
subsequently interrogated and beaten. According to the information received, they were so 
severely beaten that they all lost consciousness and Zaai Hong, the minor, was said to have 
died on the spot as a result of the ill-treatment. The troops allegedly left them lying in the 
field. 
 
437. Lun Su, aged 58, was reportedly seized by Unit 519 on 23 February 2000, when he 
was returning from his farm. According to the information received, he was severely beaten 
and as a result died one hour later. The incident reportedly took place in front of General 
Khin Nyunt, Secretary 1 of the State Peace and Development Council (SPDC). 
 
438. The Special Rapporteur, jointly with the Special Rapporteur on Violence against 
Women and the Special Rapporteur on Torture transmitted allegations of violation of the 
right to life of the following individuals. 
 
439. Three young women originally from Wan Paang village, Nam-Zarng township, 
including two minors and Naang Zing Mya, aged 22, were reportedly gang-raped by SPDC 
troops from Co. 4 of LIB 247 at a farm 3,5 miles from the town on 24 May 1999. Naang 
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Zing Mya was allegedly shot dead when she tried to run away. The two other girls were 
believed to have been subsequently severely beaten and slapped.  
 
440. Pa Poi, aged 38, Naang Awng, aged 31, Naang Mawn, aged 30 and Pa Lie Pe, aged 
42, were reportedly arrested on 30 October 1999 by SPDC troops form LIB 514, under the 
accusation of having provided rice for Shan rebels. According to the information received, 
they were taken to a deserted village west of Murng-Kerng town, where they were shot 
dead on the following morning, before the soldiers returned to the town.  
 
441. Naang Ong, aged 15, Naang Thun Nae, aged 19, and Naang Paan Yaen, aged 22, 
were reportedly arrested by SPDC troops from company n° 3 of LIB 514 in late March 
2000, at 2,5 miles south of Kae-See town, Kae-See township. Allegedly, the were accused 
of being the wives of Shan rebels, tied up and interrogated about the whereabouts of Shan 
rebels. The youngest woman was reportedly taken away by the patrol commander, who was 
believed to have raped her, while the other two were raped by two officers. On the 
following day, the two women were allegedly handed over to the remaining  30 soldiers 
who reportedly gang-raped them and subsequently shot them dead. 
 
442. Naang Muay Phawng, aged 27, Naang Zaan Pao, aged 24, Naang Htun Nae, aged 
21, Naang Khur Wan, aged 20, Naang Laao Sai, aged 18, and Naang Seng Hurn, aged 16, 
all displaced women, were reportedly arrested by SPDC troops from LIB 248, in late May 
2000, and robbed of all their money. Subsequently they were allegedly raped by about 60 
soldiers and afterwards shot dead.  
 
443. Naang Kawng Tip, aged 17, was reportedly raped and killed by seven of the SPDC 
troops form Murng-Start-township based LIB 527, on 13 April 1999.  
 
444. Sai Nu, aged 38, Sai Zitta, aged 36, Sai Nya-Lintta, aged 40, Maamg Nguay (f), 
aged 21, and Naanf Lern (f), aged 17, were reportedly arrested by SPDC troops from Co. 2 
of LIB 102 on 11 January 2000, along the banks of the Nam Paang river. According to the 
information received, the three men were interrogated about the whereabouts of Shan 
Soldiers in the area and beaten to death one by one. The two women were reportedly taken 
with the troops for two days and two nights. Allegedly, they were forced to take off all their 
clothes, gang-raped and finally shot dead. 
 
Nepal 
 
Communications received 
 
445. By letter dated 12 April 2001, His Majesty's Government of Nepal provided 
information concerning the following cases. 
 
446. According to the response, Ms. Laxmi Dhakal Mudbari was sentenced to six 
months imprisonment and a fine of 1500 Rupees. She was reportedly kept in prison as she 
could not afford to pay the fine. After she had completed her term of imprisonment, she 
was reportedly released on 9 January 2001 from Bharatpur prison. 
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447. To the Government's knowledge nobody called Sita Pun, Srijana Pun, Balbhadra 
Thapa or others mentioned in para 314 of last year's report were arrested by police. 
 
448. The Special Rapporteur was informed that an investigation team comprising senior 
officials from the Ministry of Home Affairs was sent to Khara Village District Council of 
Rukum District to investigate an incident that happened on 24 January 2000. According to 
the information received, a gang of terrorists assembled in the village that day. Reportedly, 
when the police and security personnel arrived in the village "a clash between both sides 
happened", during which 15 persons including Jogi Oli, Triman Oli, Lal Bahadur Oli, 
Gopal Khatri, Deurupe Khatri, Tikaram Khatri, Himant Khatri, Laxmi Bahadur Khadka, 
Bhadra Bahadur Khadka, Devilal Khadka, Govind Khadka and Khadge Khadka were 
killed. 
 
449. Concerning the case of Bhagwati Chaudhari, a 17-year-old girl, who allegedly got 
killed by police at Urma village, Kailali district the Government replied that armed persons 
hid in a house in Urma village, Kailali District. When the police arrived fire was reportedly 
opened from the people inside the house. In the ensuing fight six persons including 
Bhagawat Chaudhari were reportedly killed.   
 
450. The Special Rapporteur was informed that police security personnel found Lila 
Bahadur Shrestha near the police station of Kerung village. As they were reportedly 
suspicious, they started to make enquiries. Mr. Shrestha allegedly started to threaten them 
and the security personnel reportedly had to shoot him in self-defence. 
 
Nicaragua 
 
Llamamientos urgentes 
 
451. El 23 de mayo de 2001, la Relatora Especial junto con la Representante Especial del 
Secretario General sobre los defensores de los derechos humanos transmitió un 
llamamiento urgente al Gobierno de Nicaragua referente al caso de Vilma Núñez de 
Escorcia, presidenta del Centro Nicaraguense de Derechos Humanos (CENIDH) y otros 
miembros de dicha organización, quienes serían objeto de una nueva campaña de 
desprestigio y amenazas. Según las informaciones recibidas, el Sr. José Marenco Cardenal, 
Ministro de Gobernación, habría acusado a Vilma Nuñez de Escorcia de supuesta ayuda al 
grupo armado del Frente Unido Andrés Castro (FUAC). El 8 de mayo de 2001, la 
Procuraduría General de Justicia habría resuelto la inexistencia de méritos para iniciar una 
investigación criminal en contra de la persona en cuestión en su propio nombre y en 
representación del CENIDH. Sin embargo, el gobierno no habría retirado sus acusaciones y 
la campaña contra el CENIDH todavía no habría cesado. La presidenta del centro habría 
sido amenazada y sujeta a hostigamiento. En diciembre de 2000, la Comisión Inter-
Americana de Derechos Humanos habría pedido a las autoridades de Nicaragua de 
garantizar la protección del personal del CENIDH. Aunque actualmente el referido centro 
sería beneficiario de una protección policial, las investigaciones policiales relativas a la 
mencionada campaña de amenazas de muerte habrían sido inadecuadas. 
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Comunicaciones enviadas 
 
452. El 27 de abril de 2001, la Relatora Especial transmitió una comunicación a la 
violación del derecho a la vida de la persona que se idica a continuación.  
 
453. Según las informaciones recibidas, el día 2 de diciembre de 2000, Roque Rene 
Obando, de 4 años de edad, habría muerto como consecuencia de un disparo en el pecho 
cuando se encontraba en compañía de su madre en un camino cercano al polígono de tiro 
de la brigada Omar de Torrijos, propiedad del ejército de Nicaragua. Según afirma la 
fuente, el disparo habría sido realizado por un vigilante privado, miembro activo de la 
empresa de seguridad privada wakenhut, que se encontraba en dicho polígono de tiro. Se 
informa que las señales de advertencia no son utilizadas cuando se realizan prácticas de 
tiro. 

 
Comunicaciones recibidas 
 
454. El 31 de enero, 2 de febrero, 28 de mayo y 17 de agosto de 2001, el Gobierno de 
Nicaragua informó respecto al caso de la muerte del joven Wilmer Antonio González 
Rojas, de 16 años de edad, muerto en la prisión de Tipitapa (jurisdicción de Managua) el 17 
de agosto de 1999. Según el informe de la Inspectoria General del Sistema, el suicidio del 
joven antes mencionado fue producto de los efectos sicológicos que causo en su 
personalidad el encierro en la prisión;  al mismo tiempo se señala que  existió maltrato 
físico de parte de un funcionario del Centro Penitenciario de Tipitapa  meses anteriores al 
suicidio y que no se le brindó el tratamiento sicológico y penitenciario necesario para evitar 
el hecho. El Gobierno informó que se aplicó medidas disciplinarias a cada uno de los 
funcionarios implicados en el incidente, de conformidad con las normas que rigen el 
Sistema Penitenciario. El Gobierno subrayó que este incidente constituyó un hecho aislado 
ya que desde esa fecha no se había producido ningún otro caso de suicidio en ninguno de 
los 8 centros penitenciarioas del país.  
 
455. El 27 de agosto de 2001, el Gobierno de Nicaragua informó respecto a la muerte del 
menor Roque Rene Obando, ocurrida el 1 de diciembre de 2000, en las inmediaciones del 
Polígono de Tiro de la Brigada Omar Torrijos, propiedad del Ejército de Nicaragua, quien 
murió como consecuencia de una herida de arma de fuego en la parte superior del tórax, 
como lo describe la autopsia practicada por la Dra. Cándida Chávez. El Gobierno informa 
que el disparo fue realizado por el Sr. Douglas Antonio Vado, trabajador de la empresa de 
seguridad privada Wackenhut, quien se encontraba en dicho polígono de tiro realizando 
prácticas de tiro al blanco. De acuerdo con las investigaciones realizadas por la Dirección 
de Investigaciones Criminales de la Policía Nacional y de una comisión ad hoc del Ejército 
de Nicaragua, se concluyó que el Ejército no tuvo intervención alguna en este incidente. No 
obstante el referido caso se encuentra en estado de sentencia en el Juzgado Séptimo del 
Distrito del Crimen de Managua. Por fin, cabe señalar que la ONG Casa Alianza de 
Nicaragua solicitó que junto con la sentencia penal se determine el grado de 
responsabilidad de la empresa de la que es empleado el victimario. 
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Nigeria 
 
Urgent appeals 
 
456. On 7 November 2001, the Special Rapporteur, jointly with the Special Rapporteur 
on Violence Against Women, its Causes and Consequences, transmitted an urgent appeal 
concerning Ms. Safiya Huassaini Tungar-Tudu, a pregnant woman who was reportedly 
sentenced to death by stoning for pre-marital sex by an Islamic court in Gwadabawa, in the 
northern Nigeria state of Sokoto. According to the information received, Ms. Tungar-
Tudu's alleged sex partner was acquitted by the same court, because it supposedly lacked 
sufficient evidence to prosecute him for the alleged sexual indiscretion. 
 
Communications sent 
 
457. On  26 October 2001, the Special Rapporteur transmitted an allegation concerning 
the violation of the right to life of more than one-hundred people. According to information 
received, Nigerian government troops had shot dead more than one-hundred people in 
villages along the border between Benue and Taraba States in the week prior to the sending 
of the letter. It was reported that the killings, which allegedly went on for three days, were 
apparently in reprisal for the murdered soldiers in that region, earlier that month. 
 
Oman 
 
Urgent appeals 
 
458. On 10 May 2001, the Special Rapporteur transmitted an urgent appeal on behalf of 
Mr. Hatem Ali Nour Baksh and Mr. Abdul'Rahman Murad Mohammed, both Pakistani 
nationals, who were reportedly sentenced to death on 30 April 2001 by a Magistrate's Court 
on charges of drug smuggling, possession of firearms without a license and violation of the 
residence law for foreigners. It was reported that, under Omani law, it is not possible to 
appeal against death sentences, although such sentences had to be ratified by a legal 
committee and by the Sultan before they could be carried out. Concerns were expressed 
concerning a possible imminent execution if the sentences were finally ratified.  
 
Pakistan 
 
Urgent appeals 
 
459. On 27 August 2001, the Special Rapporteur, transmitted an urgent appeal 
concerning fourteen Afghan nationals who were reportedly residing in Peshawar, Pakistan, 
and at risk of being extra-judicially killed or summarily executed, in the event that they 
were to be returned. The Afghan nationals were identified as Dr. Zalmai Veeda, Dr. Sayed 
Humayun, Dr. Asadullah, Dr. Safiullah, General Mohd Hakim, Ustad Mohd Daud, Ustad 
Mahboob Shah, Shirullah, Najibullah Mujaheddedi, Eng Shah Agha, Palvasha, Dr. Farid, 
Dr. Shafiqua, Dagarman Abdull Qudous. 
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460. On 27 June 2001, the Special Rapporteur, jointly with the Special Rapporteur on 
Torture, transmitted an urgent appeal on behalf of Ms. Rubina Khan, who reportedly faced 
imminent execution. According to the information received, Ms. Rubina Khan confession 
to the crime she was charged with, was a consequence of having been tortured while in 
custody. It was brought to the Special Rapporteurs' attention that Ms. Khan was pregnant at 
the time of her arrest, but lost her child as a result of the torture she was subjected to by 
police. Concerns were also expressed as regards the effectiveness of her counsel since her 
defence lawyer was reportedly engaged by her husband, who was accused by her of 
murdering the victim. Allegedly, after her husband divorced her during the trial, she had no 
legal assistance for her two appeals. 
 
Communications sent 
 
461. During the period under review the Special Rapporteur transmitted an allegation to 
the Government of the Islamic Republic of Pakistan concerning the following cases. 
 
462. According to the information received, on 7 June 2001, Mr. Pervaiz alias Labah, 
was arrested and detained along with four other persons, Mr. Aslam, Mr. Shamshad, Mr. 
Khaliq and Mr. Ramzan, by the Nishatr Colony Police for robbery. Allegedly, Mr. Pervaiz 
was shot dead by a police officer when he was trying to escape from custody. 
 
463. According to the information received, on 16 July 2001, police officers shot and 
wounded seriously two unidentified men near the civic centre in Gulshan-I-Iqbal, Karachi. 
The two men were reportedly taken to the Aziz Bhatti police station in critical condition 
where they allegedly later died due to lack of medical attention. 
 
464. It was reported that on 15 August 2001, the Head-Constable of Sabzi Mandi police 
station, Amanat Ali, told Ms. Rehana, wife of Mr. Mohammed Sharif of Rashid colony, 
and her sister Ms. Shamiala that  he would take them to the District Court to submit an 
application regarding Shamiala's divorce from her husband. Instead, Amanat Ali and his 
accomplice Asghar Ali, allegedly took the two women to a rented house in Umer Street, 
where they tried to rape them. As the women resisted, Amanat Ali reportedly drew his gun, 
shot dead Rehana and seriously wounded Shamiala. 
 
465. The Special Rapporteur, jointly with the Special Rapporteur on Torture transmitted 
allegations of violation of the right to life of the following individuals. 
 
466. Abdul Rasheed, aged 60, was allegedly beaten to death by officers of the Naulakha 
police station in Lahore on 4 April 2001. According to the information received, upon Mr. 
Rasheed's refusal to withdraw a case he had filed with the police concerning the alleged 
kidnapping of his son, the assistant sub-inspector (ASI) responsible for the inquiry, started 
beating him. Allegedly, Mr. Abdul Rasheed fainted and died on the way to the hospital. 
 
467. Amjad reportedly died in police custody of Model town police station, Gujranwala, 
on 26 June 2001, two days after he was arrested for alleged involvement in a dispute. 
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Allegedly, he was tortured to death, the official cause of death reportedly being a heart 
attack. 
 
468. Mohammad Rafique, aged 20, was reportedly arrested by police officers from 
Thana City/Kamoki on 20 June 2001. According to the information received, Mohammad  
Rafique was hanged upside down and seriously beaten. He reportedly died in hospital on 3 
July 2001. Allegedly, the medical report stated that he died of kidney failure consistent 
with the beating. 
 
Communication received 
 
469. On 15 August 2001 the Government of Pakistan transmitted to the Special 
Rapporteur information concerning an incident that took place on 27 April 2000. 
According to the information provided, law enforcement agencies in Balochistan carried 
out a raid to recover illegal weapons from a house in Kakar colony (Pushtoonabad) Quetta, 
Balochistan. The police was reportedly prevented from searching the place and were fired 
upon by the offenders listed in the Special Rapporteur's communication dated 23 October 
2000. Saqi Khan s/o Muhammad Yousus Giran, Mohd Ramzan s/o Abdul Qaddus, Wazeer 
Muhammad s/o Faizullah and Juma Khan s/o Abdul Ghani were reportedly killed in the 
exchange of fire, eleven others were reportedly wounded. The Special Rapporteur was 
further informed that the police recovered several arms and ammunition in the operation.  
 
470. On 19 December 2000, the Government of Pakistan transmitted to the Special 
Rapporteur information concerning Mr. Ansar Barni, Chairman of the Ansar Barni Welfare 
Trust International, who reportedly had been receiving death threats. The Government 
reported that Mr. Barni, his family members and staff were protected by laws of the land 
and that they were pursuing their activities without interference. 
 
471. On 28 August 2000 the Government of Pakistan informed the Special Rapporteur 
that it cannot accept any suggestion that it should be responsible for carrying out an 
investigation in alleged attacks that took place in Kashmir. It was further said that the 
Government had repeatedly condemned all attacks that result in the killing of civilians and 
had been calling for their investigation by an impartial third party. 
 
Panamá 
 
Comunicación recibida 
 
472. El 12 de febrero de 2001, el Gobierno de Pananá transmitió informaciones a la 
Relatora Especial referente a la designación por el Gobierno de la Comisión de la Verdad 
de Panamá, cuyo objetivo es de investigar los casos de violaciones de los derechos 
humanos, desapariciones y muertes violentas durante la época de la dictadura militar que 
gobernó Panamá desde 1968 hasta 1989. De acuerdo con el Gobierno, la Comisión está 
integrada por el representante de la iglesia católica, el ex presidente del Comité panameño 
por los Derechos Humanos, y activitas de derechos humanos. La Comisión pretende 
descrubrir la verdad de lo ocurrido durnate la dictadura con el fin de sanar las heridas que 
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dejó en todos los panameños aquella etapa de su historia. El Gobierno afirmó que para 
lograr sus objetivos, la Comisión de verdad requerirá apoyo del Alto Comisionado de la 
Naciones Unidas para los derechos humanos. 
 
Papua New Guinea 
 
Communication sent 
 
473. The Special Rapporteur transmitted an allegation concerning the following 
individuals. According to the information received, on 26 June 2001, Mr. Steven Kil, Mr. 
Peter Noki, Mr. Thomas Moruwo and Mr. Matthew Paven were killed when police officers 
opened fire at demonstrators in Port Moressby. 
 
Paraguay 
 
Llamamientos urgentes 
 
474. El 2 de octubre de 2001, la Relatora Especial junto con el Relator Especial sobre la 
promoción del derecho a la libertad de opinión y de expresión transmitió un llamamiento 
urgente al Gobierno de Paraguay en relación al Sr. Telmo Ibañez, corresponsal del diario 
ABC Color en Concepción, quien sería víctima de amenazas de muerte y actos de 
intimidación. Estas amenazas estarían relacionadas con un artículo escrito por el Sr. Ibañez 
en el cual habría acusado a unos concejales municipales de ser cómplices de irregularidades 
constatadas por la Contraloría de la Nación y cometidas por el intendente de la 
Municipalidad de Concepción, Genaro Domínguez. Se informa que los tres concejales 
municipales involucrados, Andrés Villalba, Eulogio Echagüe y  Blas Cáceres, habrían 
denunciado al periodista por “calumnia”. Según las informaciones recibidas, varios 
observadores locales habrían relatado que el juez habría limitado las intervenciones del 
abogado de la defensa reduciendo su tiempo de palabra e impidiéndole de exponer sus 
argumentos. Por consiguiente el Sr. Ibañez habría sido condenado el 21 de septiembre de 
2001, por “calumnia agravada”  a una multa de 10 millones de guaraníes y a pagar 3 
millones de guaraníes a cada uno de los denunciantes. 
 
Comunicaciones enviadas 
 
475. La Relatora Especial transmitió comunicaciones relativas a la violación del derecho 
a la vida en nombre de las personas que se indican a continuación.  
 
476. El 16 de Enero de 2001 habría muerto de un golpe en la cabeza Miliciades Ojeda, 
recluta de 16 años de edad destinado en el Tercer Cuerpo del Ejército, en Mariscal 
Estigarribia, Departamento del Chaco.  Se le explicó a su familia que cayó de un tractor 
propiedad del ejército. Sin embargo miembros del equipo médico que le examinó habrían 
señalado que era improbable que hubiera muerto como consecuencia de una caída de 1.8 
metros.   
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477. El 17 de Mayo de 2001 habría muerto como consecuencia de una herida de bala 
Guillermo Daniel Patiño, recluta de 17 años destinado en la Dirección del Servicio de 
Reclutamiento y movilización. Los informes procedentes de las Fuerzas Armadas no han 
aclarado las circunstancias en la que se produjo la muerte del Sr Patiño.   
 
478. El 3 de julio de 2001 habría muerto como consecuencia de herida de bala Hugo 
Javier Ramirez, recluta de 18 años de edad destinado en  la Comisaría 84 de Edelira 70, 
Departamento de Itapúa.  Le faltaban dos días para terminar el servicio militar. 
 
479. El 26 de julio de 2001 habría muerto a consecuencia de la herida de una bala Ilson 
Moura Suárez, recluta de 17 años de edad destinado en la comisaría de Santa Rosa del 
Monday, Ciudad del Este. Según sus superiores habría muerto cuando un arma cayó al 
suelo en su vehículo patrulla, se disparó y lo hirió.   
 
480. El 12 de septiembre de 2000 habría muerto Pedro Antonio Centurión, recluta de 14 
anos de edad, en el cuartel de Vista Alegre, Puerto Falcón, cerca de Asunción.  Según sus 
superiores se habría suicidado en el transcurso de una guardia. 
 
Comunicaciones recibidas 
 
481. El 7 de diciembre de 2001, el Gobierno de Paraguay informó la Relatora Especial 
respecto a la investigación sobre la muerte de los soldados Guillermo Daniel Patiño Fretes 
el 17 de mayo de 2000, Hugo Javier Ramirez el 4 de julio de 2000, Ilson de Moura Suarez, 
26 de julio de 2000, y Milciades Ojeda Roman, el 10 de enero de 2000. De acuerdo con las 
informaciones presentadas por el Gobierno, la dirección general de derechos humanos 
solicitó una investigación completa, exhaustiva y definitiva de estos casos para determinar 
la veracidad de los hechos denunciados. 
 
Perú 
 
Llamamientos urgentes 
 
482. El 6 de junio de 2001,  la Relatora Especial junto con el Relator especial sobre la 
tortura, el Relator Especial sobre la independencia de magistrados y abogados, y la 
Representante Especial sobre los defensores de los derechos humanos transmitió un 
llamamiento urgente al Gobierno del Perú respecto al caso de la familia de Jenard Lee 
Rivera San Roque y otros vecinos de San Bartolomé, un suburbio de Lima. De acuerdo con 
la información recibida, Jenard Lee Rivera San Roque habría sido encontrado muerto en su 
celda de la comisaría de Cruz Blanca el 9 de mayo de 2001. Su cuerpo presentaría señales 
de tortura. Al día siguiente, su familia habría organizado, junto a otros vecinos de San 
Roque, una manifestación delante de la comisaría de Cruz Blanca, en protesta por esta 
muerte. Durante la manifestación, la policía habría tomado fotografías de los participantes 
y más tarde habría hecho preguntas sobre ellos. El 19 de mayo de 2001, la Dra. Gina 
Requejo, abogada de la familia afectada, habría recibido amenazas si no dejara el caso. 
Según la fuente, tales intimidaciones podrían tener como propós ito disuadir a la familia 
afectada y a su abogada así como a los demás manifestantes de llevar ante la justicia los 
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agentes supuestamente responsables de la tortura y muerte de Jenard Lee Rivera San 
Roque. Se han expresado temores por la seguridad de dicha s personas. 
 
Comunicaciones enviadas 
 
483. El 24 de octubre de 2001, la Relatora Especial juntoi con el Relator Especial sobre 
la tortura transmitió una comunicación relativa a la persona que se indica a continuación. 
 
484. Dr acuerdo con las informaciones recibidas, Jenard Lee Rivera, antiguo miembro 
del ejército peruano, habría fallecido en la comisaría de cruz Blanca, el 9 mayo de 2001, 
despues de haber sido sometido a torturas desde el día de su arresto el 5 de mayo de 2001. 
A pesar de que su cuerpo y cara presentarían heridas compatibles con las alegaciones de 
tortura, la policía habría declarado que se habría ahorcado. El 19 de mayo de 2001, la DRA 
Gina Requejo abogada de la familia afectada habría sido víctima de intimidaciones para 
que dejara de investigar sobre la muerte de Jenard Lee Rvera. Se han expresado temores 
por la seguridad de la abogada y de la familia del difunto. 
 
Comunicaciones recibidas 
 
485. El 11 de junio de 2001, el Gobierno del  Perú informó la Relatora Especial respecto 
a la creación de la Comisión de la Verdad y de la Reconciliación en el Perú (CVR). Dicha 
Comisión tiene el objetivo principal de esclarecer el proceso, los hechos y las 
responsabilidades de la violencia terrorista y de la violación de los derechos humanos 
producidos desde mayo 1980 hasta noviembre 2000. El Gobierno destaca que la creación 
de la CVR representa un paso decisivo para consolidar la plena vigencia de los derechos 
humanos en el  Perú. 
 
486. El 28 de septiembre de 2001, el Gobierno del Perú envió información 
complementaria a la enviada el 9 de mayo  respecto al fallecimiento del señor Jenard Lee 
Rivera San Roque, en la localidad de Cruz Blanca, Departamento de Lima, el día 9 de junio 
de 2001, en circunstancias en que se encontraba bajo custodia de la Policía Nacional, como  
consecuencia de supuestas torturas y maltratos.El Gobierno informó la Relatora Especial 
que el Ministerio del Interior descartó la existencia de torturas.  Por consiguiente dicho 
ministerio inició un proceso administrativo-disciplinario en la 2da Zona Judicial de la 
Policía Nacional, por la presunta comisión del delito de Desobediencia y Negligencia 
contra los agentes Julio Castro Reyes y Mario Mayta Yupanqui al no haber extremado las 
medidas de seguridad en la custodia del detenido Jenard Lee Rivera Roque, el mismo se 
ahorcó con un lazo de maletín en el interior de la sala de meditación de la Comisaría de 
Huacho. De otra parte se encuentra en proceso de investigación la denuncia formulada por 
Migda Mirtha Rivera San Roque, a través del Comité de Derechos Humanos por la 
comisión del delito contra la humanidad en la modalidad de tortura seguida de muerte, 
atribuida a los efectivos policiales Julio César Oliva Cuneo y otros ante la Primera Fiscalía 
Provincial Penal de Huaura. 
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Philippines 
 
Communication sent 
 
487. The Special Rapporteur, jointly with the Special Rapporteur on Torture, transmitted 
allegations concerning the following individuals. 
 
488. Joel de Jesus, aged 22, Lorenzo delos Santos, aged 37, Cesar Fortuna, aged 37, 
Rameses de Jesus, aged 35,  Lenido Lumanog, aged 40, Romeo Costibolo and Augusto 
Santos, aged 21, were reportedly arrested in June 1996 in connection with the murder of 
Rolando Abadilla, a bus-company owner, former vice-governor of Ilocos Norte province 
and former member of the Intelligence and Secur ity Group, the intelligence unit of the 
Philippine Constabulary. Allegedly, those arrested were subjected to torture and other 
forms of ill-treatment, including severe beatings, the administration of electric shocks and 
near suffocation with a plastic bag, which was placed over the head. On 25 June 1996 they 
were reportedly taken before an assistant City Prosecutor, where an inquest hearing took 
place. Subsequently charges including murder, theft and illegal possession of firearms were 
reportedly filed before the Quezon Regional Trial Court. On the same day, Joel de Jesus 
and the other suspects allegedly received medical attention for the first time. According to 
the information received, whereas the police doctor found no external marks of injuries 
suggesting ill-treatment, a doctor from the Philippine Commission of Human Rights 
(PCHR) documented various marks and external injuries on at least four of the suspects. 
Although they reportedly withdrew their confessions and claimed that they had been made 
as a result of the ill-treatment they were subjected to, Joel de Jesus and Cesar Fortuna were 
found guilty on the charges of murder and sentenced to death on 11 August 1999. It was 
further reported that Rameses de Jesus, Lenido Lumanog and Augusto Santos were also 
found guilty of murder and sentenced to death. Notwithstanding his signed confession, the 
judge acquitted Lorenzo delos Santos on the grounds that his alibi on the day of the murder 
was supported by a credible witness and that there was reasonable doubt as to his 
participation in the crime. Romeo Costibolo, who was reportedly charged with illegal 
possession of firearms, was reportedly released after charges against him were not pursued.  
To the Special Rapporteurs' knowledge those convicted of murder were transferred from 
the Camp Crame custodial Centre to Death Row at Muntinlupa National Penitentiary on 
receiving the sentence. 
 
Portugal 
 
Communication sent 
 
489. The Special Rapporteur, jointly with the Special Rapporteur on Torture, transmitted 
allegations of violation of the right to life of the following individuals. 
 
490. Francisco António Veceto Cordeiro was reportedly found dead in a punishment cell 
at Vale de Judeus prison in September 1997, one day prior to his release. It was alleged that 
Mr. Cordeiro was beaten to death. An inquiry into the matter reportedly was closed without 
having discovered any breach of discipline by prison guards, or by other prisoners. 
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491. Dionísio Alberto Oriola was serving a three -years-and-three-months prison 
sentence for theft when he was reportedly found hanging in a punishment cell at Coimbra 
prison in July 1998, where he had been taken for psychiatric assessment. It was alleged that 
he was severely beaten by prison guards shortly before his death. According to the 
information received, he had staged a rooftop protest at Sintra prison earlier in the year, 
apparently in protest at prison conditions. 
 
492. Carlos Manuel Gonçalves Araújo, aged 21, reportedly died in police custody in 
December 1996. According to the information received, Mr. Araújo and two companions 
were surprised by Anti-Crime Brigades (BAC) officers of the PSP while robbing a clothes 
shop in the centre of Évora. The three youths, allegedly unarmed, fled in a car and were 
chased by the officers. Whereas the other two were caught and arrested, Carlos Araújo 
reportedly continued to elude pursuit until one of the officers fired his weapon several 
times. According to the information received, the three were then taken to the police station 
in Évora , where they were allegedly beaten. Reportedly, no attempt was made at that time 
to check whether Carlos Araújo had been shot. According to the information received, he 
became suddenly ill and was taken to the Hospital Distrítal de Évora but was found to be 
dead on arrival. The autopsy reportedly revealed that a bullet from a police firearm had 
been fired into Carlos Araújo's back at a distance of up to three metres. In November 1998, 
the officer who reportedly killed Araújos, after being convicted of manslaughter, was fined 
1,500 escudos a day for 90 days, discounted by the 48 days he had previously spent in 
provisional detention. During the trial the officer reportedly stated that he had fired twice in 
the air while attempting to arrest Carlos Araújo but was unable to explain how he had shot 
him in the back. The Special Rapporteurs were informed that the judge praised the officer's 
honesty and attributed the fatal shot to an unfortunate combination of circumstances, in 
which the officer had been taken by surprise, was under "stress" and had not been 
adequately trained in the use of firearms. 
 
República Dominicana 
 
Llamamientos urgentes:     
 
493. El 19 de julio de 2001, la Relatora Especial junto con la Representante Especial 
sobre los defensores de los derechos humanos y el Relator Especial sobre la promoción del 
derecho a la libertad de opinión, transmitió un llamamiento urgente respecto al caso del 
padre Pedro Ruquoy (de nacionalidad belga y residente permanente en la República 
Dominicana), defensor de los derechos de los refugiados haitianos y los trabajadores en la 
República Dominicana. Según las informaciones recibidas, el padre Ruquoy estaría siendo 
amenazado en forma creciente por su denuncia pública de arrestos masivos y deportaciones 
de haitianos y dominicanos decendientes de haitianos por parte de las autoridades 
dominicanas. Luego de la declaración del Padre Ruquoy referente al trato que sufren los 
haitianos en la República Dominicana ante la Corte Interamericana de Derechos Humanos, 
unos grupos ultranacionalistas habrían presentado al Padre como una amenaza real para el 
Estado. Por consiguiente, la Corte pidió que se le otorgara protección policial. Sin 
embargo, según la información recibida, tal protección no sería suficiente. 
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Comunicaciones recibidas: 
 
494. El 2 de octubre de 2001, el Gobierno de la República Dominicana contestó a la 
Relatora Especial referente al caso del padre Pedro Ruquoy. El Gobierno informó que el 
Padre Ruquoy gpza de protección policial, ya que el Gobierno dominicano está consciente 
de sus compromisos en virtud de  los instrumentos internacionales de derechos humanos 
que ha ratificado. El Gobierno aseguró que iba iniciar una exhaustiva investigación ante las 
autoridades competentes sobre las amenazas sufridas por el Padre Ruquoy. 
 
Russian Federation 
 
Urgent appeals 
 
495. On 30 October 2001 the Special Rapporteur, jointly with the Special Representative 
of the Secretary-General on Human Rights Defenders and the Special Rapporteur on the 
Right to Freedom of Expression, transmitted an urgent appeal concerning Ms. Anna 
Politkovskaia. Ms. Politkovskaia, a journalist for the weekly newspaper "Novaia Gazette", 
was reportedly forced to flee from Russia and take refuge in Austria after she had received 
several death threats following the publication of an article on Serguei Lapin, a Russian 
official that she accused of having committed exactions against Chechen civilians. It was 
alleged that these threats could also be connected to the information provided by Ms. 
Politkovskaia concerning the alleged shooting down of a Russian helicopter in September 
2001 by Russian forces. Furthermore, it was reported that on 20 February 2001, Ms. 
Politkovkaia was arrested by Russian soldiers in South Chechnya for having violated the 
accreditation rules imposed by military command. Allegedly, she was subsequently 
deported from Chechnya after Russian soldiers had confiscated her notes and photographs. 
 
Communication sent 
 
496. During the period under review, the Special Rapporteur transmitted allegations of 
violation of the right to life of the following individuals. 
 
497. It was reported that in March 2001, law enforcement agents discovered a mass-
grave containing the bodies of 48 people in the Zdorodye settlement near Grozny. The 
following information was received concerning nine of them. 
 
498. Mr. Adam Emievic Chimaev reportedly went missing after having been detained on 
3 December 2000 at a check-point between Shali and Germenshuk by Russian soldiers. 
 
499. Ms. Nura Luluevaya Saidalievna, Ms. Raisa Gakaev, Ms. Markha Gakaev and Ms. 
Aset Elbuzdukueva were reportedly detained in the morning of 3 June 2000 on 
Mozdokskaya Street in Grozny by people wearing camouflage uniforms and masks. 
 
500. Mr. Saykhan Ilyasovich Ashabov was reportedly detained by soldiers on 14 August 
2000 in the settlement of Alkhankala. 
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501. Mr. Nasrudi Slamuuevich Dakaev was reportedly arrested by Russian soldiers in his 
home in the night of 26 December 2000. 
 
502. Mr. Umatgeri Abuevich Edilbekov and Mr. Magomed Magdanovich Malsagov 
were reportedly arrested by Russian soldiers in Grozny on 23 December 2000. 
 
503. According to the information received, on 15 March 2001, armoured vehicles 
carrying Russian infantry soldiers entered the village of Novogroznensky and opened 
indiscriminate fire with automatic weapons and grenade launchers. Mr. Aslan Bisultanov, 
Ms. Zalina Magomaeva, Ms. A. Dulaeva and another unidentified person were allegedly 
killed as a result of this operation, which reportedly was undertaken in retaliation for an 
attack on a Russian army convoy the same day, in which nine soldiers were wounded. 
 
504. The Special Rapporteur, jointly with the Special Rapporteur on Torture, transmitted 
allegations concerning the following cases. 
 
505. The Special Rapporteurs received information regarding deaths as a result of 
alleged torture and other forms of ill-treatment in the Republic of Chechnya. It was 
believed that a number of persons had been arrested by military forces, held in 
incommunicado detention in secret places and tortured before being summarily executed. 
The majority of the corpses reportedly showed sign of severe mutila tion, including flaying 
or scalping, broken limbs, severed finger tops and ears, and close range bullet wounds, said 
to be typical of summary executions. Examinations by medical doctors of some of these 
bodies had allegedly revealed that some of the deliberate mutilations had been inflicted 
while the persons were still alive. Mutilated corpses were said to have been discovered in 
unmarked graves. Some were also reported to have been simply dumped by roadsides, on 
hospital grounds or elsewhere. Furthermore, the Special Rapporteurs were informed that 
only ten percent of those detained by Russian forces in the Republic of Chechnya were 
officially registered as detainees and that detainees were held in secret and unofficial places 
of detention facilities. It was reported that conditions of detention in Khankala were 
extremely harsh. The Special Rapporteurs also pointed to the findings of the European 
Committee for the Prevention of Torture and Inhuman or Degrading Treatment or 
Punishment (CPT) gathered during the  Committees visit to the region in March 2001, 
which stated inter alia that there were "numerous credible and consistent allegations" of 
severe ill-treatment by Federal forces and noted "a palpable climate of fear" of reprisals at 
the local level and a "general sentiment that, in any event, justice would not be done".  
506. Ali Yarshurkayev, aged 28, was reportedly arrested by military officers from the 
245th division on 27 November 2000 at his home, in the village of Goity. On the next day, 
his disfigured body was allegedly taken by soldiers on an armed military vehicle and 
deposited in front of the Urus -Martan central district hospital. 
 
507. Jusup Beksultanov was reportedly arrested by military troops on the outskirts of his 
village, Samashki, on 27 November 2000. On the following day, his mutilated corpse 
which bore marks of torture was found at a military check-point located in the western 
suburbs of the village of Samashki. 
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508. Said-Magomed Said-Rakhmanovich Delmukhanov, aged 35, was reportedly 
amongst residents of Duba-Yurf arrested by military officers on 13 January 2000. His 
body, which allegedly bore marks of torture, was reportedly found on 10 May 2000 in a 
cemetery in the village of Tangy-Chu.  
 
509. Edelbek Isayev was reportedly arrested by soldiers on 7 September 2000 during a 
military raid in the village of Stariye Atagi, Khalkela Shatoyskiy. According to the 
information received, Edelbek Isayev was beaten before being taken away. His corpse, 
which allegedly displayed marks of ill-treatment, was reportedly found on 13 September 
2000 in one of the graves of the village.  
 
510. Kal'bek Pahaev and Valkhi Kamilov  were reportedly arrested by members of the 
Oktyabrskii police department in Grozny on 8 September 2000. According to the 
information received, their partly cremated corpses, allegedly displaying marks of torture, 
were found on 16 September in shallow graves in the vicinity of the military base in 
Khankal. 
 
511. Mahmad Taimaskhanov and Khalimov's severely decomposed corpses were found 
on 20 September 2000 in a forest close to the village of Dzhalk. Allegedly, both were 
previously arrested and injured by the army troops. It was reported that there was evidence 
of torture, including haematomas, on their bodies. 
 
512. The corpses of two members of the Agaev family, father and son, were reportedly 
found on 9 December 2000, not far from the village of Shaami-Yuri of the Achkhoi-Martan 
District. Reportedly, their corpses bore multiple marks of torture. 
 
513. Mukhaid Yusupov, Abukar Uzaev and Usmanov Buvaysar and Akkhiyadov Usman 
were reportedly arrested by military personnel at the village of Iliskhan-Yurt on 1 January 
2001. According to the information received, on 12 February 2001, their corpses, bearing 
signs of mutilation, were found. 
 
514. Husein Gaziev was reportedly detained by soldiers on 21 November 2000 when he 
was travelling by bus. According to the information received, the soldiers put a bag over 
his head, put him into a vehicle and took him to an unknown location. His body, which 
bore marks of torture and ill-treatment, was reportedly found on 24 November on the 
outskirts of the village of Davydenko.  
 
515. Two brothers of the Arsabiev family were reportedly beaten and executed in front 
of their family, including their children, on 15 March 2001, when army entered their 
village, Novogroznensky, in response to a previous attack perpetrated by fighters against a 
troop convoy of federal forces. The pregnant wife of one of the brothers, who allegedly 
tried to persuade the soldiers to stop the beatings, was said to have been struck by the butt 
of an automatic weapon.  
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516. Chimayev Adam Emiyevich, a 37-year-old resident of Shali, was reportedly 
arrested at a military check-point between Shali And Germenchuck and taken away on 3 
December 2000. His corpse was allegedly found in a dacha not far from Khankala, close to 
the main base of the army in the Republic of Chechnya on 15 February 2001. Allegedly, 
his corpse bore marks of torture and mutilation. 
 
517. The corpses of Said-Rakhman Musayev, Odes Metayev and Magomed 
Magomadov, residents of Belgatoye, were reportedly found close to Khankala on 21 
February 2001. According to the information received, the corpses bore marks of beatings, 
in particular to the heads, their shoulders and hands were broken and two of Metayev's 
fingers were cut off. 
 
518. Zhebir Turpalkhanov and Akhmed Abuyev, held in Tsotsin Yurt, were allegedly 
severely beaten and held in a covered pit for five days in late April 2000 along with other 
detainees. According to the information received, after they had been removed from the pit 
on 2 May 2000, they were left by the side of the road, severely injured from the ill-
treatment and harsh conditions in which they had allegedly been held. Mr. Turpalkhanov 
reportedly died half an hour after he arrived home.  
 
519. Said Visaev, aged 17, from Urus-Martan, was reportedly detained by the army on 9 
March 2000 in a field outside the village of Komsomolskoe. On the next day, his body, 
which allegedly displayed multiple marks of torture, in particular haematomas, was 
reportedly found in a hospital building in Urus -Martan.  
 
520. Aslanbek, aged 20, was reportedly detained in an unofficial detention centre in 
Grozny, in February or March 2000. His corpse was allegedly found later on the street by 
his relatives. 
 
521. Akhmed Zaurbekov and Khamzad Khasarov were reportedly taken away by 
military officers on 14 January 2001. Their corpses, which allegedly bore marks of torture, 
were reportedly found at Novye Atagi, on 26 January 2001. According to the information 
received, their arms, elbows and shoulder blades were broken, and there were ten to fifteen 
centimetres long lack bruises on the front and back of their rib cages, as if they had been hit 
with a long blunt object. Allegedly, Zaurebekov's right cheek and the right side of his neck 
had been skinned.  
 
522. Rustam Riskhanov, aged 27, his brother, Ramzan Riskhanov, aged 32, and Tsau 
Timarov, aged 32, were reportedly detained by the army on 9 December 2000 at their 
respective houses in Alkhan-Yurt. According to the information received, their corpses 
bore marks of severe torture. Tasu Timarov was said to have been scalped.  
 
523. Islam Tazurkaev was reportedly detained by the army at a check-point on Minutka 
Square, on 20 January 2001, when he was travelling by car with several Chechen 
policemen to his home in Novye Aldi, Grozny. His body was reportedly identified by his 
relatives on 5 March 2001.  Allegedly, the body bore marks of ill-treatment or torture, 
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including broken legs, arms and ribs, skin was stripped off and the hands and arms had 
been burnt. 
 
524. Isa Larsanov was reportedly detained by federal soldiers wearing masks on 17 
January 2001 at his home, in Alkhan-Kala. His wife was said to have later identified his 
body, which had been taken to the October district police precinct. Allegedly, an eye was 
missing and the arms and wrists were burnt. Furthermore, it was believed that he had been 
subjected to electric shocks. 
 
525. Khamsat Gerikhanov, Ilyas Gerikhanov and Abubakar Umarov were reportedly  
subjected to torture and ill-treatment on 12 May 2001 in Kurchaloy district. According to  
the information received, Khamdi Gerikhanov and his 19-year-old son, Umar Khamdievich 
Gerikahnov, were both shot dead by members of the federal forces who entered into their 
houses. 
 
526. Khasan Chimaev, Vakha Magomadov, Khanpasha Khisriev, Ibragim Magomed-
Slikh Dokhtukaev were reportedly among the about 120 men allegedly detained by federal 
troops on 16 June 2001 in Kurchaloy. According to the information received, their bodies 
were found on 21 June 2001 by local inhabitants on the outskirts of the village. Allegedly, 
they died as a result of beatings and torture with electric shocks on 16 June 2001.  
 
527. The men of Serzen-Yurt, near Shali, were reportedly rounded by federal soldiers on 
20 July 2001. One of them, whose name was not known by the Special Rapporteurs, was 
allegedly shot in the knee, when he tried to run away and subsequently taken to a military 
hospital. On the following day his body, that allegedly bore marks of beatings and dog 
bites, was reportedly dumped near the village. 
 
528. The village of Alleroe, in the Kurchaloevskoy region of the Republic of Chechnya, 
was reportedly blockaded by federal forces from 14 to 24 August 2001, which allegedly led 
to starvation among the population. According to the information received, all male 
inhabitants older than 13 years were detained in the high school building and subjected to 
beatings. Alimzhan Daudov was reportedly beaten and had an automatic gun put against 
his neck. The Special Rapporteurs were also informed that at least ten people were shot 
dead and that a 17-year-old shepherd from the neighbouring village of Tsentoroy was also 
detained and subsequently killed. It was further reported that about 50 detainees were held 
in holes dug in the earth on the outskirts of the village and a further 35 people were 
allegedly held in the Kurchaloevskaya Military Command.  
 
Communications received 
 
529. The Government of the Russian Federation transmitted information concerning the 
case of Ms. A.S. Politkovskaya. It was reported that investigation into the case revealed 
that on 11 and 15 October 2001 anonymous threats addressed to Ms. Politkovskaya were e-
mailed to the editorial office of the weekly newspaper she was working for. The Moscow 
Central department of Internal Affairs had reportedly taken steps to identify the authors of 
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the threats. To the Government's knowledge, Ms. Polikovskaya had not been forced to seek 
political asylum outside the Russian Federation, but was away on an assignment.  
 
530. The Government of the Russian Federation informed the Special Rapporteur that 
Mr. R.S. Alikhadzhiev was not arrested by federal troops on the territory of the Chechen 
Republic or held in the Lefortovo remand centre of the Federal Security Service. According 
to the information provided, unidentified persons equipped with firearms abducted Mr. 
Alikhadzhiev on 17 May 2000. On 27 July 2000. The Office of the Procurator for Shalinsk 
district reportedly instituted proceedings in this matter which at the time of the 
communication were still pending. The whereabouts of the victim reportedly remained 
unknown. 
 
Rwanda 
 
Urgent appeals 
 
531. On 27 April 2001, the Special Rapporteur transmitted an urgent appeal on behalf of 
Mr. Olivier Mubiligi who reportedly had received death threats by the Rwandan Patriotic 
Army (RPA). According to information received, Mr. Mubil igi had crucial information 
regarding the murder of Mr. Nkezabangwa Vincent, the ex vice-president of Rwanda's 
Supreme court, who was murdered on 15 February 1997 in Gizozi, allegedly by members 
of the RPA.  
 
Communications envoyées 
 
532. Par une lettre datée du 30 septembre 2001 envoyée conjointement avec le 
Rapporteur spécial sur la torture, la Rapporteuse spéciale a informé le gouvernement qu’il 
avait reçu des renseignements sur les cas individuels suivants. 
 
533. Félicien Gasana serait décédé le 10 août 1999 après avoir été soumis à de mauvais 
traitements de la part de membres de la brigade de Nyamirambo, à Kigali. Il aurait été 
arrêté quatre jours auparavant à son lieu de travail, par un groupe de cinq personnes dont un 
agent de police et un agent civil responsable de la sécurité locale. Il aurait été emmené à la 
brigade de Nyamirambo et lors du trajet, aurait été battu. Le 10 août, sa famille aurait été 
informée de son transfert au Centre hospitalier de Kigali où elle aurait été informée qu’il 
était décédé le jour précédent. Son corps aurait présenté des marques de coups sur la tête et 
au visage. Les Rapporteur Spéciaux ont été informés que le 9 août, des membres du corps 
médical aurait effectué une visite de routine à la brigade en question lorsqu’ils auraient 
trouvé Félicien Gasana dans un état critique. Ils auraient alors demandé son transfert 
immédiat à l’hôpital, mais les agents militaires auraient tardé à donner leur accord. 
 
534. Frodouald Ngaboyisonga, Jean-de-Dieu Hakizimana, Gakezi, Jean-Bosco 
Byiringiru et Thomas Ngarambe, tous employés à l’usine de traitement de feuilles de thé de 
Nyabihu dans la commune de Karago, préfecture de Gisenyi, auraient été accusés du vol 
d’une machine survenu le 24 septembre 1999. Ils auraient été appréhendés le 28 septembre 
et placés en détention au camp militaire de Mukamira, dans la préfecture de Ruhengeri, où 
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ils auraient été soumis à des mauvais traitements pendant plusieurs jours par des soldats de 
l’Armée patriotique rwandaise (APR). Ils auraient été conduits en camion au camp militaire 
de Mukamira. Le 29 septembre, un sixième employé de l’usine qui était absent la veille, 
Cyridion Hakuzimana aurait également été appréhendé par les forces armées et emmené au 
camp de Mukamira. Sur place, les six hommes auraient été roués de coups, les soldats 
exigeant des aveux. Le matin du 29 septembre, ils auraient été conduits séparément dans 
une salle d’interrogatoire et passés à tabac. Jean-Bosco Byiringiru aurait été libéré le 30 
septembre. Les cinq autres auraient été maintenus en détention jusqu’au 25 octobre 1999. 
Aucune inculpation n’aurait été prononcée à leur encontre et il semblerait que les autorités 
judiciaires compétentes n’aient jamais été notifiées de leur arrestation ni de leur détention. 
Alors qu’ils quittaient le camp, les soldats les auraient de nouveau menacés, leur disant 
qu’ils seraient emmenés à Ruhengeri pour y mourir. Après sa libération, Frodouald 
Ngaboyisonga aurait été admis à l’hôpital de Ruhengeri, souffrant de lésions internes et 
avec le corps et le visage forteme nt tuméfiés. Il serait décédé des suites de ses blessures à 
son domicile de Byumba, le 11 novembre 1999, quelques jours après avoir quitté l’hôpital. 
Le directeur de l’usine se serait plaint de ces arrestations au commandant régional, qui 
aurait affirmé ne pas en avoir eu connaissance. À l’occasion d’un autre entretien, cette fois 
en présence du commandant du camp de Mukamira, le responsable régional aurait déclaré 
que les soldats n’étaient pas autorisés par la loi à procéder à des arrestations, que des civ ils 
ne devaient pas être détenus dans des établissements militaires ni maltraités, et que les 
soldats responsables devaient être déférés à la justice. 
 
535. Michel Ngirumpatse, 72 ans, serait détenu au cachot communal de Huye, dans la 
préfecture de Butare, depuis 1996. Il aurait été provisoirement libéré en novembre 1999 dû 
à son état de santé critique, mais à nouveau incarcéré le 12 décembre 1999. Lors de son 
retour au cachot communal, il aurait été brutalement battu par les agents de police, y 
compris le chef communal de la police. Il serait décédé le jour même. 
 
Saudi Arabia 
 
Urgent appeals 
 
536. On 29 March, the Special Rapporteur transmitted an urgent appeal concerning the 
case of Ms. Siti Zaenab binti Duhri Rupa, an Indonesian migrant worker, who was 
reportedly sentenced to death for the murder of her employer. According to information 
received, she was tried without any legal assistance and only accompanied by an 
interpreter. Furthermore, it was reported that neither the former Indonesian Ambassador 
nor the aforementioned person family's lawyer were allowed to visit her at the detention 
centre. 
 
Communication received 
 
537. On 20 November 2001, the Government of Saudi Arabia transmitted information 
regarding Ms. Siti Zaenab Binti Duhri Rupa. The Special Rapporteur was  informed that on 
11 September 2000, the aforementioned person was sentenced to death for murdering her 
employer after a trial during which she expressly confessed to the murder. It was brought to 
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the Special Rapporteur's attention that the sentence had not bee carried out, pending 
attainment of the age of majority by the murdered woman's eldest child so that it could be 
ascertained whether the heir wished to accept a stipulated financial compensation, pardon 
the offender or demand enforcement of the death penalty. The Government pointed out that 
the judicial authorities would endeavour to persuade the child to accept the financial 
compensation, in which case the Sate or charitable associations would help to provide the 
requisite sum. It was further reported that the judiciary is bound by any legal settlement 
reached, i.e. if the victim's heirs relinquish their right to retribution either before or after the 
judgement, the accused is reportedly not liable to the death penalty.  
 
Senegal 
 
Communications reçues  
 
538. Par une lettre datée du 30 septembre 2001 envoyée conjointement avec le 
Rapporteur spécial sur la torture, la Rapporteuse spéciale a informé le gouvernement qu’il 
avait reçu des informations concernant le cas individuel suivant, auquel le gouvernement a 
répondu par une lettre datée du 9 novembre 2001. 
 
539. Moussa Ndom aurait été battu à mort par seize policiers, dont deux inspecteurs, de 
la Brigade de Thiaroye, dans la nuit du 19 au 20 février 1998. Les policiers se seraient 
acharnés sur lui alors qu’il était à terre et ayant constaté qu’il ne bougeait plus, l’auraient 
par la suite déposé au dispensaire de Pikine, quartier où il habitait, avant qu’il ne soit 
emmené à un hôpital. Alors que le certificat médical aurait fait état d’un arrêt cardiaque, un 
parent de décédé, kinésithérapeute de profession, aurait constaté que Moussa Ndom avait 
les vertèbres cervicales cassées. Une enquête judiciaire aurait été ouverte un an après les 
faits . Le juge d’instruction aurait classé le dossier sans suite, estimant qu’il s’agissait d’une 
mort naturelle, sans qu’aucune notification n’ait été envoyée à l’avocat de la famille. 
 
540. Le gouvernement a réfuté les allégations présentées ci-dessus et a indiqué qu’une 
opération de police menée par les commissariats de Pikine et Guédiawaye avait surpris 
trois jeunes garçons en train de fumer du chanvre indien. Après une course poursuite, 
durant laquelle Moussa Ndom devait succomber, deux garçons furent appréhendés. Le 
certificat établi le 20 février 1998 conclut à la mort naturelle par cardiopathie decompensée 
de Moussa Ndom. Le gouvernement a aussi précisé que le Procureur de la République près 
le Tribunal régional hors classse de Dakar avait saisi un juge d’instruction d’une 
information aux fins de rechercher les causes de sa mort, et ce, conformément à l’article 66 
du Code pénal. De cette enquête, rien n’était venu infirmer les conclusions du médecin 
légiste. Une ordonnance de non-lieu a donc été prise. 
 
Singapore 
 
Urgent appeals 
 
541. On 18 July 2001, the Special Rapporteur transmitted an urgent appeal concerning 
the case of Mr. Thiru Selvam who was facing imminent execution after his appeal against 
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his death sentence was rejected in January 2001. Mr. Selvam was reportedly arrested after a 
friend, who was found in possession of approximately 800 g of marijuana, told the police 
that the drugs belonged to Mr. Selvam. 
 
542. On 6 June 2001, the Special Rapporteur transmitted an urgent appeal on behalf of 
Mr. Zulfikar Bin Mustaffah who was reportedly sentenced to death in November 2000 after 
he allegedly had been found in possession of a package containing approximately 70 g of 
heroin.  
 
Communication received 
 
543. By letter dated 10 September 2001, the Government of Singapore transmitted its 
reply concerning Mr. Thiru Selvam.  According to the Government's response, Mr. Selvam 
was arrested for assisting another drug trafficker to procure a block of cannabis. It was 
further reported that Mr. Selvam was subsequently found guilty of trafficking in a 
controlled drug and sentenced to death on 18 September 2000. At the time of the 
communication a petition for clemency to the President was reportedly being processed by 
the Attorney General's Chambers.  
 
544. On 20 June 2001, the Government of Singapore transmitted information concerning 
the case of Mr. Zulfikar Bin Mustaffah. It was reported that the aforementioned person was 
in possession of five packets of heroin when arrested on 4 April 2000. He was reportedly 
found guilty on charges of possession for the purpose of trafficking in a controlled drug and 
sentenced to death after his case had been heard from 25 October to 3 November 2000 in 
the High court. It was brought to the Special Rapporteur's attention that Singapore regarded 
drug-trafficking as one of the most serious crimes and further that it rejected resolution 
2001/68 of the Commission on Human Rights. 
 
Slovak Republic 
 
Communication sent 
 
545. The Special Rapporteur transmitted an allegation concerning the case of Mr. Karol 
Sendrei, member of the Roma community, who reportedly died while in custody at the 
Revuca police station on 6 July 2001. According to the information received, Mr. Sendrei 
was arrested together with his two sons Robert and Peter on 5 July 2001, after he had 
complained about ill-treatment suffered by one of the sons at the hands of a police officer. 
Allegedly, at Reduca police station, the three men were beaten while tied to a radiator. Mr. 
Sendrei reportedly lost consciousness as a result of the beatings. A doctor, who was called 
to the scene was reportedly not able to revive him.  
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Somalia 
 
Urgent Appeal 
 
546. On 21 February 2001, the Special Rapporteur transmitted an urgent appeal on 
behalf of two women who were reportedly sentenced to death by a court in Bossasso, 
Puntland, Somalia. It was reported that they were tried under Somali Criminal Punishment 
Law and found guilty by the court on 19 February 2001 of "exercising unnatural 
behaviour".  
 
Sri Lanka 
 
Communications sent 
 
547. The Special Rapporteur, jointly with the Special Rapporteur on Torture, transmitted 
an allegation concerning the following case. 
 
548. Uchita Thussara Kumaea, aged 33, was reportedly arrested by officers from Ja-ela 
police station on 24 March 2001 and subsequently sent to the remand prison of Negambo. 
According to the information received, the relatives learned of his death in custody on 26 
March 2001. It was reported, that an examination took place and that it was allegedly 
concluded that the death was caused by internal injuries, which sugested that Uchita 
Thussara Kumaea was tortured to death by the police at Ja-ela police station. 
 
549. The Special Rapporteur, jointly with the Special Rapporteur on Violence against 
Women, its Causes and Consequences and the Special Rapporteur on Torture transmitted 
allegations concerning the following individuals. 
 
550. Velauthapillai Rajani, aged 22, from Urmpirai North, was reportedly arrested on 30 
September 1996 in Kondavil-urmpirai road by the Sri Lankan army. She was allegedly 
dragged into a house and raped. According to the information received, her naked dead 
body was found later in the compound.  
 
551. Ida Hamilitta, aged 21, was reportedly raped and shot at by army personnel on 13 
July 1999, in her home in Pullimunai in Mannar district. A post-mortem investigation 
allegedly revealed that Ms. Hamilitta was raped and shot at her genitals, beaten and stabbed 
on the abdomen. Kesavan Rajah, aged 63, who reportedly had been forced to bring the 
police to Ms. Hamilitta's place was allegedly threatened when he went to the Pallimunai 
police to lodge a complaint. It was further reported that the police refused to take his 
statement. 
 
552. Krishnapillai Thayayothy, aged 32, was reportedly raped and killed by Home 
guards operating with the Government forces, at Poomaraththadichenai, Muttur, on 2 
October 2000. According to the information received, she was abducted along with six 
other farmers who were working in paddy fields. All of them were reportedly brutally 
murdered. Allegedly, Ms. Thayayothy's body was mutilated.  
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Communications received 
 
553. On 7 December 2001 the Government of the Democratic Socialist Republic of Sri 
Lanka transmitted its reply to an allegation concerning Ms. Ida Hamilitta, who was 
allegedly raped and shot dead by security force personnel. The Special Rapporteur was 
informed that initial investigations confirmed the allegation that a group of army personnel 
entered the house of the aforementioned person, raped and killed her on the night of 12 July 
1999. It was further reported that a Corporal and a soldier of the Sri Lanka Army were 
arrested on 20 July 1999 in relation to the murder. Three accomplices also belonging to the 
army reportedly surrendered themselves to the Magistrates Court on 13 December 1999. A 
fourth suspect reportedly surrendered himself to the Court on 31 January 2000. The 
Government further reported that criminal proceedings against the sus pects were instituted, 
but on 3 July 2001 charges against three of the suspects had to be dropped as there 
allegedly existed no evidence to proceed against them. However, the Special Rapporteur 
was informed that the Non Summary Inquiry against the two main suspects was pending. 
 
554. On 9 July 2001 the Government of the Democratic Socialist Republic of Sri Lanka 
transmitted to the Special Rapporteur information on the developments with regard to the 
judicial investigation into the incident relating to the killing of inmates at the Bindunuwewa 
Rehabilitation Centre. An internal conflict between the inmates and the officers-in-charge 
reportedly arose during one of the daily assemblies on 24 October 2000. In the course of 
the conflict the assistant administrative officer, Lt. Abeyratne, reportedly got injured and 
fled the scene. The Government reported further that police and army personnel were 
deployed subsequently and were in place until the dawn of the following day. Allegedly, on 
25 October 2000, villagers who had gathered with the aim of demanding the authorities to 
remove the Centre from the village, engaged themselves in a protest demonstration that 
eventually turned violent. The violence reportedly culminated in an attack on the inmates 
by a group of the villagers. According to the information received, 63 police officers had 
been deployed at various locations in and around the Centre on 25 October 2000, but no 
meaningful action to prevent the intrusion appeared to have been taken. Reportedly, 27 
people got killed and 14 others injured. Selvarajah Thurairajah, Marimuttu Blakumar, 
Vinayagamorthy Senduran, Kadiragamathambi Madiyaalagam, Anton James, 
Vishwalingam Vejendran, Gunapala Jayawardanan, Sinnadorai Mohan, Punnayamoorthy 
Madiyaalagan, Vishvamvaram Rubeshkumar, Ramasm Karunakaran, Kanapathipillai 
Ravindran, Pushparajah Kandeepan, Sivayogarasa Vipulanandarasa, Sivaganasundaran 
Sivaruban, Thiruchetrum Balan, Maivaganam Kanagalingam, Perimbanayagam 
Nirmalarajah, Vigneshvaram Jayakanthan, Adeikan Ramachandran, Kanagasingham 
Prabaharan, Gookulamani Sajeevan, Somasundaram Selvarasa, Balachandran Murali 
Daran, Sundaralingam Sivasankar, Sandanam Selvarajah and Sivam Kubendran were listed 
as the deceased. Post mortems that were carried out allegedly revealed as causes of death 
cardio respiratory failure due to shock and hemmorrhage resulting from injuries caused by 
sharp and blunt weapons. The Special Rapporteur was informed that a total number of 41 
suspects were facing criminal prosecution at the instance of the Attorney General, 
including ten police officers who were manning entry points in their capacity as heads of 
teams, through which the assailants had gained access.  Finally, the Government reported 
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that with regard to the magnitude of the crime, the Attorney Ge neral had made a request to 
the Chief Justice that the trial be held before a Trial-at-Bar, a special trial procedure where 
a preliminary inquiry is dispensed with and the trial is expeditiously conducted by three 
judges of the High Court with one such judge sitting as the president of the bench. The 
indictments would reportedly be served on suspects upon receipt of copies of  extracts by 
the High Court. 
 
555. On 9 March 2001, the Government of the Democratic Socialist Republic of Sri 
Lanka informed the Special Rapporteur about a correction of its communication sent in 
response to the Rapporteur's communication dated 31 October 2000 concerning the 
incident at Bindunuwewa Rehabilitation Centre, Bandarawela. The Special Rapporteur was 
informed that the correct amount of compensation for death caused by violence is generally 
Rs. 200,000.00 including funeral expenses. However, it was said that on a special directive 
by Her Excellency the President, in the case of the Bindunuwewa incident the amount 
payable was increased by four-fold to a sum of Rs. 200,000.00 as compensation payable to 
the next of kin and a sum of Rs. 10,000.00 for funeral expenses. 
 
Sudan 
 
Urgent Appeals 
 
556. On 24 August 2001, the Special Rapporteur, jointly with the Special Rapporteur on 
the Situation of Human Rights in Sudan, transmitted an urgent appeal on behalf of two 
Gezira University students, Mr. Hamad Altayeb and Mr. Mutasim, who were shot dead and 
sixteen others, who were injured during a political debate that was disrupted by militant 
students, policemen and security officer on 16 August 2001 in Gezira, Sudan. Amongst the 
sixteen wounded were reportedly Mr. Hafiz Osman, Mr. Mohamed El Tayeb, Mr. Imad 
Abdel Raheem, Mr. Ali Abdel Kareem, Mr. Salah Gasmelsaid, Mr. Farouq Abdel Raziq, 
Mr. Murtadah Ali Mahmoud, Ms. Nargis Sid Ahmed, Ms. Leemya Abdellah, Ms. Nidal 
Abdel Aziz and Ms. Zubeyda Abdel Raheem. Furthermore, it was reported that two 
militant NC students from a university in Kharthoum, Mr. Hashim Abdel Raheem and Mr. 
Hoseyfa Ali Aklheir, were also injured.  
 
Communications sent 
 
557. The Special Rapporteur, jointly with the Special Rapporteur on Torture, transmitted 
allegations concerning the following individuals. 
 
558. Ghassan Ahmed Alamin, aged 17, reportedly died in the National Camp in Jabal 
Awlia, on 29 May 2000, as a result of injuries allegedly sustained from having been 
subjected to torture, in particular to beatings, which allegedly lead to a respiratory failure 
and blood system collapse. 
 
559. Hassan Omar Abul Reish, aged 27, was reportedly arrested along with his brother 
by security agents on 16 March 2001 from his home in block 29, Kosti. According to the 
information received, both were initially beaten up in their home in front of their family. 
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Subsequently they were reportedly taken to the offices  of the State Security in Kosti, where 
they were believed to have been beaten up again. Hassan Omar Abdul Reish allegedly 
started to complain of severe abdominal pain and his condition deteriorated a number of 
hours later. The next day he was eventually taken to Kosti hospital and a medical 
examination allegedly revealed that he was suffering from internal bleeding. Despite an 
emergency operation that reportedly took place on 18 March 2001 it was reported that Mr. 
Reish died on 12 June 2001 in Saihiroum hospital. 
 
Tajikistan 
 
Urgent appeals 
 
560. On 17 July 2001, the Special Rapporteur, jointly with the Special Rapporteur on 
Torture transmitted an urgent appeal concerning Dovud and Sherali Nazriev who were 
reportedly sentenced to death on 11 May 2001 by the military board of the Supreme Court 
for attempting to assassinate the mayor of Dushambe, Makhmadsaid Ubaydullayev in a 
bomb attack on 16 February 2000. Serious doubts were raised as to the fairness of the trial. 
According to information received, Dovud Nazriev's wife visited Dovud and Sherali 
several days after the trial and reported that they bore evident signs of torture. Furthermore, 
fears were expressed that, due to his epileptic conditions, Dovud Nazriev's health could be 
at risk if he did not receive adequate medical treatment. 
 
Thailand 
 
Communication received 
 
561. By letter dated 1 March 2001 the Government of Thailand transmitted information 
concerning the cases of U Win Htwe and Nyan Lin on whose behalf the Special Rapporteur 
had sent allegations on 2 November 1999. According to the response neither existed a 
report of an arrest or detention of a person named U Win Htwe nor of an incident in which 
the aforementioned person was beaten to death on 19 June 1997. Concerning Nyan Lin it 
was reported that an investigation was still going on an that the results would be 
communicated to the Special Rapporteur upon conclusion. 
 
Tunisie 
 
Communications reçues 
 
562. Par une lettre datée du 23 octobre 2000, la Rapporteuse spéciale a informé le 
Gouvernement qu’elle avait reçu des informations sur les cas individuels suivants. 
 
563. Dans la nuit du 9 au 10 mai, El Id Ben Salahqui aurait été battu pendant près de 
quatre heures à la prison de Gafsa par ses co-détenus et aurait succombé à ses blessures 
sans que les gardes de sécurité ne soient intervenus. Par ailleurs, le 9 août 2000, Chaker 
Azzoui aurait été battu avant d’être tué par un policier au centre de détention de 



E/CN.4/2002/74/Add.2 
Page 118 

Hammamet. Il aurait succombé à la suite des tortures et mauvais traitements qui lui 
auraient été infligés. 
 
564. Selon le Gouvernement tunisien, le tribunal de première instance de Gafsa a ouvert 
une instruction judiciaire le 10 mai 2000, instruction qui a abouti à l’arrestation et la 
condamnation des co-détenus Ali M’Hammedi à 20 ans de prison pour voie de fait, Hassen 
Ben Mabrouk à quinze ans de prison pour complicité et Abdeljelil Ben Soltane et 
Boujemaa Selim à six ans de prison chacun pour complicité. Le tribunal a par ailleurs 
décidé la relaxe à l’égard de Ahmed Zoghlami. Enfin, le 14 décembre 2000, le 
Gouvernement rapporte que le ministère public a interjeté appel contre ce jugement et que 
l’affaire suit son cours. S’agissant de la Chaker Azzoui, le Gouvernement a informé que 
l’agent de sécurité publique Hassen Chabbi était en train de faciliter la circulation routière 
dans un des carrefours de la ville de Hammamet quand il a fait un signe à un motocycliste 
de s’arrêter mais ce dernier a pris la fuite. Suite à une poursuite mouvementée, le 
motocycliste serait tombé et décédé à la suite de ses blessures. Le tribunal de première 
instance de Grombalia a aussitôt ouvert une information judiciaire.  Le 19 août 2000, le 
juge d’instruxtion a déféré l’accusé Hassen Chabbi devant la chambre d’accusation de la 
cour d’appel de Nabeul  pour « violence ayant entraîné la mort sans intention de la 
donner » en application de l’article 208 du code pénal. Depuis, le gouvernment a rapporté 
que l’affaire suit son cours.   
 
Turkey 
 
Urgent appeals 
 
565. On 21 September 2001, the Special Rapporteur transmitted an urgent appeal in 
reference to her let ter dated 5 April 2001 concerning the safety of Mr. Mehmet Dilsiz and 
Mr. Sait Buldus. According to the information received, a grenade exploded on 20 
September at the People's Democratic Party (HADEP) office in Cizre. It was further 
reported that Mr. Dilsiz, head of the HADEP, had been repeatedly harassed and threatened 
by security forces, which were allegedly trying to discourage HADEP activities within the 
region. Mr. Sait Buldus, the HADEP building's landlord, was reportedly taken to the 
gendarmerie in Cizre and threatened. In an earlier incident, he was allegedly taken by 
plainclothes gendarmes to the border with Syria and tortured.   
 
566. On 18 April 2001, the Special Rapporteur transmitted an urgent appeal on behalf of 
Ms. Eren Keskin, a prominent lawyer who is a leading member of the Human Rights 
Association (IHD) and founder of the Legal Aid Project for women who have been raped 
or sexually abused in custody. According to information received, Ms. Keskin had received 
threatening telephone calls, including threats that she will be raped or killed. Allegedly, 
Ms. Keskin learned that a man arrested in Konya had confessed that he had intended to kill 
her. 
 
567. On 21 December 2000, the Special Rapporteur transmitted an urgent appeal 
concerning  an alleged operation carried out by security personnel in 20 prisons that 
resulted in the deaths of at least six prisoners and two gendarmes and dozens of injuries. 
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Reportedly, the operation was designed to bring to an end a 61 day death fast by over 200 
prisoners protesting at a plan to transfer them to smaller cells. The Special Rapporteur also 
expressed her concerns over reports of mass arrest of participants in demonstrations 
supporting the prisoners. 
 
Communications sent 
 
568. The Special Rapporteur transmitted to the Government of Turkey communication 
regarding previous allegations of violations of the right to life to which the replies did not 
contain enough information in order to close the case. In this connection the Special 
Rapporteur asked the Government of Turkey to provide her with information regarding any 
developments concerning the cases of the following individuals.   
 
569. Mr. Suleyman Yeter reportedly died while in police custody on 7 March 1999. 
According to the Government's reply, Mr. Yeter died while in custody at the Anti-terror 
Branch of the Istanbul police headquarters and 16 high-level officers were indicted. The 
Special Rapporteur asked for further details as to the current status of the case. 
 
570. Mr. Abdulvahap Timurtas reportedly went missing after he had been taken into 
custody on 14 August 1993. According to the Government's reply, no evidence had been 
found indicating that Mr. Timurtas was taken into custody nor that he had died. In this 
context, the Special Rapporteur asked for information concerning the investigations carried 
out following the complaint filed on 15 October 1993 by Mr. Timurtas' father.  
 
571. On 8 March 1999, the Special Rapporteur transmitted an urgent appeal on behalf of 
Mr. Devrim Tas, a 22-year-old student, was reportedly arrested on 5 March 1999 and 
subjected to torture or ill-treatment while in custody. In this context, the Special Rapporteur 
asked the Government to provide further information concerning the status of the case and 
confirm whether or not Mr. Tas was still being detained. 
 
572. The Special Rapporteur transmitted allegations of violation of the right to life 
concerning the following individuals during the period under review. 
 
573. According to the information received, on 26 September 1999, ten prisoners were 
killed by prison officers at Ulucanlar prison, Ankara. The ten prisoners had reportedly been 
digging a tunnel in order to escape. Allegedly, their bodies displayed multiple gunshot 
wounds and they had been mutilated after the assault. 
 
574. According to the information received, on 27 February 2001, Mr. Nevaf Bakir, aged 
15, was abducted in Mardin by security forces (ITEM). Allegedly, his dead body was found 
on 10 March 2001, about one kilometer from the special forces' headquarters in Mardin. It 
was reported that the body displayed heavy bruising particularly around the head. 
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Communications received 
 
575. On 4 July 2001 the Government of Turkey transmitted information concerning the 
events at the Ulucanlar prison in September 1999. According to the information provided, 
an upheaval was initiated by prisoners and convicts who were members of the terrorist 
organisations TIKKO and DHKP/C. The prisoners reportedly obstructed the prison 
administration from undertaking its duties, i.e. daily census of the dormitories and searches. 
It was believed that the reason for prisoners obstructing the prison staff was either the 
existence of a tunnel excavated from within the dormitories or the hiding of illegal 
equipment within the dormitories. Therefore it was reportedly decided to conduct a general 
search of the premises of the Central Prison in the morning of 26 September 1999. As the 
prisoners reportedly did not cooperate with the law enforcement personnel and did not 
hesitate to use explosives, guns and primitively made fire-guns in their resistance, the  
security forces decided to use tear gas. However, clashes reportedly could not be prevented 
in which the security personnel acted in "legitimate defence". In the aftermath of the 
clashes, a group of 50 prisoners was immobilized and a search was conducted during which 
several arms were found in the dormitories. 10 prisoners reportedly died, 18 others were 
injured in the aftermath of the clashes. The Special Rapporteur was informed that the case 
was still pending. 
 
576. On 13 June 2001 the Government of Turkey transmitted additional information 
concerning the case of Eren Keskin. It was reported that Ms. Keskin did not request the 
security forces to provide her personal protection, but asked for police patrol in the 
neighbourhood of the Istanbul branch of Human Rights Association. Upon her request, the 
necessary measures were reportedly taken. By letter dated 5 June 2001, the Special 
Rapporteur was informed that Hüseyin Calik was taken into custody on 25 April 2000 in 
the context of police operations in Konya. He reportedly confessed to planning to murder 
Eren Keskin and to having gone to her office in order to fulfill his plan in March 1999. 
According to the response, he did not achieve his goal due to the crowd in the office. He 
reportedly remained in prison at the time of the communication.  
 
577. On 14 May 2001 the Government of Turkey transmitted information concerning 
Ms. Leyla Zana. It was reported that Ms. Zana was arrested on 17 March 1994 on charges 
of illegal activities in support of terrorism. On 8 December 1994 Ms. Zana was reportedly 
sentenced to 15 years of imprisonment by the Ankara State Security Court. The 
Government informed the Special Rapporteur that Ms. Zanan was at that time in Ankara 
prison serving the remainder of her sentence. Furthermore, it was reported that the 
authorities had adopted a flexible attitude regarding visits to Ms. Zana by foreign 
delegations despite of Turkish legislation specifying that inmates could only be visited by 
their first degree relatives and their lawyers. Ms. Zana reportedly received proper and 
regular medical treatment. 
 
578. On 15 March 2001 the Government transmitted information concerning the cases of 
Süleyman Yeter, Abdulvahap Timurtas and Devrim Tas. It was reported that the case of 
Süleyman Yeter was pending at Istanbul Criminal Court. Concerning Abdulvahap Timurtas 
the Government referred to its letter dated 9 January 2001. Devrim Tas was reportedly 
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released after his statement was taken on 9 March 1999 and the relevant court gave a 
decision of non-prosecution on 26 April 1999. 
 
579. On 9 January 2001 the Government of Turkey transmitted information concerning 
Mr. Abdulvahap Timurtas. To the Government's knowledge there was neither a record 
showing that Mr. Timurtas was taken into custody on 14 August 1993 nor that he died. An 
investigation was reportedly carried out following a complaint made by Mr. Mehmet 
Timurtas, Abdulvahap Timurtas' father on 15 October 1993. Persons who were named as 
eyewitnesses reportedly denied any knowledge on the matter when questioned. 
Furthermore it was said that Mr. Mehmet Timurtas in a statement to the Silopi Public 
Prosecutor stated that his son had gone to Syria two years before the incident and that he 
had never heard from him since then. The Special Rapporteur was informed, however, that 
in accordance with the decision of the European Court of Human Rights dated 13 June 
2000 the Turkish Government paid the applicant Mehmet Timurtas compensation for non-
pecuniary damage and costs and expenses on 13 September 2000. The investigation was 
reportedly pending with the Sirnak Public Prosecutor's Office. 
 
580. On 22 December 2000 and on 8 January 2001 the Government of Turkey 
transmitted information concerning the operations carried out by the security personnel in 
twenty prisons in Turkey. The Special Rapporteur was informed that the Turkish 
Government had decided on implementing a reform process in prisons which included 
moving inmates from large dormitory-style wards to smaller living units. According to the 
Government's reply, prisoners fearing to lose the benefits of the old dormitory system for 
clandestine activities launched a campaign of hunger strikes and death fasts. On 18 
December, 1.269 prisoners were reportedly on hunger strike and 287 on "death fast". The 
Government stressed that a peaceful solution was sought to end the strikes, but reportedly 
all efforts failed. Finally, it was said, the Government decided to intervene in twenty 
prisons where hunger strikes had reached the 60th day. The intervention was reportedly 
aimed at saving the inmates from their own terror. As of 22 December 2000 the operation 
was reportedly over in 19 out of the twenty prisons nation-wide. The Government regretted 
the deaths of 17 prisoners and three members of the security forces. It reported that in some 
of the prisons there was resistance with automatic rifles and molotov cocktails. 
 
Ukraine 
 
Communication sent 
 
581. The Special Rapporteur transmitted an allegation to the Government of the Ukraine 
concerning the case of Mr. Georgiy Gongadze, a journalist who went missing on 16 
September 2000, after he had left a friend's house on Lesya Ukrayinka Boulevard in Kiev 
at around 10.20 p.m. Reportedly, a body buried in a shallow grave near Tarachtcha was 
found on 2 November 2000 and it was believed that the body belonged to the 
aforementioned person.  
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Communication received 
 
582. On 10 October 2001 the Government of Ukraine transmitted information 
concerning the results of investigation carried out in the case of Mr. Georgiy Gongadze. 
The Government reported that after extensive forensic expertise had been carried out the 
probability that the body found in a shallow grave near Tarascha belonged to Mr. 
Gongadze was no less than 99.9 %. Therefore, on 26 February 2001, the investigating 
bodies reportedly recognized that the body found near Tarascha belonged to Mr. Gongadze 
and criminal proceedings on premeditated murder of Mr. Gongadze were instituted the 
following day. The body reportedly bore splinter-made wounds which had characteristics 
of an explosion-related trauma with injury by metal splinters. To the government's 
knowledge the cause of death was not identified by the experts. It was further reported that 
during the investigation special attention had been given to the version on premeditated 
murder of Mr. Gongadze for reasons of his professional activities. Three audio tapes that 
allegedly contained conversations between the President of Ukraine and other officials 
concerning Mr. Gongadze were reportedly examined and identified as being falsifications. 
Furthermore, it was reported that the President of Ukraine, L. Kuchma, when interrogated 
on 30 November 2000, stated that he had neither issued illegal orders or assignments nor 
was in any way related to the disappearance of Mr. Gongadze. Head of Administration of 
the President of Ukraine V. Lytvin, and Minister for Internal Affairs, Yu. Kravchenko, 
reportedly also denied having masterminded a plan on kidnapping and executing Mr. 
Gongadze. The Special Rapporteur was informed that a joint investigation group was 
established and a plan of additional joint investigation actions of the Office of the 
Prosecutor General of Ukraine, the Ministry for Internal Affairs of Ukraine and the 
Security Service of Ukraine was elaborated. Finally the Government reported that a request 
of the Office of the  Prosecutor General of Ukraine was sent to the competent authorities of 
the United States to provide assistance in the investigation of the Gongadze case, which 
was reportedly positively responded to by the Director of the FBI, L. Freeh. 
 
United Arab Emirates 
 
Communication sent 
 
583. The Special Rapporteur, jointly with the Special Rapporteur on Torture, transmitted 
an allegation concerning Abdullah Abu al-Qasim al-Ghazal, who reportedly died while in 
custody. According to the information received, on 6 September 2001, his wife was 
summoned at al-Kalidiya Police Station in Abu Dhabi and told that her husband had 
committed suicide. Fears were expressed that a burial could take place shortly allegedly in 
an attempt to avoid an autopsy from being carried out. 
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United States of America 
 
Urgent Appeals 
 
584. The Special Rapporteur transmitted 16 urgent appeals and one joint appeal together 
with the Special Rapporteur on the Human Rights of Migrants concerning the following 
persons who were sentenced to death. 
 
585. On 13 November 2001 the Special Rapporteur sent an urgent appeal to the 
Government of the United States on behalf of Fred Gilreath, who by that time had 
reportedly been on death row for 21 years and scheduled to be executed in Georgia on 14 
November 2001.  He ha d been sentenced to death for the killing of his wife and her father 
in 1979.   According to the information received at the trial's sentencing phase the jury was 
unaware of mitigating evidence, such as Mr. Gilreath troubled background and history of 
alcoholism and mental problems, because he had instructed his lawyer not to present any 
such evidence on his behalf.  
 
586. On 7 November 2001 the Special Rapporteur transmitted an urgent appeal 
concerning the case of Emerson Rudd who was scheduled to be executed in Texas on 15 
November 2001. He was reportedly sentenced to death for murder in 1989.  Concerns were 
expressed with regard to the effectiveness of counsel as it was reported that Mr. Rudd's trial 
lawyer failed to present to the jury the full details of his client's abusive upbringing.  
Furthermore it was brought to the Special Rapporteur's attention that Mr. Rudd’s appeal 
lawyer's efforts to review the state's file on the case to determine if there was any 
exculpatory evidence in it have been rejected by the courts. 
 
587. On 5 November 2001 the Special Rapporteur sent an urgent appeal on behalf of 
Jose High, an African American, who was scheduled to be executed in Georgia on 6 
November 2001.  He was sentenced to death for the murder of an 11-year-old white 
American in 1976.  It was brought to the Special Rapporteur's attention that Mr. High's 
whose birth date remained an issue subject to dispute was allegedly 17 when committing 
the crime.  It was reported that mitigating evidence including Mr. High's abusive 
upbringing as well as the diagnose of serious mental illness and borderline mental 
retardation had not been presented to the jury at the sentencing phase of the trial. Concerns 
were also expressed as regards racial bias among the jurors. 
 
588. On 22 October 2001 the Special Rapporteur transmitted an urgent appeal 
concerning the case of Terry Mincey reportedly scheduled to be executed on 25 October 
2001.  He was sentenced to death for a murder committed in 1982.  It was alleged that Mr. 
Mincey as an result of head injuries suffered earlier in his life underwent a drastic 
personality change with severe mood swings and an impaired memory, a fact that his 
defence lawyer reportedly failed to present to the jury.   It was further reported that Mr. 
Mincey had been under the influence of LSD at the time of the crime. Terry Mincey was 
executed in Georgia on 25 October 2001.  
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589. On 8 October 2001 the Special Rapporteur sent an urgent appeal on behalf of Terry 
Clark who was scheduled to be executed in the State of New Mexico on 6 November 2001.  
He was reportedly sentenced to death for the murder of a child in 1986.  The Special 
Rapporteur was informed that Mr. Clark's trial lawyer advised him to plead guilty to the 
murder thereby forgoing a trial, after the then outgoing Governor of New Mexico, Mr. 
Toney Anaya, had promised to commute the death sentence for Mr. Clark if one were 
handed down before he left office on 31 December 1986.  The sentencing hearing 
reportedly did not take place until 1987.  After the State Supreme Court ordered a new 
sentencing Mr. Clark was again sentenced to death in 1996.  It was reported that at this 
sentencing the jurors were repeatedly informed that their 1987 predecessors had voted for 
death.  It was brought to the Special Rapporteur's attention that Mr. Clark was diagnosed as 
suffering from brain damage.  This situation was not only not presented to the sentencing 
jury but also raised concerns with regard to Mr. Clark's competence to waive further 
appellate or habeas corpus proceedings. 
 
590. On 24 September 2001 the Special Rapporteur transmitted an urgent appeal on 
behalf of Gerald Lee Mitchell, an African American, who was scheduled to be executed in 
Texas on 22 October 2001. He was sentenced to death in 1986 by an all-white jury for the 
murder of a white man committed in June 1985 when he was aged 17.  It was brought to 
the Special Rapporteur's attention that there were concerns with regard to racial bias in the 
jury selection. The prosecutor reportedly used peremptory strikes to exclude all potential 
black jurors from the jury pool. 
 
591. On 3 September 2001 the Special Rapporteur transmitted an urgent appeal on 
behalf of Robert Bacon, an African American, who was scheduled to be executed in North 
Carolina on 21 September 2001.  He was sentenced to death for the murder of his partner's 
estranged husband, a white American, in 1987 and again in 1991 by all-white juries.  The 
Special Rapporteur was told that there were allegations of racial bias not only in the jury 
selection, but also among the jurors. His partner who had allegedly convinced Mr. Bacon to 
kill her husband was sentenced to life imprisonment. It was reported also that his lawyer 
failed to present important mitigating evidence including the fact that Mr. Bacon had an 
alcoholic father who engaged in numerous adulterous affairs.  The Special Rapporteur was 
informed that the Inter-American Commission on Human Rights requested a stay for the 
execution as it had scheduled a hearing for 28 September 2001, to which the United States 
Government replied that it regarded this call for a stay as a non-binding recommendation.  
On 18 September 2001 Governor Michael F. Easley of North Carolina reportedly 
postponed the execution until 5 October 2001. Mr. Bacon's death sentence was finally 
commuted to life imprisonment without parole on 5 October 2001 by the Governor of 
North Carolina. 
 
592. On 22 August 2001 the Special Rapporteur sent an urgent appeal on behalf of John 
Byrd who was scheduled to be executed in Ohio on 12 September 2001. Mr. Byrd was 
sentenced to death in August 1983 for first-degree murder. It was brought to the Special 
Rapporteur's attention that Mr. Byrd remained on death row despite the fact that one of his 
co-defendants, Mr. John Brewer, had since the convictions not only claimed that it was he 
who committed the murder but also signed affidavits to this effect in 1989 and 2001. 
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Concerns were also expressed with regard to the credibility of testimony given by a 
jailhouse informant that has to be regarded as being vitally important to the jury's 
determination. It was reported that this crucial witness had a pending parole violation 
hearing at that time and that several jail inmates from the time have since then signed 
affidavits claiming that the informant's testimony was false. 
 
593. On 10 July 2001 the Special Rapporteur transmitted an urgent appeal on behalf of 
Napoleon Beazley, an African American, who was scheduled to be executed in Texas on 
15 August 2001. He was reportedly sentenced to death by an all-white jury for a murder 
committed in 1995 when he was 17 years of age.  Concerns were also expressed with 
regard to the fact that one of the trial jurors reportedly was a long-term employee of one of 
the victim's business partners. 
 
594. On 2 July 2001 the Special Rapporteur transmitted an urgent appeal concerning the 
case of Jerome Mallett, an African American, who was scheduled to be executed in 
Missouri on 11 July 2001.  He was reportedly sentenced to death for the first -degree 
murder of a white police officer committed on 2 March 1985.  Concerns have been 
expressed with regard to the choice of the trial venue that might have led to a racial bias in 
the jury selection.  Mr. Mallett was reportedly convicted by an all-white jury, as there were 
no black residents in the venue chosen by the trial judge. Jerome Mallett was executed on 
the scheduled day.  
 
595. On 14 June 2001 the Special Rapporteur sent an urgent appeal on behalf of Mr. Jay 
Scott who was scheduled to be executed on 14 June 2001 for a murder committed in 1983.  
Mr. Scott was reportedly diagnosed as suffering from schizophrenia. He was executed on 
14 June 2001.  
 
596. On 6 June 2001 the Special Rapporteur, jointly with the Special Rapporteur on  the 
Human Rights of Migrants, transmitted an urgent appeal concerning the case of Gerardo 
Valdez Maltos, a Mexican national, who was scheduled to be executed in Oklahoma on 19 
June 2001.  Mr. Valdez Maltos was sentenced to death in 1990 for first-degree murder 
committed in 1989.  Concerns were expressed with regard to the effectiveness of counsel, 
as Mr. Valdez Maltos' lawyer inter alia failed to present evidence for his client's mental 
illness to the jury. Furthermore, it was reported that the authorities did not comply with 
their obligation to inform Mr. Valdez Maltos of his right to communicate with his consulate 
to seek assistance, as provided for under the Vienna Convention on Consular Rights. The 
Mexican authorities were allegedly unaware of his case until after he had be sentenced.  On 
10 September 2001 the Oklahoma Court of Criminal Appeals granted an indefinite stay of 
execution. 
 
597. On 26 February 2001 the Special Rapporteur transmitted an urgent appeal on behalf 
of Antonio Richardson who was scheduled to be executed in the State of Missouri on 7 
March 2001. He was sentenced to death in 1993 for a crime committed when he was 16 
years of age. It was further reported that he has a low mental ability and suffers serious 
mental illness, facts of which judge and jury allegedly were left unaware. On 6 March 2001 
the US Supreme Court granted him a stay of execution. 
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598. On 20 February 2001 the Special Rapporteur transmitted an urgent appeal 
concerning the case of Willie Ervin Fisher, an African American, who was scheduled to be 
executed in North Carolina on 9 March 2001. He was reportedly sentenced to death for 
first-degree murder of his partner in 1992. The Special Rapporteur was told that Mr. 
Fisher's defence lawyer not only failed to present crucial mitigating evidence to the jury, 
but also that he was sanctioned for failing to properly represent clients. It was further 
reported that by using peremptory strikes the prosecutor dismissed all but one African 
American potential jurors that may have led to racial bias in the jury selection.  Mr. Fisher 
was executed on 9 March 2001.  
 
599. On 16 February 2001 the Special Rapporteur sent an urgent appeal concerning the 
case of Robert William Clayton, who was rescheduled to be executed in Oklahoma on 1 
March 2001. He was sentenced to death for a murder committed in 1985. Concerns were 
expressed with regard to the integrity of the evidence related to Mr. Clayton's conviction, 
which had been missing for 5 years and may have been compromised while it remained 
missing. It was further reported that a mental evaluation revealing a possible mental 
handicap was not taken into account in Mr. Clayton's trial. Robert William Clayton was 
executed in Oklahoma on 1 March 2001.  
 
600. On 6 February 2001 the Special Rapporteur transmitted an urgent appeal on behalf 
of Stanley Dewaine Lingar who was scheduled to be executed in Missouri on 7 February 
2001. He was sentenced to death for murder in 1986. It was reported that his lawyer had 
never handled a first-degree murder or capital case before and had failed to present several 
mitigating factors including acute paranoid and depressive disorders as well as a borderline 
mental handicap to the jury. Mr. Lingar was executed in Missouri on 7 February 2001. 
 
601. On 30 January 2001 the Special Rapporteur sent an urgent appeal concerning the 
case of Philip Ray Workman who was scheduled to be executed on 31 January 2001. He 
was reportedly sentenced to death for the murder of a police officer in 1981. It was reported 
that his defence lawyer did not conduct forensic or ballistics analysis and that a critical 
witness retracted testimony affirming that he lied allegedly under police coercion. 
 
Communications received 
 
602. On 14 November 2001 the Government of the United States of America transmitted 
information to the Special Rapporteur concerning the case of Emerson Rudd.  The 
Government informed the Special Rapporteur that Mr. Rudd had failed not only to identify 
any state or federal authority, which requires that litigation files be open to him, but also to 
explain why he believes that the State had exculpatory information. The U.S. Supreme 
Court has never held that the American constitution required an open file policy. 
Furthermore, the Special Rapporteur was informed that the Fifth Circuit Court of Appeals 
had stated that Mr. Rudd had not substantially shown that prejudice resulted from his 
counsel's performance. As this is a prerequisite to successfully claim ineffectiveness of 
counsel Mr. Rudd failed to demonstrate that his counsel's representation fell below an 
objective standard of reasonableness.   
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603. On 2 November 2001 the Special Rapporteur received the response of the 
Government of the United States concerning the case of Terry Clark.  The Special 
Rapporteur was informed that the Roosevelt County, New Mexico Ninth Judicial District 
Court had conducted a hearing on the issue of Mr. Clark's mental competence to waive 
further habeas corpus or appellate proceedings, and had come to the conclusion that Mr. 
Clark was mentally competent to abandon any and all challenges to his death sentence as 
he had the mental capacity to understand the choice between life and death, and to make a 
knowing and inte lligent decision not to pursue further remedies. Furthermore, the 
Government stated in its response that the trial court expressly informed Mr. Clark that a 
sentencing hearing would not take place until January 1987, i.e. after the Governor had left 
office, prior to the acceptance of Mr. Clark's guilty plea. It was also said that Mr. Clark had 
initially stated and did not later recant that he had decided to plead guilty prior to the time 
he became aware of a possible commutation. On the same grounds the New Mexico 
Supreme Court reportedly concluded that Mr. Clark failed to establish any valid reason 
why the trial court should have granted a motion to withdraw his guilty plea.  
 
604. On 19 October 2001 the Government transmitted its response to the Special 
Rapporteur concerning the case of Gerald Lee Mitchell. It was said that the United States 
Government has consistently taken the position that the United States is not bound by any 
principle of international law that prohibits the execution of juvenile offenders. The 
Government reported further that not only had the trial court examined the use of 
peremptory strikes by the prosecution and concluded that the reasons given were credible, 
neutral and non-discriminatory, but also that Mr. Mitchell had failed to show purposeful 
discrimination in the jury selection process. 
 
605. On 22 October 2001 the Government of the United States of America transmitted 
its response to the Special Rapporteur's urgent appeal on behalf of Terry Mincey. 
According to the information provided by the Government a court-ordered evaluation of 
Mr. Mincey concluded not only that he was competent to stand trial, but also that he was 
sane at the time of the offence.  Furthermore it was reported that the Eleventh Circuit found 
Mr. Mincey's behaviour on the night of the murder not to be inconsistent with his 
behaviour prior to the accident, which led to the head injuries, as he had a history of 
irrational and violent behaviour.  Therefore the affidavit given by a psychologist 11 years 
after the crime stating that Mr. Mincey would have met the criteria for "organic mental 
disorder" would neither have established an insanity defence or a delusional compulsion 
defence under Georgia law, nor would it have mitigated the sentence.  Finally the Special 
Rapporteur was informed that the Eleventh Circuit had examined the issue of effectiveness 
of counsel and had come to the conclusion that counsel had acted reasonable and rendered 
constitutionally effective assistance. 
 
606. On 5 October 2001 the Government of the United States informed the Special 
Rapporteur that the Governor of North Carolina had commuted the death sentence of Mr. 
Robert Bacon to a sentence of life in prison without parole.  
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607. On 21 September 2001 the Special Rapporteur received information concerning the 
case of Gerardo Valdez Maltos. The Government reported that on 10 September 2001 the 
Oklahoma Court of Appeals granted an indefinite stay of execution for Mr. Valdez Maltos 
in order to consider his second petition for post-conviction relief. The Government stated 
that it would respond to the Special Rapporteur when domestic remedies had been 
exhausted. 
 
608. On 11 September 2001 the Government responded to the concerns raised by the 
Special Rapporteur concerning the case of John Byrd.  It reported that the U.S. Court of 
Appeals after specifically examining the crucial witness’ testimony found no credible 
evidence that the informant had lied. According to the factual findings of the court the 
informant received no bargain from the State in return for his testimony.  Furthermore, the 
informant’s testimony included details about the murder that were known only to the police 
and consequently which he could have known only from the robbers.  It was also reported 
to the Special Rapporteur that Byrd was provided with all records he requested during 
discovery motions and that there was no indication as to Byrd ever requesting to view non-
work product prosecutorial materials in order to prove his allegation that the prosecutor and 
the informant had a deal. 
 
609. Concerning the case of Napoleon Beazly the Government of the United States 
transmitted several responses during the period under review.  On 14 August 2001 the 
Special Rapporteur was informed that the Texas Court of Criminal Appeals after reviewing 
Mr. Beazly’s conviction by an all-white jury had come to the conclusion that there were 
sufficient race -neutral explanations for the exclusions. It was reported that Mr. Beazly 
failed to produce evidence to show that the juror who was working for one of the victim's 
business partners actually knew the victim or that the prosecutor attempted to hide the 
acquaintance.  Finally the United States' Government pointed out once more that it 
regarded the imposition of capital punishment on juvenile offenders as being consistent 
with international law.  On 16 August 2001 the Special Rapporteur was informed that the 
Texas Court of Criminal Appeals had issued an indefinite stay of execution the day before. 
 
610. On 10 July 2001 the Government of the United States responded to the urgent 
appeal concerning the case of Jerome Mallett. The Special Rapporteur was informed that 
the Missouri Supreme Court after reviewing both the trial court judge's decision to transfer 
venue and the subsequent record of the trial found no evidence of prejudice. The Supreme 
Court did find, however, that there was direct evidence that the Schuyler county jurors 
were not motivated by racism Consequently the court reinstated Mr. Mallett's conviction 
and death sentence. 
 
611. Concerning the case of Philip Ray Workman two responses of the Government of 
the United States were transmitted to the Special Rapporteur within the period under 
review. On 30 March 2001 the Special Rapporteur was informed that the courts did not 
view the recantation of the crucial eyewitness' trial testimony as credible since the two 
statements acquired of that particular witness were not sworn statements and did not 
corroborate the statement made by him to Workman's investigator in 1992.  In its second 
response dated 2 May 2001 the Government informed the Special Rapporteur that on  29 



  E/CN.4/2002/74/Add.2 
  Page 129 

March 2001 the Tennessee Supreme Court had issued a stay of execution and ordered the 
Criminal Court of Shelby County to conduct an evidentiary hearing during which Mr. 
Workman’s claim of “newly discovered evidence” could be fully examined. 
 
612. The Government of the United States of America transmitted two responses to the 
Special Rapporteur during the period under review concerning the case of Antonio 
Richardson. On 6 March 2001 the Government informed the Special Rapporteur that the 
defence counsel had commissioned a neuropsychologist to examine Mr. Richardson two 
weeks before the trial, but initially refrained to call him to testify, because Mr. Richardson's 
lawyer thought that the expert's testimony would be more harmful than helpful.   Later 
when the jury found itself to be deadlocked and the judge was called upon to give the 
sentence, he agreed to hear the expert’s testimony prior to sentencing.  On 12 March 2001 
the Special Rapporteur was informed that the U.S. Supreme Court ha d stayed the execution 
of Antonio Richardson pending a decision on whether to accept an appeal from him 
claiming that the execution of a mentally retarded person violates the U.S. constitution. 
 
613. On 6 March 2001 the Government of the United States reported to the Special 
Rapporteur that the jury did not find Mr. Willie Ervin Fisher’s defense of “voluntary 
intoxication” credible.  It was further reported that the jury after hearing possible mitigating 
factors presented by the defence counsel concluded that the aggravating circumstances of 
the crime outweighed the mitigating circumstances and consequently recommended the 
sentence of death. Finally the Special Rapporteur was informed that Fisher’s claim of 
ineffectiveness of counsel was reviewed by courts at both the State and federal levels and 
that it was determined that additional witnesses or statements would not have changed the 
verdict. 
 
614. On 29 February 2001 the Government of the United States transmitted its response 
concerning the case of Robert William Clayton. The Special Rapporteur was informed that 
Mr. Clayton initially confessed to stabbing the victim upon being questioned by the police. 
Furthermore it was reported that the crucial evidence against Mr. Clayton, a bloodstained 
sock, underwent DNA testing in which traces of the victim’s hair were discovered thereby 
reinforcing the initial verdict. The Government informed the Special Rapporteur that 
defence counsel for Mr. Clayton called a psychologist at the guilt stage whose testimony 
contained mitigating factors including his conclusion that Mr. Clayton has an I.Q. of 68 and 
paranoid traits in his personality, that he was emotionally immature, unable to empathize 
with others and claims to have been mistreated by his alcoholic father. The prosecution 
presented evidence of previous crimes of rape and robbery committed by Mr. Clayton. 
 
Uzbekistan 
 
Urgent appeals 
 
615. On 16 July 2001, the Special Rapporteur transmitted an urgent appeal concerning 
two individuals.  
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616. Mr. Nykolay Ganiyev was reportedly sentenced to death on 29 March 2001 by 
Tashkent City Court for premeditated aggravated murder. It was reported that Mr. 
Ganiyev's mother found her son handcuffed and with evident signs of torture, when she 
saw him in the district office of the Ministry of Internal Affairs a day after he was 
summoned to the office on 1 August 2000. Allegedly, Mr. Nykolay Ganiyev confessed to 
the murder as a result of  the ill treatment, but denied that the crime was premeditated. 
 
617. Mr. Maksim Strakhov was reportedly sentenced to death on 18 April 2001 by 
Tashkent City Court for premeditated aggravated murder. According to information 
received, Mr. Strakhov was severely beaten by law enforcement officers for more than 
three days. Furthermore, it was reported that Mr. Strakhov's lawyer never had a meeting 
with his client without an investigator being present and that Mr. Strakhov did receive 
psychiatric treatment for post-traumatic stress symptoms after military service in 
Chechnya. 
 
618. On 15 March 2001, the Special Rapporteur, jointly with the Special Representative 
of the Secretary General on Human Rights Defenders, transmitted an urgent appeal on 
behalf of Ms. Elena Urlayeva, a member of the Human Rights Society of Uzbekistan 
(HRSU). According to information received, Ms. Urlayeva's house was set on fire while 
she and her family were asleep inside on the night of 8 March 2001. It was further reported 
that this incident might be connected to Ms. Urlayeva's arrest by four militia workers on 19 
February 2001. Allegedly, some of her documents were confiscated, when she was 
arrested, including her passport and several documents addressed to the United Nations. 
Reference was made to a letter transmitted by the Special Representative on Human Rights 
Defenders on 22 February 2001. 
 
619. On 19 January 2001, the Special Rapporteur, jointly with the Special Rapporteur on 
Torture, transmitted an urgent appeal concerning Ms. Christina Wiedemann, a 25-year-old 
woman of German descent, who was reportedly arrested on 26 March 1998 in Ferganei in 
Uzbekistan for the murder of an Uzbek citizen committed on 24 March 1998. According to 
information received, Ms. Wiedemann witnessed the murder and was treated as a witness 
in the beginning of the investigation. Then the state prosecutor reportedly changed the 
charges and she became a suspect. Ms. Wiedemann was allegedly not informed about the 
grounds when arrested and severely beaten by a state prosecutor and two or three other 
officials whilst in custody. It was further reported that she was threatened that her family 
would not be able to emigrate to Germany and that her daughter would be placed in a state 
home if she did not confess. It was also alleged that Ms. Wiedemann was  not represented 
at her trial in July 1998 and subsequently sentenced to 16 years in prison for murde r. Since 
30 April 1999 Ms. Wiedemann was reportedly serving her prison sentence in the Women's 
prison in Tashkent. Serious fears for her life and health were expressed as she reportedly 
did not receive adequate medical treatment and food, but had to work from 6 a.m. to 10 
p.m. every day. Furthermore, the conditions in which she was being detained were said to 
be below the required minimum standards. Ms. Wiedemann was allegedly detained in a cell 
with 150 women, in which there was seldom electric light and no water to wash herself 
with for days.  
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Communications sent 
 
620. The Special Rapporteur transmitted allegations of violation of the right to life 
concerning the following individuals. 
 
621. Mr. Shovruq Ruzimuradov was reportedly arrested by the police and taken to an 
unknown location on 15 June 2001. According to the information received, on 7 July 2001, 
Mr. Ruzimuradov's family was informed by telephone that he had died in detention. 
Allegedly, his body bore signs of heavy bruising, which suggested that he may have died as 
a result of ill-treatment in custody.  
 
622. The dead body of Mr. Emin Usmon was reportedly returned to his family on 1 
March 2001. According to the information received, he had been detained at MVD 
headquarters since 11 February 2001. Allegedly, the family was not allowed to see the 
body before burial, and police officers threatened those present not to disclose to anyone 
what they had seen. One witness, however, reportedly saw still bleeding wounds on 
Usmon's body when it was being prepared for burial. Concerns were expressed that he had 
died as a result of torture or ill-treatment while in custody. 
 
623. The Special Rapporteur, jointly with the Special Rapporteur on Torture, transmitted 
allegations concerning the following individuals. 
 
624. Nematjon Karimov reportedly died in Navoi prison on 22 march 1999. According 
to the information received, his family did not recognize him, when they came to collect 
the body as it was reportedly covered with blood. It was said, that the top of his head was 
concave, and that there were places where the skull was missing. His face was allegedly cut 
and bruised, and skin was torn off on the right side. Allegedly to the left of his mouth there 
was a large scar, while his upper teeth were loose and pointing inwards, and his lower teeth 
were pointing outwards. Allegedly, the prison officials stated as cause of death kidney, 
heart, or lung problems. 
 
625. Okoidin Khajimukhamedov was reportedly sentenced to death by the Tashkent 
Provincial court in August 1999, and executed in December 1999. He reportedly tried to 
attempt suicide by gnawing through the veins on his wrists, when police allegedly  
threatened him with rape while in custody. Furthermore, it was reported that his lawyer saw 
signs of beatings on his body. 
 
626. Dmitriy Popov, aged 18, was reportedly drafted into the army on 11 May 2000 and 
sent to military unit N14401. Allegedly he was severely beaten by other senior soldiers on 
7 June 2000. According to the information received, he died five days later in Tashkent 
military hospital. 
 
627. Numon Saidaminov, aged 28, was reportedly arrested on 29 September 2000 and 
taken in the basement of the Ministry of Internal Affairs in Tashkent, where he was 
allegedly interrogated by a police officer. According to the information received, his dead 
body, which bore marks of beatings, was returned to his family on 8 October 2000.  
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628. Emin Usman, a well-known Uighur writer, was reportedly arrested by the police on 
11 February 2001, while driving near his home in the village of Navoi outside Tashkent. 
According to the information received, during his detention allegedly in the basement of 
the ministry of Internal Affairs headquarters, he was allowed to see his lawyer only once on 
the fifth day. His body was reportedly returned to his family on 1 March 2001, the official 
cause of death reportedly was stated to be a brain tumor. His family, however, was 
allegedly told that he had committed suicide. The family was reportedly not allowed to see 
the body. However, one family member, who succeeded in seeing the body during the 
procedure of preparing for burial reportedly stated that he saw a still-bleeding wound on 
the back of the head of Emin Usman. 
 
629. The Special Rapporteur, jointly with the Special Rapporteur on Torture and the 
Special Representative of the Secretary General on Human Rights Defenders transmitted an 
allegation concerning Shovruk Ruzimuradov, the head of the Human Rights Society of 
Uzbekistan's (HRSU) Kashkadaryn Regional Department, who was reportedly arrested on 
15 June 2001 and held incommunicado for at least three weeks. According to the 
information received, his body was delivered to his family on 7 July 2001. The reasons of 
his death in custody were not known. 
 
Viet Nam 
 
Urgent Appeals 
 
630. On 22 February 2001, the Special Rapporteur, jointly with the  Special Rapporteur 
on the Independence of Judges and Lawyers, transmitted an urgent appeal concerning Mr. 
Tai Bui who was reportedly sentenced to death on 24 November 2000 by the Peoples Court 
of Ho Chi Minh City for illegal trade of drugs. According to information received, Mr. Bui 
had been detained since September 1998 without access to legal representation contrary to 
Article 132 of the constitution.  
 
Communications received 
 
631. On 7 March 2001 the Government of the Socialist Republic of Vietnam transmitted 
information concerning Mr. Tai Bui. The Government reported that Mr. Tai Bui aka Bui 
Huu Tai committed a series of serious crimes, particularly drug trafficking and organizing 
the illegal use of cocaine and heroin. He was reportedly tried by the Court of Ho Chi Minh 
City and convicted on 24 November 2000. The Government further reported that during the 
trial Mr. Bui Huu Tai had three defence lawyers, whose names were reported to the Special 
Rapporteur. It was further brought to the Special Rapporteur's attention that documents 
existed, showing that Mr. Bui Huu Tai had been involved in serious crimes such as murder, 
kidnapping, blackmailing and drug trafficking in Australia. In 1995 he reportedly entered 
Vietnam with a false American passport under the name of Nguyen Manh Cuong. 
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Yemen 
 
Urgent Appeals 
 
632. On 10 July 2001, the Special Rapporteur transmitted an urgent appeal on behalf of 
Mr. Hussein bin Hussein Al-Ma'mari, who was sentenced to death for a murder committed 
in December 1998. According to information received, Mr. bin Hussein Al-Ma'mari was 
diagnosed as suffering from schizophrenia and mental health experts, who examined him, 
confirmed that he had a history of schizophrenia prior to the murder. It was reported that 
the court, although made aware of Mr. bin Hussein Al-Ma'mari's illness, ruled that the 
defence lawyer failed to prove that the aforementioned person was directly affected by the 
illness at the exact time of the crime. 
 
Communications received 
 
633. On 19 August 2001 the Government of the Republic of Yemen transmitted 
information concerning Hussein Al-Mu'ammari. According to the information received, 
Mr. al-Mu'ammari was sentenced to death for murder on 1 December 1998. The 
Government reported that the sentence was upheld by the Supreme Court on 12 February 
2001. The Court reportedly found that the aforementioned person was not mentally 
disturbed or suffering from psychological problems. 
 
Zimbabwe 
 
Urgent appeals 
 
634. On 22 August 2001, the Special Rapporteur, jointly with the Special Rapporteur on 
the Right to Freedom of Opinion and Expression, transmitted an urgent appeal on behalf of 
Mr. Basildou Peta, the news editor of the weekly Financial Gazette and a stringer for the 
Independent of London and the Star of Johannesburg. According to the information 
received, Mr. Peta along with four other journalists was on a hit list compiled by the Law 
and Order section of the Zimbabwe police and the Central Intelligence Organization, which 
oversees internal security. The other journalists listed are reportedly: Mr. Geoff Nyarota, 
editor of the Zimbabwe Daily News, Mr. Iden Wetherell, editor of the Zimbabwe 
Independent, Mr. Mark Chavunduka and Mr. Cornelius Nduna, respectively editor and 
news editor of the Standard Newspapers. It was reported that in the morning of the 21 
August 2001, a group of police detectives visited the office of the Financial Gazette in 
Harare looking for Mr. Peta, who was out at that time. 
 
Communications sent 
 
635. The Special Rapporteur transmitted an allegation concerning Tichaona Chiminya 
and Talent Mabika, who were reportedly killed when a petrol bomb was thrown into their 
car. Allegedly, the police officers present at the scene failed to intervene to save the lives of 
the two men. It was further reported that the authorities had not taken action to find the two 
culprits, despite having been informed of their names. 
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OTHER 
 
Palestinian Authority (Observer to the UN) 
 
Urgent appeals 
 
636. On 17 August 2001, the Special Rapporteur transmitted an urgent appeal on behalf 
of Khaled Al-Akka who was reportedly sentenced to death for treason on 12 August 2001 
by the Higher State Security Court in Gaza, Palestinian authority. Mr. Al-Akka was 
allegedly charged for collaborating with the Israeli security services in relation to the 
killing of a member of President Yasser Arafat's bodyguards, Mr. Mas'ud Ayyad. Concerns 
had been expressed as to the fairness of the trial, which lasted no more than four hours in 
total and took place before military judges. Moreover, it was reported, that the defendant 
was not entitled to appeal this death sentence. 
 
637. On 6 August 2001, the Special Rapporteur transmitted an urgent appeal on behalf of 
Mr. Ahmad Abu-Aysha who was reportedly sentenced to death for treason  in allegedly 
collaborating with Israel in relation to the killing of Salah Darwaza on 25 July 2001 by 
Israeli forces. Concerns had been expressed as to the fairness of the trial, which lasted a 
few hours and took place only a week after his arrest. It was further reported that the 
defendant was not entitled to appeal the death sentence. 
 
638. On 2 August 2001, the Special Rapporteur transmitted an urgent appeal concerning 
the cases of Mr. Samir Abu Zaynah, Mr. Amjad Hafayizah and Mr. Husayn Abu Al-Uyun, 
who were reportedly sentenced to death by the Higher State Security Cour t in Nablus, 
Palestinian authority. According to information received, the three men were sentenced to 
death for treason and collaborating with Israel in providing information which helped the 
Israeli army to kill Dr. Thabit Thabit in Tulkarem on 31 December 2000. Concerns had 
been expressed as to the fairness of the trial. The final verdict was reportedly announced in 
a 10-minute session at the Higher State Security, shortly after eight Palestinians were killed 
in an Israeli attack on Nablus. Furthermore, it was reported that the defendants were not 
entitled to appeal their death sentences. 
 
Communications sent 
 
639. The Special Rapporteur transmitted allegations of violation of the right to life of the 
following individuals. 
 
640. According to the information received, on 9 October 2001, three demonstrators, Mr. 
Abdullah Mahammed Al Franji, aged 14, Mr. Haitham Tawfiq Abu Shamala and Mr. 
Yusef Agel, aged 21, were killed when Palestinian security forces opened fire with live 
ammunition on protestors in Gaza.  
 
641. According to the information received, on 25 May 2000, Mr. Kahled Mohammed 
Younis Al-Bahar, aged 35, was arrested by the preventive security service. He reportedly 
died on 6 July 2000 at Dhaheria prison while in the custody of the Palestinian police.  


